
Priprave 
za sprejem 

statutarnega 
dogovora

Po sklepu republiškega sveta ZSS je 
bl*0 2. septembra posvetovanje nosilcev 
statutarne akcije v občinskih sindikalnih 
°rganizacijah. Udeležilo se ga je 10 sin- 
't^alnih delavcev iz skoraj vseh občin. S 
Posvetovanjem smo želeli doseči pred- 
Vsem enotno izhodiščno usmerjenost pri 
bdenju javne razprave o predlogu statu
tarnega dogovora o organiziranosti in 
'telovanju sindikatov in zveze sindikatov 
11 SR Sloveniji. Poseben poudarek smo 
teli tudi enotno vodeni akciji pri nasta-

Sožalni brzojavki 
sindikatov Slovenije 

sindikatom 
Hrvaške in Srbije

LJUBLJANA, 2. septembra: Predstavniki tov Srbije sožalni brzojavki z naslednjo vsebino: 
republiškega sveta in občinski svetov Zveze predstavniki sindikatov in Zveze sindikatov 
sindikatov Slovenije ter republiških organov Slovenije, zbrani na svojem delovnem predkon- 
sindikatov Slovenije so z današnjega sestanka, grešnem posvetovanju, smo enako kot drugi 
na katerem so se pogovarjali o statutarnih ak- občani naše republike pretreseni ob hudi že- 
cijah v zvezi s predlogom statutarnega dogovora lezniški nesreči v Zagrebu. Vsem družinam 
o organiziranju in delovanju sindikatov in ZSS, ponesrečenih bi radi sporočili, da smo globoko 
poslali republiškemu svetu Zveze sindikatov prizadeti in da čutimo z njimi. Sindikalno član- 
Hrvatske in republiškemu svetu Zveze sindika- stvo v Sloveniji je z vami! “
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Iteiju in sprejemanju tega najpomemb- 
tejšega organizacijskega dokumenta slo- 
tetiskih sindikatov.

V temeljiti uvodni obrazložitvi statu- 
ltenega dogovora, ki jo je posredoval

: kvko Grčar, predsednik statutarne 
Emisije RS ZSS, so bile posebej poudar
ite razmere, v katerih smo v Sloveniji 
jipravljali ta dokument in nazorno pri
dali rezultate, ki smo jih že dosegli pri 
^tesničevanju nove organiziranosti. Gre 
^ temeljito organizacijsko, kadrovsko in 
..finsko preobrazbo sindikatov s sta- 

ca nove družbene vloge sindikata, opre
dene v ustavi, o čemer smo se v glav- 

dogovorih že na IV. konferenci sio
nskih sindikatov (junija 1973. leta)

V vj v uvodni besedi so bile posebej obraz-
. ^ne osrednje točke nove organizira- 
..stf kot so: razredni temelj organiza- 
•te; specifični delegatski sistem v formi- 
du in delovanju politične organizacije; 
v način odločanja, ki temelji na spo- 

QŽUrnevanju; odločilna vloga članstva v 
j/1 ovnih organizacijah sindikata pri do- 
. Canju sindikalne politike in njenem 
Jjanju; obveznost povezovanja OOS na 

o ravneh združenega dela; nujnost 
Sanizimnjg na ravni vseh družbeno- 

^Jtičnih skupnosti; bistveno večje šte- 
sindikatov, kar omogoča izražanje in 

^javljanje pristnih interesov
oih dejavnosti; novi odnosi med sin- 

in zvezo sindikatov; opredelitev

________________________________________________________________ ^ v ^

V organizaciji ČGP Delo so bile 30., 31. avgusta in 1. septembra v Ljubljani XIX. letne športne igre delavcev grafične in grafično-predelovalne industrije 
Slovenije. Športnih iger se je udeležilo 28 grafičnih podjetij iz Slovenije. Tekmovali pa so v namiznem tenisu, streljanju, šahu, odbojki, rokometu in 
nogometu. Naš posnetek je z rokometne tekme med tiskarno Ljudske pravice in Pomurskim tiskom, ki pa so ga prvi krepko odločili v svojo korist. - 
Foto: A. AGNIC

posa-

J ■* Ali Z.VCZ.U MUUJJiaiUV , upicucmcv
^ sta sindikata v odnosih z drugimi po- 
%‘Ctlimi subjekti (SZDL, ZK, ZSM);nov 

eri1 financiranja itd.

J^ajši razpravi so se razpravljavci 
v$e nekaterih nejasnih in ne po-
srgj1 Vdelanih statutarnih rešitev ter po- 

Vali predloge za njihovo izboljšanje. 
V

'teel .na(fa^jevanju posvetovanja so se
r^.^nci dogovorili o načinu organizi-
Sv J ^ Vodenia ra7$iripnih qpi občin
- ZSS.

;ernbra. Dogovorjeni so bili tudi vsi^Pt,
teki

vodenja razširjenih sej občinskih 
ki so bile v vseh občinah 5.

katerih je treba opraviti posa-
tega d °Pravila pri sprejemanju statutar- 
ita g°VOra vse do njegove razglasitve 

k kongresu ZSS.
V

P(iej P0sebni točki dnevnega reda so se 
Pfed/enci dogovorih tudi o značaju 
^rij/a°ngresn>h konferenc občinskih or- 

^ndikatov in zveze sindikatov, 
^°bo Vsebinsko in organizacijsko po- 

nai jim dajo sklicatelji.
F. K.

tŠUSiVi

MEMENTO MORI
V pravcatem železnišekm pokolu je bilo v 

Zagrebu v nekaj trenutkih ob življenje več kot 
sto ljudi. Prvi krik, ki se je izvil iz refleksnega 
odmeva na vest o tragediji, je bil: preveč!

In tskoj zatem: zakaj?
Tudi mi se ne moremo'Ogniti tekmu — za

kaj? Ne zaradi skoraj nepojmljivo visokega 
števila žrtev. Tudi ne zato, ker se je vse od
igralo v okvirih tehnično večkrat sto let ra
zumljene železnice in po tej logiki — tudi 
„varne“ železnice, za razliko od ,,nevarnega“ 
avtomobila, ,,zelo nevarnega" letala in ,,super 
nevarnega" vesoljarstva. Če ostanemo samo 
pri prometu in ne govorimo o tem, kako je 
kosa „varnejša“ od motorne kosilnice ali 
hidrocentrala, od nuklearke ali. . .

Že naše - povsem naključno izbrane — pri
merjave in stopnjevanja opozarjajo na pra
staro, žal vse prepogosto pozabljeno resnico, 
da je večja ali manjša tehnična razvitost brez 
pravega, točneje — bistvenega - pomena za 
raven človekove varnosti. V iskanju resnice - 
če smo le pripravljeni biti iskreni in dosledni v 
iskanju — se nam vedno znova primeri, da Se 
ustavimo pred spoznanjem, kako je ,,tisto 
pravo" samo človekov odnos do tehnike in 
njegova sposobnost, da tehniko, ki jo ima v 
rokah, obvladuje. Normalno obvladuje . ..

Normalno?
Od trenutka nesreče naprej je vse delovalo 

kot dobro namazan stroj: najprej reševanje, 
pomoč preživelim, odvzem svobode osumljen
cem, preiskava, rekonstrukcija ... Javnost je 
dobila na voljo množico podatkov, o bistve- 

.nem in nebistvenem, vendar se je proti priča
kovanju znašla v položaju, da ravnanja stroje
vodje sploh ne more razumeti. Kaj mu je le 
bilo? Vprašanje zveni, vedno znova, vendar 
zadovoljivega odmeva ni od nikoder.

Strojevodja. Delavec. Menda smemo 
domnevati, da gre za normalnega člana velike 
družine, ki se imenuje delavski razred Jugosla
vije ... In kaj se je potemtakem zgodilo tako 
usodnega, da se je pri opravljanju svojega dela 
vedel docela nenormalno. Onkraj meja nor
malno delujočega razuma . . . -

Lahko bi ostali pri tem. Pri ugotovitvi, da je 
šlo za nenormalno, docela neodgovorno deja
nje (torej, sojenja še ni bilo in dotlej . . . govo
rimo samo o domnevah!).. . Vendar se pri 
takem razmišljanju pojavlja še tiha senca dvo
ma .. .

Je tako razmišljanje poskus opravičevanja 
strojevodje? Nikakor! Kazen, če se izrazimo 
docela vsakdanje, bo dobil. Če bo zdaj nanj 
sploh še učinkovala, ko pa je vlak v bistvu 
povozil tudi njega in zdaj. za razliko od

mrtvih žrtev svojo smrt ponovno doživlja 
„desetkrat v sekundi".

Dvom? Mislimo samo na odgovornost vseh 
tistih, ki v dirki za „ekonomiko“ napenjajo 
vozne rede do skrajnosti (menda strojevodja 
ni imel proste volje, kot - denimo — privatni 
avtoprevoznik? ), hočejo iz zastarelih želez
niških naprav iztistniti več, kot dopuščajo 
objektivne meje in tudi — morda je v tem 
bistvo odgovora? ! kot dopuščajo normalne 
psihofizične in moralne kvalitete železni
čarjev. Od strojevodij in kretničarjev navzgor.

In še: mar se ves čas ne vedemo do nesreč 
(na tirih, cestah, v zraku ...), kot da gre za 
normalen pojav, ki ga sicer lahko omejujemo, 
ne moremo ga pa odpraviti? Trenutek! V tem 
primeru se potemtakem „zagrebški stroje
vodja" sploh ni vedel nenormalno, temveč je 
imel le to smolo, daje zaradi njegovega odno
sa prišlo do množične tragedije ...

V bistvu je še najbolj grozljivo, če je res 
prav to, kar smo pravkar zapisali. Kajti če 
naše normalno vedenje — mislimo na vso druž
bo - ni sposobno iti nad raven takega raz
mišljanja, potem — lahko samo čakamo, kdaj 
bo prišlo do nove nesreče, za katero ne vemo 
samo to, kje se bo zgodila in koliko bo žrtev.

IGO TRATNIK
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BORIS STADLER:
Zamisel o sodelovanju 

gospodarstva pri obliko
vanju programa naših se
jemskih prireditev se je 
porodila iz ustavnih spre
memb. Najboljša oblika za 
uresničitev tega je samo
upravna interesna skup
nost, ki jo bomo ustanovili 
za vsako našo sejemsko 
prireditev.

JOŽE PEČNIK:
Naš delovni program za 

obdobje do naslednje je
seni temelji na doslednem 
izpolnjevanju nalog, ki 
smo si jih začrtali že ob 
nastajanju nove ustave in 
v pripravah na Vlil. kon
gres slovenskih sindika
tov, sicer pa na manjšem 
številu, toda zelo konkret
nih nalog, za katere sodi
mo, da morajo biti v 
ospredju pozornosti naše 
organizacije in vsega 
članstva.

ci...

„Zamisel se je porodila iz vsebinskih spre
memb ustave, naš cilj pa je, naj bi pri naših 
sejemskih prireditvah gospodarstvo imelo odlo
čujočo vlogo tudi kot oblikovalec sejemskih 
programov, kot soustvarjalec naših sejemskih 
prireditev. Tokratni poskus je začetek, razne 
ideje, ki so se ob tem porajale in se še porajajo, 
pa bo treba še preizkusiti v praksi in se potem 
odločati za najbolj ustrezne. Naš cilj je tudi po
globiti sodelovanje Gospodarskega razstavišča z 
našimi partnerji, podjetji iz Jugoslavije pa tudi 
izven naše domovine. Najustreznejša oblika, ki 
se ponuja, je kajpak ustanovitev interesne skup
nosti za sejem vin, v okviru katere bo moč ures
ničiti tako naše težnje kot tudi želje in zahteve 
razstavljavcev.44

Tokrat omenjate predvsem sejem vin. Najbrž 
pa bo do takšnega sodelovanja prišlo tudi z raz
stavljavci na drugih prireditvah?
‘ „Vsekakor bomo za vsako našo sejemsko pri
reditev poskušali najti podobno obliko poglob
ljenega sodelovanja gospodarstva, kot smo jo 
našli za vinski sejem. Vrh te naše reorganizira- 
nosti pa bo predstavljala skupščina, sestavljena 
iz predstavnikov vseh samoupravnih interesnih 
skupnosti, ki jih bomo oblikovali.44

Kakšno bo poslej sodelovanje z razstavljavci 
- omenili ste, da ga boste poglobili?

„Naša želja je, da bi prerasli v kompletnega 
ponudnika sejemskih storitev. Sem sodi marsi
kaj — od založništva za potrebe naših razstav
ljavcev do nudenja raznih podatkov - o poten
cialnih kupcih, o tem, katere vrste izdelkov ve
lja razstavljati, da bo nastop posameznega raz
stavljavca komercialno čimbolj uspešen, do or
ganiziranja spremljajočega strokovnega progra
ma ob sejmih ali pa tudi mimo sejemskih prire
ditev. Idej imamo veliko, vseh pa ne bi kazalo 
naštevati, saj se bodo nekatere pokazale kot ne

Odločilna
vloga

gospodarstva
Drobna informacija v sklopu po

datkov o letošnjem vinskem sejmu 
nas je vzpodbudila, da se podrob
neje pogovorimo o načrtih priredi
telja sejma. Gospodarskega razsta
višča v Ljubljani, časopisi so skopo 
poročali - med podatki o številu 
razstavljavcev in podeljenih prizna
njih - o letos prvikrat izpeljani za
misli, da vinski sejem programsko 
pomagajo oblikovati tudi razstav
ljavci. Iz tega sodelovanja pa naj 
bi se razvila samoupravna interesna 
skupnost razstava vin, alkoholnih 
in brezalkoholnih pijač ter vinarske 
in vinogradniške opreme. Rezultat 
naše radovednosti je zapisani po
govor o razvojnih načrtih Gospo
darskega razstavišča. Podatke nam 
je posredoval Boris Stadler, komer
cialni direktor GR.

JANEZ HAMBROŽ: 
Komisija za šport in re

kreacijo pri republiškem 
odboru sindikata gradbe
nih delavcev Slovenije se 
ukvarja z mislijo, da bi 
športnim tekmovanjem 
pridružili še tekmovanje 
v strokovnem znanju in 
usposobljenosti za vsak
danje delo. Svoje znanje 
naj bi merili predvsem te
sarji, zidarji in železokriv-

najbolj primerne, nekaterih pa seveda ne bomo 
mogli uresničiti na vrat na nos. Kot posebnost 
ob vinskem sejmu omenjam naš načrt, da bi 
odprli vinski boutique, prodajalno, v kateri bi 
bile vedno na voljo vse vinske sorte Jugo
slavije.44

Tako popestrene in razširjene dejavnosti Go
spodarsko razstavišče najbrž ne bo zmoglo 
samo...

..Pripravljamo ustanovitev sestavljene organizacije 
združenega dela s podjetjem Magistrat, ki nam bo 
lahko pomagalo v marsičem. Imajo na primer tiskarno, 
ukvarjajo se s kongresnim turizmom in tako smo kaj
pak hitro ugotovili skupne koristi. Pritegnili bomo 
kajpak tudi aranžersko dejavnost, kajti v bodoče si pač 
ne bomo mogli več privoščiti, da bomo razstavljavcu 
samo prodali prostor, za vse ostalo pa se bo moral 
brigati sam. Da bi lahko nudili tudi razne komercialne 
podatke, kot sem že omenil, bomo potrebovali tudi 
močno analitsko skupino, ki bo raziskovala trg in po
sredovala našim partnerjem ustrezne podatke o poten
cialnih kupcih in druge podatke. Vsi ti naši načrti in 
želje so vklopljeni v naš razvojni program, ki smo ga že 
posredovali ustreznim forumom in ki predvideva tako 
vsebinsko kot .tudi prostorsko razširitev naše de
javnosti.4*

Pred časom je bilo veliko slišati o gradnji ho
tela v neposredni bližini Gospodarskega razsta
višča. Sodi ta projekt tudi v okvir vaših razvoj
nih načrtov, ali je izven njih.

Pri nas smo kajpak zelo zainteresirani, da bi se hotel 
ob GR čimprej zgradil. Za nas bi hotel pomenil kom- 
pletiranje storitev še z gostinske plati. Zato se zanj še 
vedno ogrevamo in tudi sodelujemo v razgovorih zain
teresiranih gostinskih podjetij, ki se dogovarjajo o 
združevanju sredstev za investiranje v gradnjo hotela, 
ki bo moral biti nekolikanj drugačnega tipa, kot so 
običajni hoteli. Zaradi strukture gostov, predvsem 
poslovnih ljudi, bo moral biti zelo visoke kategorije, z 
večino enoposteljnih sob itd." R. B.

m

Od
temeljev
navzgor

»Nekako po tradiciji RO Sindi
kata delavcev v prometu in zvezah 
Slovenije svoje kratkoročne pro
grame snuje tako, da veljajo od je
seni do jeseni. Tak je tudi najno
vejši program dela, ki smo ga že 
potrdili na zadnji seji predsedstva, 
veljal pa bo do naslednje jeseni, ko 
naj bi bii tudi občni zbor našega 
sindikata,« je dejal Jože Pečnik, taj
nik republiškega odbora Sindikata 
delavcev v prometu in zvezah Slo
venije.

- Kakšne so značilnosti pravkar sprejetega 
programa?

„Rekel bi, da gre predvsem za dvoje značil
nosti. Prva je ta, da program temelji na dosled
nem izpolnjevanju nalog, ki smo si jih začrtali 
že ob nastajanju nove ustave in še kasneje v 
pripravah na VIII. kongres slovenskih sindi
katov. Druga značilnost pa je, da smo si zasta
vili manjše število zelo konkretnih nalog, za 
katere sodimo, da morajo biti v ospredju pozor
nosti naše organizacije in vsega članstva. Gre 
predvsem za naloge s področja poglabljanja in 
utrjevanja samoupravnih odnosov, za prizadeva
nja pri dograjevanju sistema samoupravnega 
sporazumevanja in družbenega dogovarjanja o 
razporejanju dohodka, za organizacijsko utrje
vanje našega sindikata, problematiko delovnih 
in življenjskih pogojev delavcev v prometu in 
zvezah, slednjič pa še za vprašanja, od katerih je 
odvisen jutrišnji ekonomski položaj posameznih 
prometnih dejavnosti. Zavzemamo se za enako
praven položaj prometa v razmerju do ostalih 
gospodarskih in negospodarskih dejavnosti.

- Omenili ste poglabljanje in utrjevanje 
samoupravnih odnosov. O tem govorimo vsi 
in povsod Kako si to nalogo zamišljate v praksi 
RO Sindikata delavcev v prometu in zvezah Slo
venije?

„Ko smo se dogovarjali o vsebini nalog s tega 
področja, smo imeli pred očmi predvsem tri 
skupine vprašanj. Prvo med njimi predstavljajo 
naloge v zvezi z uveljavljanjem temeljnih organi
zacij združenega dela. Hočem reči, da nas bo 
sicer zanimalo tudi to, ali bodo povsod ustanov
ljene, konstituirane ter vpisane v sodni register v 
predvidenem roku, vendar pa bomo še zlasti 
pozorno spremljali, kako TOZD živijo, kako se, 
skratka, ustavne pravice delavcev uresničujejo 
skozi prakso.

Naslednjo skupino nalog predstavljajo vpra
šanja v zvezi s praktičnim uveljavljanjem samo
upravnih interesnih skupnosti. Znano je, da se 
je naš sindikat na tem področju močno angaži
ral in med drugim pripomogel, da je bila že 
ustanovljena samoupravna interesna skupnost 
železniškega in luškega prometa kot prva taka 
skupnost v gospodarstvu. Zdaj tečejo zadnje 
priprave za ustanovitev enotne samoupravne 
interesne skupnosti, ki bo povezovala cestni 
transport z ene in cestno gospodarstvo z druge 
strani. Približno do enake faze so napredovale 
tudi priprave za ustanovitev samoupravne inte
resne skupnosti v PTT prometu. Naša želja pa 
je, da bi se vse te skupnosti povezale v zvezi 
samoupravnih interesnih skupnosti. Od nje še 
zlasti pričakujemo, da bo pripomogla k raz
čiščevanju problemov, zaradi katerih pri nas še 
nismo uspeh izoblikovati enotne prometne poli
tike in kar pomeni enega temeljnih vzrokov, da 
promet in zveze kot celota že predstavljajo za
voro pri razvoju ostalega gospodarstva.

O tretji skupini vprašanj s tega področja, 
mislim na dograjevanje sistema samoupravnega 
sporazumevanja o delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov, bi povedal le, da smo za tako dogra
jevanje sistema, ki bo pripomoglo k dejan
skemu, pravzaprav ponovnemu uveljavljanju 
delitve po delu v odvisnosti od dosežene pro
duktivnosti.44

- To je pravzaprav tudi ena izmed nalog s 
področja skrbi za boljše delovne in življenjske 
razmere zaposlenih. Katere so ostale?

„V prvi vrsti gre za pogoje dela, saj so zaradi 
specifičnih razmer v prometu in zvezah delavci 
praviloma preobremenjeni. S tem mislim pred
vsem na razporeditev delovnega časa, ki je še 
zlasti kritična v cestnem transportu, pa tudi na 
potrebo po benefidranju nekaterih delovnih 
mest. Vsem prizadevanjem navkljub marsikje še 
niso uspeh poskrbeti za urejeno prehrano zapo
slenih, precej pa škriplje tudi na področju delav
skega turizma. Zato bomo od naših osnovnih 
organizacij zahtevali, da o teh in še drugih zade
vah razpravljajo, s svojimi stališči seznanijo 
samoupravne organe in zahtevajo sprejem in 
uveljavljanje ukrepov, Id bi pripomogli k izbolj
šanju razmer. -mG

■

voje P1„To, da smo že leta 1950 organizirali sv'_ 
letne sindikalne športne igre, ni bilo naključje . 
nadaljuje Janez Hambrož. ,,Delavci so si z malo 1 
in veliko veselja do športa postavili oziroma zgr .̂ 
svojih naseljih najrazličnejše športne objekte, od £ 
za mali nogomet in igrišč za odbojko, pa tja dP ^ 
nišč in pozneje kegljišč itd. Želja po prijetnem io 
vem razvedrili v prostem času je bila spontana, i> 
ni nikogar silil. Posebno sindikalne organizacije g 
že zelo zgodaj zavzele za to, da bi delavcem kar na)_ 
olajšale in polepšale življenje v naseljih, zato so P 
pirale športno dejavnost. Skrbele so za najnuj1’ 
športne rekvizite in organizirale prijateljska špe 
srečanja, s čimer je postala vsa dejavnost na te® 
dročju še toliko bolj mikavna. Vsak športnik n®1" 
dobro ve. da tekmovanja vlečejo . ..“

Kmalu
tekmovanje 

tudi na 
strokovnem 

področju

3

Slovenski gradbeni delavci in«1' 
jo na področju organizacije aktW' 
nega oddiha bogate izkušnje. štir>' 
indvajset let je že tega, ko so v C«' 
lju organizirali svoje prve letne 
športne igre in prihodnje leto ^ 
bodo srečali predstavniki gradbenin 
podjetij na igriščih že petindvajs*' 
tič.

S tem se v Sloveniji poleg gn«1' 
bincev nihče ne more pohvaliti.

»Res.... že prihodnje leto bonj® 
praznovali srebrni jubilej svoji11 
športnih iger. V teh letih smo 
marsikaj naučili in seveda zelo n<>' 
predavali na področju organizacij® 
športnega razvedrila naših deiav' 
cev...,« nam oripoveduje Jan®2 
Hambrož, ki je žt dvanajst let pr*11' 
sednik komisije za šport in rekr*®' 
cijo pri republiškem odboru si«®1' 
kata gradbenih delavcev Slovenil® O 
in tri leta predsednik enake ko««' 
sije v zveznem merilu. y I)
_______________ _______________ -A

p

p

„Pravite, da ste v teh letih napredov^ji >
organtaciji športne rekreacije zaposlenih. A', * - Jšiite pri tem le na vsakoletne zimske in p'
igre slovenskih gradbincev...? 'm

„Sploh ne. V mislih imam predvsem tedeIlS^I,i ^ 
vsakodnevno rekreacijo naših ljudi, to je redno
nuirano delo med letom. Veste, tekmovanj ne oS^ | L 
ramo zaradi tekmovanj samih ali recimo
nekako tradicionalnih ceremonialov. Letne ^ fj. 
igre, kot veste, so prav naše že dolgo let najbou J/3 
žične v Sloveniji, organiziramo predvsem ^ 
lahko pregledamo opravljeno delo med letom- 3 
nekakšno merilo, kako so delala naša športna % 
med letom,-kje so naši športni aktivi popustili n1 ^ 
napredovali. Torej, na naših igrah se srečuje!0.^ 
najboljši, to je v glavnem samo tisti, ki so akth'® ^ ^ 
dvanajst mesecev v letu. In verjemite, z leti so P ^ i^, 
naša tradicionalna športna tekmovanja za na^ ^
tako privlačna, da mnogi preživljajo svoje PrOy01 rij. 
na igrišču v veliki meri prav zaradi iger. Vsakprav zaradi iger.1... >£,.1...... I ....... ....... ^... ■ ..U-u... .qv— ^

zastopa svoje podjetje na republiških igrah in m' ' l 
delavci se vse leto vesele svojega športnega PraZ: pJ' 
snidenja s številnimi svojimi prijatelji. Še enkra j(| 0(jMiiuenja » aievuiiuiii avujuui piijaiciji. ^ * q\v » ^
rad poudaril, da stoje za našimi igrami številna P j I Tj 
društva, ki marljivo delajo vse leto in skrbe Itij 
zdravo in prijetno razvedrilo zaposlenih kot pa 1 , 
vanja...“ J S;

„Je bila res vaša komisija tudi p°D^ ^
prvih športnih iger gradbenih delavcev
republiškem merilu...?

„Res. Že leta 1969 smo v Mariboru samoinia^ci1rad^jorganizirali srečanje slovenskih in hrvaških grl ^ 
s čimer smo postavili temelje za poznejše PrVI
_- -   r   r Irt n   A t ir O 1 C\ P. .1zvezni ravni, ki so sedaj že tradicionalne. ^
športne igre jugoslovanskih gradbincev bodoj^ ^ 

no vabili na Pohorie^aiboliše smučarje jugos10'?!^ 3

P

'ži

iaA

&

povabili na Pohorje najboljše smučarje jugo5'4'.^#. f.'> 
gradbenih podjetij. Radi bi namreč, da bi s® P ^ ^
zveznim športnim igram pridružila že zvezn* 
športna srečanja ...“ ^ Pt

„Ima vaša komisija še kaj posebneg ‘p
Črtu

Še marsikaj. Tako se med drugim na
jamo z mislijo, da bi pridružili športnim teknV |jt>
še nekako „proizvodno tekmovanje,44 kjer~Iie[Ti,,j(
merih naši delavci svoje moči tudi na strok0^!^]!^! 
dročju. Tekmovali naj bi predvsem tesarji. ' 
železokrivci. Mislim, da bi bila taka tekmovanj/' j \ 
jenju usposobljenosti za vsakdanje delo zelo , k 0
Še posebno
imamo v načrtu
na katerega bomo povabih ljudi, ki v delovn^^pi ^ ^1
zacijah skrbe tako za aktivno rekreacijo zaP _ s® ^ -
tudi za letne oddihe naših delavcev. Zavedam # , %

p H

reč, da moramo prav na področju izobr ^ go^jiir % 
osveščanja napraviti še vehko, če želim0 
časom in še celoviteje poskrbeti za 
veka. ..“
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V SREDIŠČU POZORNOSTI
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Zvezni izvršni svet bo v naslednjih dneh 

'zdal vrsto ukrepov, s katerimi namerava 
Premostiti težave, ki trenutno pestijo našo 
živinorejo. Ustrezni organi, od zveznega od
bora za kmetijstvo, sklada za napredek pro- 
jzvodnje in prodaje živine ter mesnih izdel
kov, prek poslovne skupnosti kmetijsko in
dustrijskih kombinatov Jugoslavije do gospo- 
dorske zbornice Jugoslavije in drugih pristoj- 
dih forumov, že pripravljajo analize sedanje- 
9o stanja v živinoreji in predtoge za konkret- 
de ukrepe, ki naj bi jih sprejel zvezni izvršni 
svet.

Kaj bo ukrenila vlada, da bi odpravila po
ledice sedanjega težavnega položaja v jugo- 
Rovanški živinoreji, in upamo, tudi vzroke 
*Pnje, trenutno še ni mogoče reči. Vsekakor 
P« bi morali iskati, oziroma tudi najti rešitev 
^ko iz trenutnega položaja kot tudi dolgo- 
!°Čne sistemske rešitve, ki naj bi zagotovile 
Neslovanski živinoreji razvoj brez tako ve- 
'kih pretresov, kakršen je bil v letošnjem 
*tu, ko je Evropska gospodarska skupnost 
Prepovedala uvoz mesa v dežele, članice 
skupnosti. Strokovnjaki opozarjajo na to dej- 
s'vo in nujo po dolgoročnejših rešitvah, ki 
PQ bodo morale začeti delovati v zelo krat
im času. Sicer, tako opozarjajo, se bo tudi 
^ relativno zelo kratkem času dogodilo, da

zaradi sedanje krize začelo primanjkovati 
^katerih vrst mesa.

Osnovni problem prodaje na domačem tr-
niso prevelike količine mesa, ki jih jugo- 

'uvanski potrošniki ne bi mogli pokupiti, 
PQč pa so to maloprodajne cene mesa, ki že 
Presegajo finančne zmožnosti precejšnjega 
Jela potrošnikov. Da bi pa uspeli znižati cene 
^sa na povsem gospodarski osnovi, bi mo
lji sprejeti in tudi uresničiti vrsto dolgoroč

nih ukrepov, od cenejšega pitanja živine, 
Prek zniževanja taks za promet z živino itd., 
1° prodaje mesa na tujem, bolj stabilnem 
^u, kot je to Evropska gospodarska skup-

oAsjt.
M j
Vfl Ni ^ k° strokovnjaki pri- 
3 %jio najustreznejše ta- 
Mi t, J*" in dolgoročnejše ukre- 

se oglasili -v nekaterih

zornega kota 
jirt (j^^sne ukrepe bi se odlo-

jj**™ .?-•> ki se ukvarjajo s pri- 
in predelavo mesa. 

nas je, kakšen je pro- 
\ ^vinorejef/ živinoreje in predelave

bi. popravili položaj, v 
| zašla jugoslovanska

V N
^ Ijf^^teri kmetijski strokov- 
- ^ Htj 0(bj°. da bi morali spod- 

^'^vpraševanje po mesu z 
^ 'n i° ne le simbo-
#t^tie ’ maloprodajnih cen.

b' se znižale v malo- 
• lj f S £ 'Po mnenju nekaterih
te^V^jev116X6 če ne še za ve^ tjLV Pn kilogramu mesa. Le
4 S n način bi se potrošnja 

•,.a domačem trgu pove-
toliko, da bi povpra- 

ia/vhba^Podbudilo kmetijske 
^ u aciie in zasebne kmeto-

jgfč Ve^ji prireji živine.

ik Rezervni

^valcis.° se rejci .živine in
mesa taK0J vPra' 

4 S^tve v°d naj bi vzeh tolikšne 
rfiie 6enab’ oziroma stro- 

tf iiT' 0 Predelave, da bi 
k^tfel?6 ?nižali. Oboji, rejci 

^.a‘ci namreč skorajda 
»p da notranje re-

O C," enih> ne Pri rimgiJ1
AnS i^J velike, da bi cene 

za tolikšen
w CJ velike-

Padle
vli a, ‘

mesnih izdelkovtft l>^iatiSKarni mesnih i 
‘Ji/!kl^alj .®a Mercatoija so nam 

akumulacija pre- 
Pri sedanjih odkup-

siotka ,Vlne komajda 1 do 
^ SeVeda 0dl0Č' ,, irienik ’ da bi v tolikšnih 

t k. sredstvih še iskali re-edst'

zerve. Po njihovem bi se morale 
maloprodajne cene glede na od
kupne še nekolikanj povečati, 
kar pa bi življenjski standard 
naših občanov težko prenesel. 
Povečanje maloprodajnih cen bi 
bilo predvsem potrebno pri 
svinjskem mesu, katerega po
nudba je za razliko od drugih 
vrst mesa slaba. Zategadelj so ga 
predelovalci vse doslej plačevali 
po dokaj visokih odkupnih ce
nah in sodijo, da ga bodo mo
rah po takšnih kupovati še na
prej, kljub odloku o odkupnih 
cenah za živino, ki je cene po
stavil nižje od tistih, ki so bile 
uveljavljene v praksi. Rejci-pra- 
šičev pa celo trdijo, da bi mo
rale biti dosedanje „čme“ od
kupne cene precej višje, da bi 
pokrile stroške prireje in pri
našale primerno akumulacijo. V 
tem primem pa bi se morale se
veda povečati tudi malopro
dajne cene svinjskega mesa, če
sar pa trg najbrž ne bi prenesel.

STROŠKI REJE
Največji problemi so tre

nutno pri reji goveda in piščan
cev. Ponudba zlasti mlade go
vedi krepko prekaša povpraše
vanje in kljub temu, da je zvez
na direkcija za rezerve ponudila 
gospodarskim organizacijam, da 
bo v naslednjih mesecih odku
pila znatne kohčine goveje ži
vine, problem še ne bo. rešen. 
Rejci pitajo živino že daleč 
prek teže, ki je najprimernejša 
za odkup, spričo izredno pove
čanih cen močnih krmil oziro
ma njihovih surovin (koruze) 
pitajo v lastno izgubo. Zakola 
živine pa ni moč povečati zara
di tega, ker nam primanjkuje 
hladilnic za globoko zmrzo
vanje. Tako torej intervencijski 
odkup niti v kratkoročnem 
smislu ne bo uspešen v tolikšni 
meri, kot so pričakovali.
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Ker pa je letošnja obilica go
vejega mesa le posledica spleta 
sistemskih rešitev in ukrepa 
Evropske gospodarske skup
nosti, tega problema ne gre re
ševati le z intervencijskim odku
pom, pač pa z drugačnimi si
stemskimi rešitvami, kot so v 
veljavi sedaj. O tem bodo svoje 
povedali zvezni organi in poča
kajmo raje na njihove ukrepe, 
kot da bi sami modrovali.

Kaj pa lahko stori gospo
darstvo samo?

V začetku smo omenili, da 
nekateri strokovnjaki sodijo, da 
bi veljalo znižati stroške proiz
vodnje. Podobno menijo tudi v 
KIK Pomurka. V tem podjetju 
pravijo, da bi lahko rejci živine 
pocenili pitanje tako, da bi pre
cejšen del močnih krmil nado
mestili z doma pridelano krmo. 
V KIK Pomurld se že priprav
ljajo na uresničitev te zamisli, 
izdelali pa so tudi prve izračune 
in ppiskali prve odgovore na 
vprašanje, kaj jim tak način 
krmljenja prinese. Računajo, da 
bo kilogram doma pridelane ko
ruze veljal 1,30 dinarja, med
tem ko stane uvožena že krep
ko prek 3 dinarje za kilogram.

Ne nazadnje pa je težav krivo 
tudi “dejstvo, da se je družba 
bolj zavzela za reševanje pro
blemov ob reji drugih vrst živi
ne, za reševanje težav rejcev 
piščancev pa preprosto ni imela 
„časa“. Šele pred kratkim so 
rejci dosegli z zvezno direkcijo 
za rezerve dogovor, da bo le-ta 
do konca letošnjega leta odku
pila okoli 1800 ton piščanče- 
vega mesa - vendar po cenah, 
ki so nižje od stroškov reje in 
zakola.

c*
Zaradi takšnih pojavov so le

tos rejci krepko zmanjšali pro
izvodnjo, kar pa se bo vsekakor 
poznalo že prihodnjo pomlad.

Poseben problem, pravijo v 
perutninarskem kombinatu 
Pivka, so predvsem pomanjka
nje hladilniških kapacitet in 
tako kot pri drugi živini stroški 
reje. Ob tem pa rejci ne razu
mejo, zakaj se je komza kljub 
rekordnim domačim letinam 
tako podražila. V Pivki so celo 
navrgli domnevo, da gre.pri tem 
morda za določene špekulacije, 
hkrati pa so ,,obtožili“ zvezno 
direkcijo za rezerve, da ni opra
vila svojega poslanstva — ni

vsem kupcem dobavila ustrez
nih količin komze.

Na zahtevo potrošnikov, da 
bi intervencijsko uvozili 300 
tisoč ton komze — ker pač do
mače v deželi, ki je med največ
jimi svetovnimi pridelovalci ko
mze, ni bilo moč dobiti - je 
zvezni izvršni svet odgovoril, da 
nima potrebnih deviznih sred
stev. Dovolil pa je rejcem, da 
sami uvozijo skupaj do 100 ti
soč ton.

Ne le, da ta količina ni bila 
dovolj velika, rejci je tudi niso 
mogli uvoziti, ker se je komza 
na tujem trgu pošteno podra
žila, poleg tega pa sami nimajo 
deviznih sredstev.

Kljub temu, da sedaj redi 
piščance (izključno v koopera
ciji) z izgubo. Perutninarski 
kombinat brez strahu povečuje 
za prihodnje leto svoje zmoglji
vosti — tako v prireji, klavnici 
in tudi hladilniške. Trdno so 
namreč prepričani, da bodo 
rejci vseh vrst mesa zaradi letoš
njih slabih izkušenj v prihodnje 
zmanjšah rejo do take mere, da 
bo ponudba spet slaba. Vendar 
pa Perutninarski kombinat ob

tem zahteva izpolnitev neka
terih pogojev za normalno go- 
spodaijenje. Eden izmed ukre
pov, ki ga krepko zagovarjajo, 
je - sprostitev prodajnih cen. 
Reja v Sloveniji je tehnološko 
tako napredna, da bodo kombi
nati ob prilagodljivih cenah in 
zagotovljenih surovinah (po 
jasno vnaprej dogovorjenih ce
nah, ne pa po dnevnih tržnih) 
mimo prenesli boj za kupca ne 
le z drugimi rejci perutnine v 
Jugoslavije, pač pa tudi z rejci 
plemenitejših vrst živine.-

Tako sodijo o problemu pre
skrbe z mesom rejci živine in 
predelovalci mesa. Vsekakor 
zvezni izvršni svet ne bo imel 
lahkega dela, kljub temu, da že 
vrsto let govorimo o ustreznih 
ukrepih, ki bodo uskladili rejo 
posameznih- vrst živine in tudi 
mleka ter zagotovili domačemu 
potrošniku primerne količine 
kvalitetnega mesa po ustreznih 
cenah. Žal, tega na videz eno
stavnega problema še vedno 
nismo rešili in vprašanje je, če 
bo tudi tokrat zvezna vlada do
volj odločna, da bo ponekod, 
če bo trebaba. gordijski vozel 
tudi sekala. R. B.

NA ROB PROBLEMOM V ZVEZI S PRESKRBO Z MESOM

Vozel bo treba tudi sekati
Problem ni toliko v velikih zalogah mesa, pač pa predvsem v stroških prireje in pomanjkanju hladil
niških kapacitet • Bodo ukrepi zveznega izvršnega sveta, ki jih napovedujejo/uspeli dolgoročno raz

rešiti problem usklajene reje živine in plasmaja mesa na trgu?

V prihodnjem letu bodo sami in 
pa njihovi kooperanti pridelali 
doma okrog 60 odstotkov po
trebne krme za živino, kar je že 
skorajda optimalna količina.

Kljub sedanji krizi pri prodaji 
govejega mesa pa v Pomurki ne 
ocenjujejo položaja s pretiranim 
pesimizmom iti ostajajo pri že 
prej zastavljenem razvojnem 
programu. Ta pa obsega pove
čevanje reje tako goveje živine 
kot prašičev — ne nazadnje jim 
vztrajanje pri programu ukazuje 
tudi gradnja lastne nove hla
dilnice in tudi novih prede
lovalnih kapacitet.

Ena ključnih nalog zveznih 
orgamov pa je, tako poudarjajo 
rejci živine, da bo najprej strikt
no izpeljan program interven
cijskega odkupa živine, prav 
tako pa bo treba uresničiti za
stavljeno in napovedano naglo 
povečevanje hladilniških zmog
ljivosti v Jugoslaviji.

KJE JE KORUZA?
Posebne probleme imajo rejci 

piščancev v Sloveniji. „Proiz- 
vodnja“ piščančjega mesa krep
ko presega potrebe naše repu
blike po tem mesu, saj dosega 
50 odstotkov vse jugoslovanske 
proizvodnje. Dejstvo, da je tb 
meso na trgu „manj vredno" 
kot druge vrste mesa, povzroča 
v-reji krize, ki se pojavljajo kot 
pri drugem mesu občasno, ven
dar pogosteje. Letošnja kriza pa 
je še tolikanj globlja, ker so lani 
rejci piščancev reševali domači 
trg zaradi pomanjkanja drugih 
vrst mesa.

Tako je sedaj v Jugoslaviji 
baje okrog 25000 ton piščanč
jega mesa na zalogi: zaradi 
dviga življenjskih stroškov in 
drugih cen — se ljudje, kadar se 
že odločijo za nakup mesa, od
ločijo za druge vrste mesa, saj je 
ponudba večja kot prej. Vzrok 
za velike zaloge pa je tudi v za
ostalem uvozu piščančjega 
mesa. Zvezna direkcija za re
zerve je lani intervencijsko ku
pila v tujini velike količine 
piščancev, del tega mesa pa je 
prispel šele v letošnjem letu in 
poslabšal že tako slabo prodajo.

Rejci živine bi lahko pocenili pitanje živine tako, da bi precejšen del močnih krmil nadomestili z 
domačo krmo
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Delamarisovi ladji na suhem (med popravilom) simbolizirata nezavidljiv položaj slovenskega in jugoslovanskega 
ribištva Ali bo ribištvo „splavalo v globoke vode“, je odvisno tudi od pomoči družbe, saj tolikšna sredstva, ki so 
potrebna, da se ta dejavnost postavi na noge, podjetja sama še zdaleč ne bodo mogla zbrati — akumulacije 
namreč s to dejavnostjo praktično ni, pa morajo na primer v Delamarisu druge proizvodne dejavnosti pokriti 
izgubo svoje TOZD Riba

MORSKO RIBIŠTVO BI SE LAHKO RAZVILO, TODA...

KAKO S PLITVIN 
V GLOBOKO VODO?

Družba, ki je doslej zanemarjala razvoj morskega ribištva, mu bo morala priskočiti 
na pomoč, saj tega vira cenene hrane nikakor ne smemo zanemarjati še naprej .

Jugoslovansko pomorsko ribištvo se je v zadnjem 
desetletju znašlo na povsem stranskem tiru, odrinjeno 
od vseh pomembnejših razvojnih načrtov jugoslovan
skega gospodarstva in seveda tudi od raznih ugodnosti 
in investicijskih kreditnih sredstev, ki bi panogi po
magala k hitrejšemu razvoju. Posledice tega so več kot 
očitne: rih, hrane, ki postaja v naporih mnogih dežel,- 
da zagotovijo dovolj hrane prebivalstvu, vse po
membnejši vir prehrane, nalovijo jugoslovanski ribiči 
manj kot polovico količine, ki jo v Jugoslaviji pojemo. 
Ob tem pa je potrošnja rib pri nas (za obmorsko de
želo) naravnost osupljivo nizka: če bodo uresničeni 
sedanji načrti jugoslovanskih morskih ribarjev, bomo 
šele v letu 1984 komajda presegli sedanjo potrošnjo 
rib sosednje Avstrije, ki pa je tudi daleč na repu po
trošnje rib v evropskih deželah.

Medtem ko postaja ta „kmetijska“ dejavnost v 
svetu spričo vedno večjih zahtev po hrani vse po
membnejša in uživa krepko podporo vlad, je pri nas 
zanimanje družbene skupnosti zanjo slej ko prej bolj 
simbolično. Ribarji si namensko delijo sredstva, kijih 
sosednja Italija plačuje za pravico lova na našem delu 
Jadrana, v obliki posojil za nabavo opreme, kakih 
drugih ugodnosti pa ne uživajo. Pač pa, da omenimo 
še to posebnost, ribaiji pri nakupu goriva plačajo v 
ceni goriva tudi tako imenovano cestno takso, pri
spevek, ki se zbira za obnovo in gradnjo cest...

V Sloveniji je položaj še slabši: Delamarisova ribiška 
dejavnost je bila vse doslej s svojimi 3500 tonami let
nega ulova za republiko povsem nezanimiva dejavnost, 
pa spričo tega ne uživa niti ugodnosti, ki jih imajo 
hrvaška in črnogorska podjetja (možnost najetja sred
stev, ki jih plačuje Italija).

Do reforme v letu 1965, pravijo v Delamarisu, kjer 
smo se pogovarjali o položaju slovenskega in jugoslo
vanskega ribištva, je bil položaj še kar ugoden, de
javnost je uživala razne ugodnosti, denimo regrese za 
gorivb in ribiško opremo itd. Kasneje pa je zaradi zelo 
poostrenih pogojev gospodarjenja dejavnost vedno 
bolj nazadovala, saj je imela vedno manj možnosti za 
obnovo opreme in ladij ali za nakup novih ladij. 
Zadnja leta je bil ulov vedno manj rentabilen, ker so 
ladje in oprema iztrošene. V Delamarisu trdijo, da bi 
njihove ribiške dejavnosti že nekaj let ne bilo več, če 
ne bi iz drugih donosnih dejavnosti prelivali sredstev 
za vzdrževanje zastarelih ladij in delno obnovo opre
me.

Vprašanje, zakaj ne opuste nerentabilnega ulova rib, 
je kajpak odveč, saj je Delamaris po predelavi rib ena 
naših največjih, če ne celo največja tovarna. Poleg 
tega, pravijo v podjetju, so raziskave Jadrana dokazale, 
da je dlje od obale — v globjih vodah dovolj rib, tako 
plavih kot tako imenovanih belih. Ulov bi lahko celo 
podvojili z modernizacijo flote in seveda z nekaterimi 
drugimi investicijami, s katerimi bi odpravili ozko grlo 
v predelavi rib. Največ težav povzroča pravzaprav ča
sovna omejenost lova, saj je sedaj lovnih dni v letu 
komaj okrog 120, to pa kajpak krepko veča stroške.

Delamarisove želje za modernizacijo lova in tudi 
predelavo rib se lepo vklapljajo v slovenski „zeleni 
plan“, v katerem pa so komajda našle mesto. Mesto, ki 
zagotavlja, da bo družba poslej z večjo naklonjenostjo 
spremljala razvoj te dejavnosti in ji tudi ustrezno po
magala. Pomoč bo Delamaris krepko potreboval, saj 
sam vseh sredstev, ki bodo potrebna za podvojitev 
ulova, to pa je po današnjih cenah preračunano okrog 
45 milijonov dinarjev, v naslednjih šestih letih, ne bo 
zmogel.

Ob tem v Delamarisu z obžalovanjem omenjajo, da 
bi marsikaj tistega, kar bo potrebno storiti v na
slednjih letih, opravili že doslej, če bi bili deležni sred
stev iz vira, iz katerega so črpala posojila druga ri- 
barska podjetja, iz sredstev, ki jih Italija plačuje za 
ulov v naših vodah ...

Za sedaj se zanimanje slovenske družbe omejuje na 
že prej omenjeno vključevanje ribištva v „Zeleni plan“ 
in pa na nedavno dogovarjanje na slovenski gospo
darski zbornici o ukrepih, ki naj bi tej dejavnosti 
pomagali na noge. Dogovor za sedaj ni prinesel več 
kot sklep, da naj v ribiških podjetjih - poudariti mo
ramo, da so tokrat na zbornici sodelovali tudi pred
stavniki zvezne zbornice, saj je pobuda za sestanek in 
akcijo prišla z Udruženja ribara Jugoslavije — analizi
rajo položaj in predlagajo ustrezne ukrepe. Zbornice 
vseh treh republik, ki se ukvarjajo s pomorskim ribi
štvom pa bodo v okviru svojih pristojnosti in zmož
nosti sodelovale pri oblikovanju predlogov in odlo
čanju o načinu reševanja težav - po enotnih merilih 
za vsa podjetja.

Pred dnevi so na Reki v okviru Udruženja ribara 
analizirali položaj in obenem tudi iskali trenutno naj
ustreznejše ukrepe. Ker še dokončna stališča niso v 
celoti izoblikovana, omenjamo samo enega izmed 
predlogov, ki je, kot kaže, za ribaije najbolj zanimiv. 
Po njem naj bi na uvoz rib določili dajatve, ki bi jih 
potem družba namensko dajala ribarskim podjetjem 
kot premije za ulov. Tako bi se zbralo precej sredstev 
za investiranje v ribištvo. Ta ukrep pa bi bil glede na 
razvojne načrte jugoslovanskega ribištva začasen, saj 
naj bi po teh načrtih nekako v treh letih postal uvoz 
rib povsem nepotreben.

Tako je še vedno odprto vprašanje, ali bodo jugo
slovanska ribarska podjetja (ki so vsa revna), ki sode
lujejo v že tri leta starem dogovoru med Poljsko in 
Jugoslavijo o ustanovitvi skupnega podjetja za lov rib 
na globokem morju, lahko zbrala dovolj sredstev za 
uresničenje tega načrta. Načrta, v katerega naj bi v 
desetih letih vložili postopno skoraj 2 milijardi di
narjev (Jugoslavija dobro polovico od te vsote) in po 
katerem naj bi v teh letih več kot petkrat povečala 
sedanji ulov jugoslovanskih morskih ribičev. Vsekakor 
bo morala družba za uresničenje tega ne nepo
membnega načrta krepko odvezati mošnjo, ne le v 
obliki direktne pomoči, pač pa tudi v obliki raznih 
ugodnosti pri nakupu in uvozu razne opreme, sodijo 
ribaiji. rb

Temeljni kamen novii 
samoupravnim odnosoi

Letošnji 29. avgust je bil za Luko sve
čan dan. Tega dne so namreč pooblašče
ni predstavniki TOZD in delovne skupno
sti skupnih služb podpisali spremenjeni in 
dopolnjeni samoupravni sporazum o 
združevanju, predsedniki delavskih svetov 
pa tudi nov statut organizacije združe
nega dela Luka Koper.

Skromno svečanost v luški sejni dvo
rani, ki so se je udeležili tudi predstavniki 
družbenopolitičnih organizacij obalno- 
kfaškega področja in skupščine občine 
Koper, je pričel predsednik skupnega de
lavskega sveta FRANC PUŠNIK. V uvod
nem govoru je med drugim dejal:

— Prvi samoupravni sporazum o zdru
ževanju so pooblaščeni delavci TOZD 
podpisali 7. 9. 1973. Tedaj so bili delavci 
v Delovni skupnosti še TOZD, kar pa se 
je kasneje pokazalo kot neustrezna reši
tev. Delavci v Delovni skupnosti imajo 
sicer iste samoupravne pravice kot delavci 
v TOZD, vendar po svoji vsebini dela, ki 
se ovrednoti le v odnosu do drugih 
TOZD, ne morejo biti "pravna oseba, ni
majo svojega premoženja itd. Te in še 
druge spremembe ter bolj izoblikovana 
stališča do vseh pomembnejših vprašanj 
so bila vzrok, da smo začeli temeljito pre
učevati vsebino že podpisanega samo
upravnega sporazuma o združevanju. Bilo 
nam je veliko laže kot pred enim letom in 
pol. Imeli smo tudi več izkušenj, saj nam 
je praksa pokazala, kako so se novi od
nosi dnevno uresničevali v TOZD, v de
lovni skupnosti Skupne službe in na ravni 
podjetja.

Za predsednikom skupnega delavskega 
sveta je obširno spregovoril inž. DAVID 
JAZBEC, sekretar sekretariata vseh 
osnovnih organizacij ZK podjetja Luke 
Koper, ki je med drugim poudaril, da je 
lanska odločitev delavcev o organiziranju 
temeljnih organizacij združenega dela v 
Luki sicer temeljila na strokovno izdela
nih analizah samoupravnega in gospodar
skega značaja, vendar je bila le prvi korak 
k bolj neposrednemu samoupravljanju in 
večji neposredni odgovornosti delavcev 
za vse odločitve, ki so jih sprejemali. Po
trebnega pa je bilo še veliko dela, razmiš
ljanj in dogovorov, da so postavili temelj
ni kamen novim samoupravnim odno
som, ki jih vsebuje spremenjen in dopol
njen samoupravni sporazum o združe
vanju.

Novi sporazum se bistveno razlikuje od 
prejšnjega. V njem so določbe o skupnih 
zadevah, o koordiniranju delovnega pro
cesa, usklajevanju načrtov in programov 
dela, o združevanju sredstev in njihovem 
namenu, o medsebojnih odnosih solidar
nosti, o sestavi in delovnem območju 
skupnih organov upravljanja, o odgovor
nosti za obveznosti v blagovnem pro
metu, o samoupravnih interesnih skupno
stih s poudarkom na samoupravno inte
resno skupnost za železniški in luški pro
met in določila o vseh drugih vprašanjih, 
ki so pomembna za skupno delo in poslo
vanje.

Inž. David Jazbec je nato obrazložil 
vzroke, ki so pogojevali združitev in pose
bej podčrtal, da morajo skupni interesi, 
usklajeni in združeni v organizaciji zdru
ženega dela, postati podlaga za trajen na
predek vsega podjetja. Skupni interesi so 
zlasti normalno opravljanje gospodarske 
dejavnosti v celotnem podjetju, zagotovi
tev večjih možnosti za učinkovit in skla
den razvoj podjetja, trdnejši položaj sa
moupravno organiziranega združenega 
dela na trgu, ifspešno obvladovanje po
slovnih kriz v posameznih TOZD z instru
menti notranjega kreditiranja, solidar
nostne pomoči itd. Potem je nadaljeval:

„Zavedamo se, da je z organiziranjem 
TOZD ter z združitvijo teh v organizacijo 
združenega dela postavljen šele prvi te
meljni kamen za vsebinsko uresničitev 
ustave. Potrebno bo še veliko dela, da bi 
TOZD in podjetje resnično zaživeli v 
praksi in da bi bili rezultati neposrednega 
odločanja delavcev in s tem povezani 
skupni rezultati gospodarjenja takšni, 
kakršne smo si začrtah ob organiziranju
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dela v TOZD in ob odločanju o 
upravnem sporazumu o združe' 
Novo vsebino samoupravnih odnos! 
opredelile TOZD v svojih statutih 
drugih splošnih aktih, na nivoju p1 
pa smo jo določili tudi s statutom o! 
zacije združenega dela Luka Kopen 

Skupno in sami bomo določali 
vsebino samoupravnim odnoso 
sedaj se kaže potreba, in družbenop' 
ne organizacije so to že ugotovile, tf 
nujno v TOZD Operativa temeljit0 
učiti nadaljnjo obliko in vsebino s' 
upravljanja. V tej TOZD je nujno 
strokovno preučiti in uresničiti pre.. 
da bi se delavci organizirali v več Td| 
na nivoju sedanje TOZD pa P0'’, 
skupne interese v skupnosti TOZD 
rativa. TOZD Operativa združuje 
prek 1.300 delavcev ter je razumljiv 
je v tako veliki TOZD zelo težko odi1 
neposredno o vseh vprašanjih in pf 
mih, s katerimi se delavec dnevn0 
čuje. Posledice večkrat občutimo, sal| Wj( 
haja prav v TOZD Operativa do 
nih prekinitev dela, kar povzroča cel 
mu kolektivu veliko politično ^ 
blatenje ugleda podjetja in nezaup_ 
komitentov do našega kolektiva, 
tiranje javnosti o neodgovornosti L 
moupravni nezrelosti naših delavcev' 
radi takega nastopa delavcev pa 11‘j5 
lahko tudi občutna materialna škooa’ 
s tem ustvarjamo dvom za pravo0; 
opravljeno delo. Trdim, da je ob ž 
prekinitvi dela in na zborih del3 ^ 
prišla do izraza peščica posameznih0 J k 
z nedemokratičnim delovanjem, 81 
stavljanjem proizvodnih in drugih P^ 
mov ter neupravičenimi zahtevki V, 
razumevanja problematike TOZD h1
jetja spodbujajo in usmerjajo ostale del ž;
ce k nesamoupravnemu delovanju 
ljujejo na podlagi svojih ožjih m10^ ^ 
obnašanje večine. Preveč pa prihajaj Aj 
prekinitvah dela do izraza pri posatf10 L 
delavcih in tudi članih samoupravni % 
ganov trenutni in neposredni intefe^ 
lavcev in to po višjih osebnih doh0^ 
po enakih cenah storitev TOZD k®
dom brez upoštevanja podražitev ^ 
nih prehrambenih artiklov itd., sP ^t ^
niso prisotni dolgoročni interesi za ^

hP'rpodjetja in za sprotno reševanje vS® A 
blemov družbenega standarda. ^ j?
tudi dopuščamo, da neposredni P1^ jjjije|0 te,
jalci dnevno podcenjujejo umsko u
račun fizičnega, češ da le fiziču0
ustvarja dohodek in da se režijski &

med njimi pa je veliko prizadevali^.
dobrih strokovnjakov — le breme.3 
se razvrednoti umsko delo in
nja režijskih delavcev, ki danes
neenakopraven položaj tudi pri 
nju svojega dela. Ugotavljamo tu°IJi,,<ta
cejšnjo pasivnost večine delavcev, ^ 
zatorjev dela in neposrednih v°0^ ^ 
vseh luških problemov in razprav v 3 • ^ 
in v podjetju ter prenašanje Pre , 1 ^
govomosti za vse nerešene prom 1 jt( 
ppsamezne vodilne, vodstvene 10 ^
kovne delavce. ,jj(

Vsa ta vprašanja in načine N 
nekaterih delavcev na dan prekiiU^jj % 
so presodile družbenopolitične ^
cije in delavski svet TOZD
Skupno smo se dogovorili, kako f ^oniw — * »
prihodnosti nesamoupravne zam ^ 
upravičeno netenje nezadovoljstv^f 
delavci, neupravičeno postavljanj 
itd. tudi odpravili. Proti tistim de^ gf 
ki so odgovorni za nesamoupravn. ^ f 
šanje, pa bomo mi sami in zunah)^ $ j
v bodoče tudi. ukrepali. Prav3ce 
nosti do samoupravljanja in SP° jsoU'"
samoupravno dogovorjenih Pre<^0^J| 
za vse delavce enake. Zavoljo te£>a %
biti pri vseh delavcih - ne gle^6^ 3

za^Jno
. pn vsenueiavcm - ne ^
mesto, ki ga zasedajo - P1*8 aj#f 

pravice kot dolžnosti. Smo
možno mero odločanja s strani >■ .ig
lavcev, vendar pa s tem prevze1^ 
obveznosti, ki izhajajo iz večjjn.1i jH; ^ 
Le tako bomo dosledno ure?1jji ^ 
nove ustave in kongresov ZKh L
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rol
J k dnevi. Zelena luč zanjo bo formalno zagorela prihodnji teden
inf!
deU

tef^i organizatorje 8. kongresa 
sindikatov se kon
čanje v novembru 

ja]1' !*j “J ».kilometrskimi koraki", 
^ i N?'°ra-i0 pravočasno pri- 
nit1: vso potrebno dokumen-
reš Za predkongresno javno
/^av° najširših krogov sin- 
pAcjj^ga članstva. Dokumen-j,

^ii' S tem dokaj širokim in
oli

repuDiisKegd sveta
sl1' V ^dikatov Slovenije za 8.

ZSS“ in vrsto predio- 
ifod’tlepov (ob našem „sooče- 
0° j*h je bilo 19), ki
0 i1 l)a Jvt kongres sprejel.
0 .Pravočasnost pripravljal
ni!1 Sj ae^a nikakor nismo opo- 
fjf, ker bi se tako spo-

iffost! *n — nič več. Gre pre-

^ C£ilo republiškega sveta

diHt,

>;
/i

Of«1
JO1

Poročilo in predlogi 
sklepov pred vrati 

sindikalnega članstva

niti uvodne zainteresiranosti 
delavca, niti njegove prizadete 
razprave in še manj pripravlje
nosti, da bi svoje zamisli skušal 
izraziti v obliki predlogov za 
spremembo ali dopolnitev 
kongresnih sklepov.

Poročilo

začetkom javne razprave o kongresnem gradivu se iztekajo zadnji

m' pojmom 
označiti v prvi

smo
vrsti

majo vodo iz vodnjaka resnič
nih problemov, delavskih pro
blemov, ali ne.

Prav od te delavske presoje je 
namreč odvisna resnična vse
binska naravnanost kongresa. 
Naj pojasnimo: javna razprava o 
kongresnih sklepih — če osre
dotočimo pozornost samo na1- 
nje — niti približno ne bo (se
veda, pogojno, če bo dobro 
pripravljena) „deklamatorske- 
ga“, manifestativnega pomena, 
formalnega značaja. Delavci, 
člani osnovnih sindikalnih or
ganizacij ne bodo ,razpravljali“, 
govorih o tem ali onem „za za
pisnik", temveč bodo morali 
odkrito povedati, ali sprejmejo 
predlog kongresnega sklepa za 
svojega ali ne.

tokrat spregovorili le o nekate
rih idejah in razmišljanjih, ki jih 
je navrglo ,,pripravljalno ob
dobje". Tako smo bili pred 
kratkim na seji odbora za pri
pravo 8. kongresa pri RS ZSS, 
ki je ocenil kongresno poročilo 
in osnutke sklepov kongresa. Iz 
zanimive razprave bomo izbrali 
nekatere za sedanji čas bolj ali 
manj aktualne odstavke, ki na 
svoj način opozarjajo na teht
nost,-težino pa tudi poudarjeno 
odgovornost pripravljalnega 
dela.

,ai klaj? Za to, da se je že pri iz-
idejnega projekta kon- 

'<!i[ ,unalo s tem, naj bi bila
Dve tretjini

a Javna razprava — in se-
l^ipombe in dopolnila, ki 

dijj Si:ta razprava navrgla - bi- 
JVw.Stavni načrtovanja 
' iVtit delovnih nalog in 

^ V. ^ovenske sindikalne 
jStMsžju sh morda po vsebinski

%j>rp Cel° pomembnejša od
samega.-Ob vsem tem 

. J.aa izrednega pomena, da/e a ^Prava nikakor ne bo
rti^t;>i

%čir°’ <ia kadar je čas lovec,
v časovni stiski. Je

a i%j ^la brezglavo beži na vse 
%)t rrikakor ne teče tam.

1 njej bilo všeč,

lai

'M.s Ca:“lal,

ti

Cas
razpravo
razprava seveda ne boiOV'

9°..i nx5e Ze zdaj napovemo, ker
Bo razprava.

Prišli
k1, »na svetlo" pravo- 

lavoi »i-ni sindikatov 
i voljo dovolj 

v miru preštu-

^^rzrezultatisvojega
A & da°k”ieli na voij° ^ovoli.J, r^i n... b°do V miru nreštu-

tai(0a.Vci' člani sindikatov

Naj konkretiziramo: če vsaj 
dve tretjini osnovnih sindikal
nih organizacij ne bo podprlo 
sklepa, ta sploh ne bo uvrščen v 
kongresni program. Povedano 
isto na „obrnjen" način: kon
gres slovenskih sindikatov sploh 
ne bo sprejel nobenega sklepa, 
če prej zanj ne bo dobil pod
pore vsaj dveh tretjin osnovnih 
sindikalnih organizacij.

Pravzaprav ni pretirano težko 
komentirati takšne ..delovne 
usmeritve" predkongresne de
javnosti: sindikati so se resno 
zavzeU za to, da bodo njihove 
programske usmeritve in prav 
gotovo tudi stališča v kar naj
bolj harmoničnem sozvočju z 
resničnimi življenjskimi, de
lovnimi in samoupravljalskimi 
interesi najširših slojev sindi
kalnega članstva.

Navsezadnje bi ob rob ta
kemu dogajanju tudi zapisali, 
da bo kongres zadnji korak — 
velik sicer, vendar kljub vsemu 
samo ,,eden od več" — v kri
tični presoji opravljenega dela 
n načrtovanja bodočih nalog.

ado Pomembneje, lahko
Razumljivost

■“ i*
JkJ pl re

v miru pogovorili, 
res taki, da zaje-

Ker bo za spremljanje javne 
razprave in njenih vsebinskih 
rezultatov še dovolj časa, bi

Prva stvar — na „prvo" ne 
mislimo zaradi vrstnega reda 
govorjenja — ki pade v oči, je 
večkratno poudarjena želja 
(seveda ni ostalo samo pri želji, 
temveč je takoj prišel tudi 
konkreten predlog za boljši do
sežek), da morajo biti vsi. do
kumenti, ki jih bodo dobili 
člani slovenskih sindikatov v 
roke, napisani tako, da bodo 
razumljivi in njihove misli do
stopne najširšemu krogu. Prav 
vsakemu, ki se vsaj malo ukvar
ja s pisanim izražanjem misli, je 
dobro znano, kako težko se je 
izražati preprosto, jasno in ra
zumljivo. Ce upoštevamo to 
resnico, si lahko mislimo, da si 
sestavljavci kongresnega gradiva 
nikakor niso naložili težke na
loge (izražene v načelu „razum- 
Ijivost pisane besede za najširši 
krog") zavoljo tega, ker bi bilo 
to priklanjanje nekakšni modni 

'muhi, oziroma si niso brez pra
vega vzroka namenoma otežili 
že brez tega zahtevnega dela, če 
ne bi bili v ozadju resnično 
tehtni ..vsebinski razlogi". Ka
kor je na prvi pogled razumlji
vost teksta za površnega opa
zovalca bolj stvar obrobnega 
značaja, je v „našem“ primeru 
— naj poudarimo še enkrat — 
tesno povezana z osnovno za
htevo', da mora biti javna raz
prava o predlogih kongresnih 
sklepov temeljni vsebinski ka
men. In če naj bo to res, potem 
je na dlani, da mora biti razum
ljivost pisane besede tisti ob
vezni minimum, brez katerega 
si skorajda ne moremo zamisliti

Če malce prehitimo dogaja
nje in se podcušamo vživeti v 
kongresni dnevni red, potem bo 
prav gotovo v uvodnem delu 
deležno največje pozornosti 
poročilo o dejavnosti sloven
skih sindikatov med obema 
kongresoma. Tokrat vsebine 
omenjenega poročila ne bi je
mali pod povečevalno steklo, 
ker bo za tako delo še dovolj in 
predvsem boljših priložnosti. 
Ne nazadnje moramo biti tudi 
toliko pošteni do avtorjev, da 
počakamo, da poročilo pripe
ljejo iz obdobja osnutka do 
končne izdelave. Morda bi to
krat kazalo opozoriti le na dej
stvo, da člani odbora za pri
pravo kongresa, ki so, kot smo 
dejali, ocenjevah osnutek po

močila, nanj niso imeli bistvenih 
pripomb, kar bi po vsej logiki 
lahko tudi pomenilo, daje po
ročilo ..osnutek" le še for
malno. Kot zanimivost naj 
omenimo samo osnovna po- 

, glavja, ki jim poročilo daje naj
večji poudarek in s tem po
sredno tudi kaže, kam je bila 
usmerjena glavna teža sindikal
nega dela od 7. kongresa do 
danes. Najprej je govora o raz
vijanju samoupravnih odnosov, 
potem zasledimo dejavnost 
sindikatov v razporejanju do
hodka ter delitvi osebnih do
hodkov. V poročilu je podrob
neje govora o materialnem raz
voju družbe in ekonomski poli
tiki, aktivnosti na področju 
socialne politike, izobraževanja, 

" znanosti in kulture, o organizi
ranosti in kadrovski preobrazbi 
sindikatov, ljudski obrambi in 
družbeni samozaščiti, časopis
no založniški dejavnosti in dru
gih sredstvih obveščanja, med
narodni dejavnosti in še pravni 
pomoči. No, za zaključek je tu 
še finančno poročilo RS.ZSS.

Enaka
veljava
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bi komentirali ah vsaj nakazo
vali značilnosti vse razprave, 
temveč smo se odločili za pri
ložnostni izbor.

Še prej pa velja nekaj pove
dati o številu sklepov in njihovi 
veljavi. Omenili smo, da smo 
zaenkrat slišali za 19 predlogov 
sklepov. Pravzaprav gre za 

•„čisto teorijo", ker bo tisto 
pravo število odvisno od tega, 
kakšen izbor bodo napravih 
predlagatelji. In navsezadnje je 
docela vseeno, ah bo sklepov 
trideset, dvajset ah deset, saj gre 
bolj za tehnična vprašanja zdru
ževanja ah razdruževanja „gra- 
diva". Torej, ne bo odločalo 
število, temveč vsebina. O njej 
in njeni razumljivosti smo pa že 
govorili.

Pomembneje od števila se zdi 
nekaj drugega, namreč, ali bodo 
sklepi razdeljeni med „po- 
membne", „manj pomembne" 
in ..obrobne", ah bo morda ta
ko, da bo tiste z začetka vrst
nega reda treba na vsak način 
uresničiti, one z repa pa. bolj 
pogojno, torej, če bo ostalo 
zanje še kaj časa... Ali gre 
morda za kakšen drugačen pri
stop, kar zadeva vsebinsko in 
akcijsko pomembnost?

Na kratko: vsi sklepi bodo 
imeli v 'pomenskem pogledu 
enako veljavo, ne glede na 
vrstni red ali ..tehtnost" na
slova. Z edino omejitvijo, ki pa 
bo seveda prišla prav do izraza 
šele v pokongresni praksi, da bo 
dokončno težo lahko dalo skle
pu šele življenje samo.

Poudarek
delu

Za sedaj naj bo besed o po
ročilu dovolj. Tokrat se nam je 
zdelo zanimiveje, da se malce 
podrobneje ustavimo ob neka
terih značilnostih razprave, ki 
je bila potrebna zaradi do
končnega oblikovanja predlo
gov kongresnih sklepov.

Seveda si nismo mogli pri
voščiti — že zaradi omejenosti 
prostora — pretežke naloge, da

Odbor za pripravo 8. kon
gresa slovenskih sindikatov, 
ki bo v začetku novembra v 
Celju, je v razširjeni sestavi 
pod vodstvom generalnega 
sekretarja RS ZSS Ivanke 
Vrhovčak pred dnevi v se
demurni razpravi temeljito 
ovrednotil poročilo in pred
loge sklepov.

čilnostih, ki smo jih.že dodobra 
spoznali, prihaja vse bolj na 
plan, da bo treba posebej po
skrbeti za mlade delavce in 
mlade družine. Ker je veliko 
govora tudi o naših delavcih v 
tujini, torej o članih našega de
lavskega razreda, ki so začasno 
zaposleni v tujini, je treba opo
zoriti na utemeljeno ugotovitev, 
da ne kaže ..filozofirati" o tem, 
kako bi bilo dobro, če bi se kar 
največ naših ljudi vrnilo domov, 
temveč je treba v gospodarskih 
planih (občinskih in regional
nih) začrtati gradnjo takih go
spodarskih objektov, ki bodo 
lahko dali streho za delo vrača
jočim se delavcem. Edino to bi 
bilo nekaj oprijemljivega.

Obljubili smo nekaj „ocvir- 
kov" iz razprave. Primer: se 
vam zdi pomembno, da so bili 
iz tekstov zavestno črtani gla
goli kot sindikati „se bodo za
vzemali", ,,bodo podpirali", 
„bodo zahtevali" in je ostalo 
samo pri opredeljevanju tega, 
kaj bodo v prihodnje sindikati 
delali in kaj bodo naredili? 
Nam - resnici na ljubo.: ne 
samo nam — se zdi ta besedni 
odtenek izrednega pomena.

Zanimivo je bilo opredelje
vanje ob dilemi, ali lahko sin
dikati razglašajo svoja prizade
vanja za ..ustvarjanjem enakih 
pogojev vseh otrok pri šolanju", 
če pa vemo, da je glede na naše 
ekonomske zmogljivosti to 
utopija. Torej: boj za zmanjše
vanje razlik! Mimogrede, to 
načelo je prišlo do veljave še 
marsikje drugje in ne samo pri 
pogojih šolanja.

Kar zadeva stanovanjsko pro
blematiko, ob vseh njenih zna-

Videti je, da je bila še.pra
vočasno popravljena ,,lepotna 
napaka". Sprva je namreč ka
zalo, kakor da velja pozornost 
sindikatov predvsem delitvi 
dohodka, zdaj pa-je tudi ustvar
janje dohodka, vključno s po
goji ustvarjanja in vplivom de
lavcev nanj prišlo do polne ve
ljave.

V dinamični socialistični 
družbi je vedno prisotno „ob- 
vezno" vprašanje, ali imajo eni 
neupravičeno preveč in drugi 
premalo, ali pa je kaj drugega 
narobe. V zvezi s tem se pora
jajo tudi dileme, kako zagoto
viti socialno varnost ogroženim, 
na drugi strani pa postaviti 
jasne meje neupravičenemu 
bogatenju. Lahko napovemo, 
da bodo prav na tem področju 
sindikati povedali zelo odločne 
besede. Morda bi tokrat po
udarili predvsem smisel, da pri 
zagotavljanju najnižjih OD ne 
gre — oziroma ne sme iti — za 
socialo, temveč je treba ustvari
ti take delovne pogoje in raz
mere, da bodo delavci (o kate
rih je govora) pošteno plačani 
za svoje delo.

Za današnji uvodni sestavek 
ob začetkih javne razprave pred 
kongresom smo ,,posvetili‘‘_z 
lučjo le na nekaj drobcev. Že 
prihodnji teden bomo lahko 
vsebinsko bogatejši v poročilu s 
plenarne seje predsedstva RS 
slovenskih sindikatov. Takrat 
bo zasvetila tudi zelena luč za 
javno razpravo, od katere pri
čakujemo, da bo vsebinsko 
obogatila in dopolnila doslej 
pripravljeno kongresno gradivo.

IGO TRATNIK
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7 DNI V SINDIKATIH

SKRB ZA ZAPOSLENE V ŽELEZARNI RAVNE NA KOROŠKEM

Omiliti višje 
življenjske stroške

Kot je povedal predsednik Sveta 
sindikata Železarne Ravne na Ko
roškem Anton POLANC, so se ko
roški železaiji že na začetku letoš
njega leta dogovorili, da bodo sklad
no s prizadevanji za boljše gospo
darjenje, posebej še za zviševanje 
dohodka, poviševali tudi osebne 
dohodke, in to vsem zaposlenim. 
Tako so januarja izplačali na zapo
slenega 10 dinarjev dodatka, julija 
že 70 dinarjev, decembra pa 120 
dinarjev. Ta dodatek se torej vsak 
mesec zviša za 10 dinarjev. Zaradi 
zadnjih podražitev pa so vsem za
poslenim povišali osebne dohodke 
še za 100 dinarjev. Decembra letos 
bodo vsi zaposleni v Železarni Rav
ne na Koroškem prejeli skupaj za 
220 dinarjev višje osebne dohodke, 
kot bi jih sicer.

Predsednik Anton Polanc pa je še 
povedal, da je Svet sindikata Žele
zarne Ravne na Koroškem posredo
val Občinskemu sindikalnemu svetu 
Ravne na Koroškem predlog, da bi v 
vseh organizacijah združenega dela v 
Mežiški dolini v enakem znesku za 
vse povišali osebne dohodke zaradi 
zadnjih podražitev. Sindikalna or
ganizacija v ravenski železarni se je 
tudi zavzela, da bi se zaposleni z 
najnižjimi dohodki na družinskega 
člana oskrbeli z velenjskim lignitom. 
Do nakupa premoga iz Velenja, ki je 
precej cenejši od premoga iz drugih 
republik, so bili upravičeni vsi za
posleni, pri katerih dohodek na dru
žinskega člana ni presegal 1200 di
narjev na mesec. Ravenski železarji 
bodo tako dobili 2100 ton velenj
skega lignita. TOZD Ljudski ma
gazin Prevalje pa je za nakup pre
moga dajala tudi posojilo, ki ga bo 
treba odplačati v 10 mesecih in z 
12% obrestmi Drugi zaposleni v 
ravenski železarni pa so lahko kupili 
premog, ki je ostal v energetskem 
obratu po ustavitvi plinskih genera
torjev, nekaj pa so ga dobili tudi

upokojenci, na katere so na Ravnah 
na Koroškem pri razdeljevanju „so- 
lidarnostnega" lignita iz Velenja, 
kot vse kaže, pozabili.

Na pobudo Sveta sindikata Žele
zarne Ravne na Koroškem se bodo 
sestali na Občinskem sindikalnem 
svetu Ravne na Koroškem pred
stavniki sindikalnih organizacij in

trgovskih podjetij in se dogovorili za 
akcijo oskrbe z ozimnico. Če trgo
vina ne bi bila pripravljena prodajati 
krompirja iz drugih kmetijskih pri
delkov po lanskih cenah, bo Svet 
sindikata Železarne Ravne na Ko
roškem zagotovil zaposlenim ozim
nico po cenah, kot so veljale lansko 
jesen. (ma)

Predlogi in dopolnitve

Na torkovi seji predsedstva RO in 
na plenarnem zasedanju vseh pred
sedstev republiških konferenc Sin
dikata delavcev industrije in rudar
stva Slovenije so med drugim raz
pravljali o predlogu statutarnega 
dogovora o organiziranju in delo
vanju sindikatov in zveze sindikatov 
v Sloveniji. Udeleženci seje so bili 
sicer soglasni v oceni, da pomeni 
statutarni dogovor enoten in skupen 
dokument slovenskih sindikatov ter 
njihovih organizacij in organov, saj 
bodo z njim dobili izredno po
membno sredstvo za uresničevanje 
sindikalnih pravic, dolžnosti in od
govornosti za učinkovito delovanje 
na vseh ravneh. Vendar pa je bilo o 
dokumentu izrečenih več kritičnih 
pripomb, ki jih bo morala pretresti 
statutarna komisija RS ŽSS ob do
končnem oblikovanju besedila do
govora.

Tako je po mnenju vodstva sin
dikata delavcev industrije in rudar
stva sporno vprašanje o prenehanju 
članstva v osnovni organizaciji pa 
tudi določilo o največjem možnem 
številu članov sindikalnih skupin. Po 
predlogu dogovora naj bi jih štele

Podravski sindikati
Na četrtkovi seji občin-, 

skega sindikalnega sveta v 
Mariboru, ki so se je udele
žili tudi predsedniki sosed
njih občinskih sindikalnih 
svetov, so sprejeli sklep o 
ustanovitvi medobčinskega 
sveta zveze sindikatov po
dravske regije. Na ta način 
se tudi sindikati podobno 
kot ZK in SZDL povezujejo 
za boljše delovanje v širšem

prostoru. Ena prvih bodočih 
sej medobčinskega sindikal
nega sveta, ki ga tvorijo sin
dikati občin Maribor, Le
nart, Slovenska Bistrica, Ptuj 
in Ormož, bo posvečena 
oceni integracijskih gibanj v 
regiji in vlogi disclociranih 
obratov. V medobčinskem 
svetu bodo iz vsake občin
ske sindikalne konference 
po trije stalni člani in 2 ne
stalna. J. u.

skupine največ 20, po mnenju re
publiškega odbora pa naj bi štele te 
skupine 30 članov. Najdlje so se 
razpravljavci pomudili ob 34. členu 
dokumenta, ki govori o tem, da bi 
morale osnovne sindikalne organi
zacije po potrebi imenovati za stro
kovno in politično delo poklicne 
sekretarje. Razprava je opozorila, da 
sindikati v bazi ne bodo učinkoviti 
vse dotlej, dokler ne bodo dokonč
no uredili problema v zvezi s poklic
nim delom v osnovnih organizacijah 
v vseh večjih organizacijah združe
nega dela. Zato so tudi predlagali 
novo formulacijo tega člena: vse 
osnovne organizacije sindikata v or
ganizacijah združenega dela, ki zdru
žujejo več kot 1000 članov ali pa so 
organizacijsko razdrobljene, naj bi 
imele poklicnega sindikalnega de
lavca.

Za vodstvo sindikata delavcev 
industrije in rudarstva tudi ni spre
jemljivo določilo o pobudi za usta
novitev sindikata posamezne dejav
nosti oziroma za združitev ali kakš
no drugo spremembo v organizira
nosti, ki jo lahko po predlogu do
kumenta poda republiški odbor 
ustreznega sindikata, RS ZSS ali 15 
osnovnih organizacij sindikata iz 
vsaj 10 občin. Po'mnenju sindikata 
industrije in rudarstva pa ne bi ka
zalo določati števila osnovnih orga
nizacij in tudi občin, važne so pred
vsem pobude za ustanovitev sindi
katov po panogah, ne pa število 
osnovnih organizacij sindikata in 
občin, ki predlagajo njegovo formi
ranje.

Predsedstvo RO je skupno s pred
sedstvi konferenc sindikata delavcev 
industrije in rudarstva podprlo poleg 
statutarnega dogovora o organizira
nju in delovanju sindikatov in zveze 
sindikatov tudi izhodišča za spre
membe v organiziranju in delovanju 
Sindikata delavcev industrije in ru
darstva Jugoslavije, ki jih je na seji 
obrazložil sekretar zveznega odbora 
tega sindikata Franc Godina. -iv

PREDSEDSTVO RO SINDIKATA DELAVCEV V KMETIJSTVU, ŽIVILSKI IN TOBAČNI INDUSTRIJI 
0 PREDLOGU STATUTARNEGA DOGOVORA _______________________________________

Polna podpora dokumentu

V republiškem odboru sindikata delavcev indus
trije in rudarstva o predlogu statutarnega dogovora

Socialno pomoč ločiti 
od osebnih dohodkov

Predsedstvo republiškega 
odbora sindikata gradbenih de
lavcev Slovenije je 4. septembra 
pod posebno točko dnevnega 
reda obravnavalo podražitve in 
ekonomsko-socialne probleme 
gradbenih delavcev. Pri tem je 
predsedstvo izhajalo iz ukrepov, 
ki so jih OZD gradbeništva iz
vedle ob zadnji podražitvi cen 
življenjskih in drugih artiklov. 
Ugotovljeno je, da so se OZD 
različno lotile tega problema; 
nekatere niso povečale osebnih 
dohodkov, ker za to nimajo 
možnosti, nekatere pa zato, ker 
kljub podražitvam ni bilo po
trebe, saj so osebni dohodki že 
primerno visoki. Večina OZD pa 
je povečala osebne dohodke v 
predvidenem odstotku, pri če
mer so več dodajali manj plača
nim kategorijam delavcev.

Ob tem je predsedstvo RO za
vzelo stališče, daje treba vnaprej 
stvari spreminjati le skladno s 
samoupravnim sporazumom o

delitvi sredstev za osebne do
hodke v gradbeništvu, ki je že v 
veljavi. V sporazum je namreč 
vključen inštrumentarij, ki zago
tavlja, da osebni dohodki avto
matično sledijo povečanju živ
ljenjskih stroškov in niso več 
potrebni posebni sklepi forumov 
o povečanju KOD. Zato stališče 
predsedstva poudarja dosledno 
dehtev po sporazumu in po 
ohranitvi dogovorjenih delitve
nih razmerij.

Pri tem pa predsedstvo RO 
poudarja trajno nalogo sindikata 
pri varstvu socialno ogroženih 
delavcev, vendar ne le s poveča
njem naj nižjih osebnih dohod
kov, temveč z dodatnimi social
nimi ukrepi. Zato predsedstvo 
priporoča, naj v OZD izdelajo 
sezname in uvedejo evidenco o 
socialnem stanju delavcev, ne 
glede na kvalifikacijo. Ta evi
denca naj vsebuje poleg osebnih 
dohodkov tudi vse druge do
hodke iz dopolnilne dejavnosti,

kakor tudi premoženjsko stanj6 
delavca, urejenost stanovanjstf1 
razmer, število, otrok in P0" 
dobno.

Predsedstvo priporoča občin' 
skim odborom sindikata gradba 
nih delavcev, da razpravljajo tud1 
o ukrepih in organizirajo pr®" 
skrbo delavcev z nujnimi živil1- 
kurjavo, učili in drugimi nujnim1 
potrebščinami. Predsedstva
republiškega odbora poudarja- 
da je skrb za ozimnico trajn4 
naloga sindikata, dokler ne bod0 
zagotovljene socialistične ra*' 
mere v trgovini. Zato predsed' 
stvo predlaga ustanovitev poseh 
nih skladov za te namene, ki 
naj delovali v TOZD in OZD 
pa v občinskem merilu. Izkušnj® 
OZD, ki imajo že take sklad6- 
potrjujejo pravilnost te ustan0- 
vitve. Predsedstvo je obsodil0 
poskuse prekupčevanja z živili i11 
izreklo vso podporo organom 
kontrole, da preprečijo te škod' 
Ijive pojave. A.VLAHOVIČ
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K razpravi o statutarnem dogovoru o organiziranosti v sindikatih

V skupni razpravi so člani predsedstev RO Sin
dikata delavcev družbenih dejavnosti Slovenije in 
šestih republiških sindikalnih konferenc s po
dročja družbenih dejavnosti izoblikovali svoje 
predloge in stališča o tem, kako naj bo organizi
ran Sindikat delavcev družbenih dejavnosti Jugo
slavije in kako sindikati in zveza sindikatov v SR 
Sloveniji.

Kot smotrno so ocenili predlagano .organiza
cijo Sindikata delavcev družbenih dejavnosti 
Jugoslavije. V zveznem merilu naj bi namreč tudi 
poslej ostal ta sindikat enoten, znotraj njega pa bi 
delovalo šest odborov za posamezna področja 
družbenih dejavnosti. Ti odbori bi bili sicer samo
stojni, svoje akcije pa bi medsebojno usklajevali v 
zveznem odboru enotnega sindikata delavcev 
družbenih dejavnosti. Takšna organiziranost v 
zveznem merilu se zdi racionalna, saj je večjo raz
vejanost in povezanost s sindikalno bazo po
trebno doseči predvsem v občinskem in republi
škem merilu.

Zapisati bi morali, daje to suverena pravica5 
kata v organizaciji združenega dela.

Ker se je izoblikovala politična zavest o ,j 
da je vzgoja in izobraževanje enoten, ne ,ua je vzgoja m izooiazevuiije cnuieu, .
proces od' otroškega varstva do univerze, de^j JJI
tega področja ponovno predlagajo; rep 
konferenca delavcev vzgoje in izobraževan .

šol-

Sloi 
ti ^

it»l

republiška konferenca delavcev visokega . 
in'raziskovalne dejavnosti naj ostaneta le ko 
toda dela, se pravi zaradi večje možne op^J 
nosti ali zaradi reševanja nekaterih spec*1 ,| 
vprašanj, sicer pa bi se morali delavci s P^Li 
vzgoje in izobraževanja povezati v enotneh1

Velja tudi omeniti pobudo celjskih sindikj <q 
ki so se odločili, da bodo osnovnim org311.- 
jam ob podpisovanju statutarnega dogovof^ ^ 
sredovali enotno uvodno spremno besedil0’,^ i* 
bi bil akt pristopanja k dogovoru v nekatedL ^ 
merih le gola formalnost. Pobudo kaže P ^ 
mati! j,)1 ^

Republiški svet Zveze sindikatov Slovenije bo 
10. septembra sprejel dokončno besedilo statu
tarnega dogovora o organiziranju in delovanju 
sindikatov in Zveze sindikatov Slovenije. Tudi k 
predlogu tega dogovora so na omenjeni skupni 
seji izoblikovali precej dopolnilnih oziroma spre- 
minjevalnih predlogov. Omenimo samo nekatere.

Na skupni seji so razpravljali tudi o telT1',| v 
pospešiti delo pri dograjevanju samoupL, *

- - - - - *i-, \y

Razpravam o predlogu statu
tarnega dogovora o organizira
nju in delovanju sindikatov in 
zveze sindikatov, ki so potekale 
ta teden v vseh republiških 
odborih in v njihovih konferen
cah, se je v sredo pridružilo tudi 
predsedstvo RO Sindikata’ 
delavcev v kmetijstvu, živilski in 
tobačni industriji Slovenije. 
Predsedstvo k predlogu ni imelo 
bistvenih pripomb in ga je zato 
v celoti podprlo.

ene od kmetijskih temeljnih 
organizacij združenega • dela 
odnosno temeljne zadružne 
enote in če naj tej osnovi pri
dobi lastnost delavca v združe
nem delu.

Tako ugodna ocena predlaga
nega statutarnega dogovora je 
prav gotovo posledica skrbno 
pripravljenih razprav na • po
dročnih odborih sindikata de
lavcev kmetijstva, živilske in 
tobačne industrije, ki so skoraj 
povsod v Sloveniji, posebno za
vzeto pa v mariborski regiji, 
pretresli dokument in ga kljub 
nekaterim dopolnilnim oziroma 
spreminjevalnim predlogom 
brez pridržkov sprejeli. Na seji 
predsedstva republiškega 'od
bora so še posebej poudarili, da 
bo po statutarnem dogovoru 
lahko postal član sindikata vsak 
kmet — kooperant, če je le član

Kljub temu, da je predsed
stvo republiškega odbora ugod
no ocenilo predlog statutarnega 
dogovora, pa je vseeno 'pred
lagalo statutarni komisiji RS 
ZSS, naj bi pri oblikovanju do
končnega besedila dokumenta 
upoštevala dva spreminjevalna 
predloga. Tako predsedstvo 
sodi, da bi bilo treba spremeniti 
31. člen dogovora v tistem 
delu, ki govori o sklicu letnih 
konferenc osnovnih sindikalnih 
organizacij. Konference naj bi 
po tem predlogu opravili na
mesto do konca januarja najkas
neje do konca marca. To pa 
zato, ker bi lahko na njih obrav
navali tudi zaključne račune 
TOZD in OZD, ne pa samo oce
njevali poslovanje svojih delov
nih organizacij v prejšnjem letu. 
Tako bi bile letne sindikalne 
konference dejansko kritična 
ocena gospodarjenja v minulem

poslovnem letu in priložnost za 
kritično presojo proizvodnih in 
razvojnih načrtov. Drug predlog 
pa zadeva 69. člen statutarnega 
dogovora. Republiški odbor sin
dikata delavcev v 
živilski in tobačni industriji 
meni, da bi morali kongres slo
venskih sindikatov sklicati vsa
ka štiri leta in da bi naj to tudi 
dosledno spoštovah. -iv

Opredeliti je treba, da je delegat, ki je izvoljen 
v sindikalno vodstvo, za svoje delo v tem organu 
odgovoren kolektivnemu organu. Opozorili so, da 
je nujno v vseh novih dokumentih enotno upo- 

’ rahljati ustavno terminologijo o tem, kaj je sin
dikat. Med drugim pa so tudi opozorili, da seda
nji predlog statutarnega dogovora opredeljuje več 
drobnih organizacijskih vprašanj, ki sodijo bolj v 
posebna pravila, medtem ko nekatera vsebinska 
vprašanja premalo opredeljuje. Tako na primer, 
da se sindikati povezujejo v jugoslovanskem me
rilu zaradi zavesti o nujnosti sodelovanja jugoslo-

sporazumov o delitvi dohodka in osebnih1 
kov. V skladu z novim zakonom in u. ji 
doslej pripravile nove sporazume le štiri % 
desetih grupacij delavcev družbenih dejavni fc, 
predlogih, kako to delo pospešiti, bomo v it^ 
pisali prihodnjič. ^

Ker se bo akcija pomoči Kozjanskem11]^ ^
ponovila, so na skupni seji tudi sklenili Pf. jf! ^ 
osnovnim organizacijam, naj bi kolekti^L 
benih dejavnosti namenili dodatna sred5 ^
skladov skupne porabe, če jih seveda imaj°' J
pa naj bi se z interesnimi skupnostmi

delovni dan več, če bod°da bi opravili en ueiovm uan vec, ce v”- ^ 
resne skupnosti ocenile, da se v tem d110 .<

bodo ^opraviti potrebno delo, za kar pa <j~- 
morale kolektivom priznati vrednost optaV j.e, 
dela. Vse občinske sindikalne konfet®11^ Itj 
bodo opozorili, da bi morali vsaj ob fL,! 

i ouoor sin- mu /.umui z.avcau u uujuvoli bilanci sredstev za skupno in splošno PP.^ $
kmetijstvu, vanskega delavskega razreda. Vsebinsko vprašanje gotoviti sredstva za dovoljeno valorizacij y ,,t

inHnstriii ie tudi. ali ie v skladu z ustavnimi pravicami, da nih dohodkov v družbenih dejavnosti11 pf ^
usklajevanja z osebnimi dohodki v gospo 
pa tudi za izplačila draginjskih dodatko ^ 
cem v teh dejavnostih, saj je enomesečm 
to že potekel.

je tudi, ali je v skladu z ustavnimi pravicami, da 
sme osnovna sindikalna organizacija podpisati 
samoupravni sporazum o medsebojnih razmerjih 
v organizaciji združenega dela šele potem, ko 
dobi mnenje občinskega sindikalnega vodstva.

IVavtia |»osY4‘lovaliii<*a DE

VPRAŠANJE:
V času, ko sem bil v bolniškem staležu, so v podjetju imeli 

kolektivni dopust. Po končanem staležu — medtem se je iztekel 
tudi kolektivni dopust in je podjetje začelo normalno delati - sem 
se oglasil v upravi ter prosil, da mi izdajo odločbo o dopustu ozi
roma, da mi določijo datum koriščenja dopusta. Rečeno pa mi je 
bilo, da dopusta letos ne morem več izrabiti, da bi ga bil dolžan 
takrat, ko so bili vsi drugi delavci na dopustu. Ali je možno, da bi 
mi, kot trdijo v podjetju, dopust za letošnje leto propadel?

/ Z. B. — Ljubljana
ODGOVOR:

Nikakor ne more delovna organizacija zahtevati od delavca, da 
izrabi dopust v času, ko je zaradi bolezni nezmožen za delo. Po čl. 
37 repubhškega zakona o medsebojnih razmerjih delavcev v zdru
ženem delu se časa kakršnekoli odsotnosti z dela, ki se priznava v 
delovno dobo, ne sme odbiti od letnega dopusta. Nikakor vam

.yj)f
torej ne morejo šteti, da ste izrabili svoj dopust v času k^juj ] jjjj
dopusta, kajti bolniški stalež izključuje izrabo dopusta- jj(čj «1 
celo izrecno priznava, da se delavcu, ki med dopustom z° 3r * 
torej že nastopil dopust in med njim zboli) čas dovolj611 j 'f ^ 
zenskega dopusta ne šteje v letni dopust. Vsekakor to
pravico izrabiti letošnji dopust in vam ga je delovna org^-V
dolžna omogočiti, in sicer do konca tega leta. Stališče va ^ p
organizacije nima nobene pravne osnove, celo v naspr-v p^j 
nom je! M-^
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III. srečanje slovenskih kulturnih društev iz zahodne Evrope

tradicionalno, letos tretje 
ečanje slovenskih kultumo- 

JIrosvetnih društev v Zahodni 
^r°pi, bo 14. in 15. septembra 
Stuttgartu. Prvo in drugo tako 
^čanje je bilo v Franciji. Veči- 
. teh društev je med našimi 
j.^Vci na začasnem delu v tu- 
j.1’ nekaj pa je tudi društev na- 
s/* izseljencev (Francija, Dan- 

i- Slovenskih kulturnih dru
gje v zahodni Evropi 18,
, Organizatorji letošnjega sre
nja so slovensko KPD „Tri- 
,,av' iz Stuttgarta, Jugoslovan-
p'* informativni center v 
. uttgartu, Zveza kulturno-, 
^svetnih organizacij Slove- 

Slovenska izseljenska ma- 
^ ‘n RTV Ljubljana. Pokrovi- 
• 1 srečanja pa je republiška 
“Jerenca SZDL Slovenije.

-a srečanje so organizatorji 
gabili vse slovenske delavce 
;.„začasnem delu v ZR Nem- 

i*’ Predstavnike jugoslovanske 
“asade in konzulatov ter 
Otavnike oblasti in politič- 

jr, °rganizacij mesta Stuttgarta 
^ Pokrajine Baden-Wuertem-

Ta prireditev poteka v času
^slovanskega kulturnega 
^a v Stuttgartu, prireditve,
Ij.tena je bila lani v Angliji in 
^a namen večinski narod se
liti z dosežki kulture jugo- 

j( (Janskih narodov. Slovenci 
cj0l> eiujemo v Jugoslovanskem

5|

kulturnem tednu z razstavo ju
goslovanske grafike v organiza
ciji Modeme galerije iz Ljub
ljane, z nastopom Tria Lorenz 
iz Ljubljane, z dvema kratkima 
filmoma o slikarjih Božidarju 
Jakcu in Riku Debenjaku. V 
tem času bo tudi slovenski aka
demik dr. Bratko Kreft preda
val na tamkajšnjih kulturnih 
institucijah, slovensko kulturno 
skupnost pa bo v zvezni uradni 
delegaciji zastopal dr. Boris Ku
har. Slovenska kulturna skup
nost je tudi odkupila slovenske 
knjige in plošče, ki bodo na raz
stavi v Stuttgartu in jih podarila 
KPD „Triglav“ v Stuttgartu.

Na tretjem srečanju sloven
skih kultumo-prosvetnih dru
štev v zahodni Evropi pa se tudi 
Slovenija prvičpojavlja med na
šimi delavci v tujini z zelo širo
ko in kvalitetno zastavljenim 
kulturnim programom, da bi se 
tako lahko naši delavci in tudi 
prebivalci večinskega naroda 
bolje seznanili s kvalitetnimi 
dosežki slovenske kulture.

Sicer pa si oglejmo udele
žence in program prireditve.

Svojo udeležbo v programu 
so najavili: štiri folklorne skupi
ne slovenskih kultumo-prosvet
nih društev „Triglav“ iz 
Muenchna, „Bled“ iz Essna, 
„Sava“ iz Frankfurta in „Tri- 
glav“ iz Stuttgarta, kot gost pa 
bo sodelovala tudi folklorna

skupina makedonskega društva 
iz Stuttgarta. Sodelovala bosta 
zbora slovenskega KPD iz 
Aumetza v Franciji in društva iz 
Stuttgarta, prijavile so se tri 
glasbeno-instrumentalne skupi
ne iz Muenchna, Essna in 
Stuttgarta pa tudi člani društve
nih sekcij KPD „Triglav“ iz 
Stuttgarta (šolski otroci, gleda
liška skupina, planinska in keg
ljaška sekcija). Vse te skupine 
bodo sodelovale v skupnem kul
turnem in zabavnem programu.

Na srečanju pa bodo sodelo
vali tudi glasbeno instrumental
na skupina Francija Puharja z 
RTV Ljibljana (v tej sestavi so 
tudi Zadovoljni Kranjci), pevci 
zabavne in narodne glasbe Mar
jana Deržaj, Branka Strgar in 
Stojan Vene, operni solisti So
nja Hočevarjeva, Milka Evtimo- 
va, Ladko Korošec in Rajko 
Koritnik, ki jih bo na klavirju 
spremljal Andrej Jarc. Napove
dovalec na prireditvi bo Vili 
Vodopivec. Prireditev bo 14. 
septembra v športni hali Killes- 
berg (Stuttgart) in bo trajala 
predvidoma dve uri, potem pa 
bo prosta zabava s plesom in 
srečelovom pozno v noč.

Poleg izvajalcev kulturnega 
programa bodo odšli iz Slove-

S ^NCA letošnje poletne sezone je vse prej kot obetavna

aflL
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Kriza sredozemskega turizma
približno dve milijardi nočitev je bil po oceni letos prikrajšan 

> ^cialni turistični trg v sredozemskem bazenu. Kot kaže, je
lJa potegnila najkrajši konec, saj v tej državi ugotavljajo za vsaj 

25 % manjši turistični promet Kot lam. 
jt'i : skj °gromni konzumni trg je letos prizadela kriza, bodi energet- 

j i) “0di gospodarska, ki je postavila na glavo sleherna prizadevanja 
r teSa ^eta- Informacije, ki prihajajo z vseh turističnih

1,0 sjtečij, posredujejo pa jih potovalne agencije in nacionalne stati- 
k ptjj6 službe, so vsevprek negativne. Skoraj ni dežele, ki bi se v 

z lotom lahko pohvalila z bistvenim izbdjša-
styJ Poslovnih rezultatov v vseh strukturah turističnega gospodar-

t. ,, 

>

$1
st'!?,

(v.
Je turistično Italijo zajel

em je o Španiji ih Ju- 
najbolj neposrednih 

i£? t^jteiskih konkurentih, moč 
ij’ da ju letošnje razmere v

ne razveseljujejo. Raz- 
' Polj" briška območja, ki raz-

s sredozemsko obalosi' i>jo
o'J zlasti dežele Srednjega

" Pa so letos zaznamovale
lin ® Praznine v poslovnih bi- 
^7 turističnega in še zlasti 

V Jega gospodarstva.
protislovno v tem

l/
i

.J ^tit-
jbt1’ položaju je, da se še
, $ Se| Je ekspanzija graditve 

Z f iln)ktu ^ turističnih infra- 
jaj r v vsem sredozemskem 
K ^ Španiji je tudi v zad- 
f. \ zraslo več novih ho- 

toy s 1,1 večjih gostinskih objek- 
c^Ttenočišči. Gre pretežne 

i °sti 6 na(ipoprečnih zmog-
^ . 200 do 400 ležišči. 

,, TrjJTi3 vsaj zadnji dve leti 
■ti ^ • hoj11! Pornnožila števila svo- 

(i? °v’ ie Pa zato spodbu-
h 4 tl4mra^° znebnih stanovanj 

t’st^eSt*tev celotnih družin

a> ki se dejansko ni

?tentei et°s doživela porast
s«kto!i.Inaiboli usposoblje- 

Jvolj Ji'!1 ter na klasičnih, 
^čji^h in uveljavljenih

3 JPorgugalska ni sredo- 
^ ržava, vendar velja

omeniti, da v zadnjih letih po
spešeno razvija materialno 
osnovo turizma ter tudi izdatno 
reklamira svoje hotelske zmog
ljivosti.

V celotnem Sredozemlju naj 
bi se receptivne zmogljivosti po
večale za najmanj 4 do 5 %, 
medtem ko se je število turistov 
po oceni letos zmanjšalo za 10 
do 15 %. Promet v juliju je bil 
dejansko vsepovsod porazno 
slab, tako da tudi v avgustu in 
septembru izboljšani obisk ne 
bo nadomestil julijskih izgub. 
Vse pa kaže, da motivi, ki so 
povzročili preobrat v tržni ko
njunkturi in postavili na glavo 
predvidevanja o neprekinjeni 
rasti turizma s stopnjo 6 do 7 % 
letno, niso le prehodni!

Ni si mogoče zatiskati oči 
pred dejstvom, da je V prvi vrsti 
inflacijski proces, ki je prizadel 
domala vse evropske države, 
zmanjšal možnosti porabe vsem 
kategorijam potrošnikov. Tudi 
za Nemce, ki so najštevilnejša in 
zastran visoke kupne moči mar
ke favorizirana klientela, je po
stal oddih izven njihove domo
vine precej dražji. Po oceni se je 
število nemških turistov, ki so 
letos obiskali sredozemske turi
stične države, zmanjšalo za naj
manj 10%.

Mnogo bolj kot Nemce je 
draginja prizadela Nizozemce, 
Dance in Belgijce, ki so bili kot 
turisti v sredozemskih deželah

nije na to srečanje tudi pred
stavniki RK SZDL Slovenije, 
RS Zveze sindikatov, ZKPO 
Slovenije, Kulturne skupnosti 
Slovenije, Slovenske izseljenske 
matice in zelo številni predstav
niki slovenskega tiska in RTV.

Na dan prireditve in naslednji 
dan, v nedeljo, 15. septembra, 
so predvideni posamezni in 
skupni razgovori s predstavniki 
slovenskih kulturno-prosvetnih 
društev, ki bodo sodelovala na 
srečanju, potem s predstavniki 
SPD mesta Stuttgart in pokra
jine Baden-Wuertemberg, s sin
dikati mesta in pokrajine ter 
predstavniki Arbeitenvolfarta 
(socialna ustanova, ki skrbi za 
stike s tujimi delavci in za re
kreacijo delavcev).

Pred nacionalizacijo 
britanskih ladjedelnic?
Britanski minister za industrijo Anthony Wedgwood Benn je v 

spodnjem domu pred nedavnim napovedal, da bo laburistična vlada 
prevzela nadzor nad pretežnim delom ladjedelskc industrije. Podržav- 
Ijenje naj bi veljalo za 13 pomembnejših britanskih ladjedelnic, ob- 
seglo pa naj bi še 13 velikih podjetij za popravila ladij ter 6 dobavite
ljev dieselskih motorjev. Podrobnejše predloge za ustrezno zakono
dajo naj bi objavili jeseni v posebni knjigi. Doslej pa minister za 
industrijo pričakuje odgovore na gradivo za razpravo, ki gaje dostavil 
vsem zainteresiranim strankam.

O finančni plati predvidene nacionalizacije pa VVedgvvood Benn še 
ni spregovoril. Najavil je le ustrezne odškodnine zasebnim delničar
jem. Tudi še ni znan obseg investicij, ki naj bi jih laburistična vlada 
naložila v ladjedelstvo po nacionalizaciji. Objavljena je bila le ugotovi
tev, da je treba ladjedelstvo in spremljevalne dejavnosti čimhitreje in 
čim bolj aktivirati, toliko bolj, ker te dejavnosti v Britaniji v zadnjih 
20 letih niso prida napredovale, nekatere ladjedelnice pa so celo naza
dovale v svojem razvoju. Medtem ko je še leta 1955 britanska proiz
vodnja ladij z 1,3 milijona brt in z deležem 26 % zavzemala prvo 
mesto v svetovnem ladjedelstvu, je njena udeležba v svetovni proiz
vodnji ladij lani znašala le še 3,6 %, Velika Britanija pa jev tovrstni 
proizvodnji zdrknila z nekdanjega prvega na šesto mesto. Lanska pro
izvodnja ladij za mednarodni trg je znašala 1,06 milijona brt. 
Kritično je tudi, da se je število zaposlenih v britanskem ladjedelstvu 
v zadnjih 18 letih zmanjšalo od 130.000 na komaj 69.000 oseb.

Takšnega nazadovanja nekdaj pomembne industrijske dejavnosti ni 
moč več trpeti, je poudaril britanski minister za industrijo, to tem 
manj, ker številne ladjedelnice zaznamujejo nadpoprečen obseg neza
poslenosti. £

letos še manj številni, kot so 
turistični operaterji sklepali v 
začetku letošnje glavne sezone. 
Iz Švedske je bil dotok turistov 
sicer običajen, vendar pa je bila 
tudi njihova poraba letos manj
ša kot poprej.

Znatno manjši kot lani je bil 
letošnji obisk Britancev (po 
oceni za 20 %), ki sicer ne so
dijo med bogato klientelo. Tudi 
druga dva velika rezervoarja, iz 
katerih se napaja turistično go
spodarstvo Sredozemlja, Italija 
in Francija, sta močneje zateg
nila pipice. Prispevek Italije k 
sredozemskemu turističnemu 
prometu je bil letos celo za 
četrtino manjši kot lani. Fran
coskih gostov sicer ni bilo manj, 
zato pa so bili tudi precej 
skromnejši pri porabi.

Švicarji, ki sicer prispevajo' 
dokaj pomemben delež k no
čitvam v sredozemskem hotelir
stvu, so letos skoraj povsem za
tajili, čeprav dobro menjujejo 
svojo nacionalno valuto. Kljub 
temu se njihova poprečna dnev
na poraba ni zvišala.

Ob koncu velja ugotoviti, da 
se sredozemskemu turističnemu 
trgu verjetno tudi v naslednjih 
nekaj letih ne obetajo ravno 
najboljši časi. Bojazen je nam
reč, da se utegne letošnji padec 
prometa preleviti v trajnejši 
pojav, in to ne le zavoljo zmanj
šanih možnosti porabe, temveč 
tudi zaradi močno 'zvišanih 
stroškov potovanj ter penzion- 
skih hotelskih storitev, ki so se 
podražile za 15 % in več.

Iz vseh sredozemskih držav 
prihajajo vesti o visokem in ne
nehnem naraščanju materialnih 
stroškov, ki hotelom in turistič
ni industriji nasploh onemogo
čaj o konkurenčno ponudbo ter 
hkrati znižujejo njihovo že tako 
šibko akumulativnost.

N. ŽUŽEK

ZVONKO ŠTAUBRINGER:

TITO -
DRŽAVLJAN SVETA

»Predsednik Tito se je zavedal, da delitev povojnega sveta na dve sprti 
strani ogroža mir in prizadevanja na novo osvobojenih narodov, da bi odstra
nili posledice fevdalizma in kolonializma. Bilo je jasno, da je edina pot za 
preprečitev konfrontacije - neuvrščenost.«

Tako je med drugim zapisala o Titu, državljanu sveta, enem najpomemb
nejših arhitektov aktivne miroljubne koeksistence in neutrudnem borcu za 
mir v svetu, hčerka njegovega velikega soborca Nehruja in predsednica in
dijske vlade Indira Gandhi v predgovoru h knjigi. In pristavila: »Ta knjiga po 
pravici opisuje predsednika Tita kot državljana sveta. Malo državnikov je 
storilo več za izgradnjo novega svetovnega reda, ki temelji na zaupanju, 
enakosti in sodelovanju med narodi.«

Na blizu 400 straneh avtor knjige popisuje trideset let dolgo pot predsed
nika Tita, da bi pokazal in dokazal človeštvu, kako se je vendarle možno 
izogniti novi katastrofi. Na tej poti se je predsednik Tito srečeval z mnogimi 
uglednimi državniki, politiki, kulturnimi, družbenimi delavci pa tudi s pre
prostimi ljudmi.

Mnoge izrečene besede in mnoga srečanja so ujeta na straneh knjige 
TITO - DRŽAVLJAN SVETA. Ne samo zanimivo branje - čeprav tudi to - sli
kovit prikaz boja predsednika Tita za miroljubno sožitje med narodi sveta! 
Knjiga, ki bo privlačna za vse sedanje generacije, knjiga, ki bo vsakomur 
razumljiva!

»Titovo ime in njegova dejanja so vtkana v vse sodobne tokove medna
rodnih odnosov, v boj vseh narodov sveta proti hegemonizmu in imperializ
mu, hkrati pa za svobodo, za medsebojno razumevanje in sodelovanje« - 
piše v predgovoru Mitja Ribičič. »Prav to potrjuje ta knjiga in izjave mnogih 
državnikov, znanstvenikov, kulturnih delavcev in drugih pomembnih oseb
nosti, ki vidijo v Titu nosilca progresivnih prizadevanj človeštva, velikega 
državnika sveta.«

1NA SLOVENSKEM KNJIŽNEM TRGU V ZALOŽBI ČZP »DELAVSKA ENOT
NOST« IN V SODELOVANJU Z NIP »RADNIČKA ŠTAMPA« BEOGRAD:

Zvonko štaubringer:
TITO - DRŽAVLJAN SVETA

Knjiga je vezana v platno, opremljena s ščitnim ovitkom, tiskana na fi
nem, brezlesnem papirju. V knjigi bo šestnajst strani ilustracij na umetniškem 
napirju.

NAROČILNICA št...................

Nepreklicno naročam pri ČZP Delavska enotnost, Ljubljana.................................

(z besedo) .... >„.................... .................................. ................................... izvodov

knjige: TITO - DRŽAVLJAN SVETA po prednaročninski ceni 150 dinarjev za 
izvod.
Knjigo pošljite na naslov: .................................... ..................... ................ ...................

Poštna št.:............................Kraj:.......... ......... .............................. .1........... ................

Priimek in ime podpisnika naročilnice:........................ ....... .............................

V.................. ........................................ ..... , dne ..... ........... ........... ................................. 1974.

(Podpis odgovorne osebe - naročnika in žig, 
če naroča organizacija)
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IZ ŠESTIH REPUBLIK

.,. v jugoslovanskih sindikatih
VOJVODINA

Učinkovita akcija
Čeprav niso na voljo zbirni podatki, je vendarle očitno, da si sin

dikati v Vojvodini z uspehom prizadevajo odpraviti posledice zadnjih 
podražitev nekaterih pomembnih življenjskih artiklov. Sicer pa 
povzemimo nekaj primerov, o katerih poročajo dopisniki iz Vojvo
dine !

Skrb za standard je bila v Zrenjaninu tudi prejšnja leta ena od 
osnovnih nalog sindikalnih organizacij. Dokaz za to je podatek, da v 
tem industrijskem centru Vojvodine dobivajo vsi delavci tople 
obroke. Med številnimi primeri, kako so v delovnih kolektivih po
skušali omiliti posledice nedavno zvišanih življenjskih stroškov, pa naj 
omenimo samo primer Kombinata ,,Servo Mihalj“. Tu bodo v sep
tembru vsi zaposleni, katerih dohodek na družinskega člana ne pre
sega 600 dinarjev mesečno, prejeli nadomestila za zvišane življenjske 
stroške v višini od 50 do 150 dinarjev.

V Subotici so se sindikati zavzeli, naj noben delavec ne bi zaslužil 
manj kot 1200 dinarjev mesečno za poln delovni čas. To priporočilo 
zadeva predvsem nekvalificirane delavce, medtem ko naj bi bila 
spodnja meja osebnega dohodka za kvalificirane delavce 1800 din, za 
visokokvalificirane pa 2500 dinarjev.

Občinski sindikalni svet v Vrbasu je priporočil vsem delovnim 
kolektivom, naj takoj povečajo osebne dohodke tistim delavcem, pri 
katerih dohodek na člana družine ne presega 500 dinarjev. V Bečeju 
pa so se sindikati zavzeli, naj bi delavcem z osebnimi dohodki do 
1500 dinarjev zagotovili za 4 do 5 odstotkov višje kredite pri nakupu 
ozimnice.

Ob teh nekaj primerih pa velja zapisati še to, da namerava svet 
Zveze sindikatov Vojvodine razpravljati o aktualnih problemih živ
ljenjskega standarda še v tem mesecu.

OD NAŠEGA DOPISNIKA

Odločilna leta
za železarje

Tako v družbenem kot eko
nomskem življenju kolektiva 
Železarne Nikšič, te največje 
delovne organizacije v Črni 
gori, prevladujejo tri osnovna 
vprašanja. To so: rekonstruk
cija, produktivnost, standard.

Rekonstrukcija železarne 
poteka po izredno zahtevnem 
programu. Dokončati jo bo tre
ba do leta 1978, ko naj bi žele
zarna podvojila proizvodnjo. 
Dotlej morajo odstraniti Simens 
— Martinove peči in jih zame
njati z električnimi pečmi. Z 
novimi proizvodnimi napravami 
naj bi v železarni bistveno 
zmanjšali proizvodne stroške. 
Celotna rekonstrukcija bo ve
ljala poldrugo milijardo dinar
jev. Približno 4500 metalurgov 
v Nikšiču pa sedaj bije bitko s 
časom, da bi v predvidenem 
roku uresničili načrte in tako 
zagotovili boljšo prihodnost 
tako sebi kot širši družbeni 
skupnosti.

Naslednja aktualna tema, s 
katero se ukvarjajo železarji v 
Nikšiču, pa je vprašanje, kako 
povečati dohodek in kako odlo
čanje o njem kar najbolj do
sledno prenesti na delavce. Tudi 
v tem primeru so železarji že

marsikaj dosegli. Medtem ko so 
bili prejšnja leta osebni dohodki 
zaposlenih v posameznih obra
tih železarne odvisni od prese
ganja planskih nalog in so si 
tako v vseh obratih prizadevali, 
da bi bili plani postavljeni čim 
niže, so lani tako prakso opu
stili. Odkar so ustanovili te
meljne organizacije združenega 
dela in sprejeli sporazum o nji
hovi združitvi in medsebojnih 
odnosih, osebni dohodki zapo
slenih v železarni temeljijo iz
ključno na doseženem do
hodku. To je zaposlene spod
budilo k boljšemu gospodar
jenju in povečevanju proiz
vodnje. Tako so, denimo, va
ljarji v mesecu maju s proiz
vodnjo 15.000 ton jekla pose
kali vse svoje dosedanje re
korde. Zdaj si v vseh temeljnih 
organizacijah prizadevajo, da bi 
bili plani čimbolj realni, da bi 
bil tudi dhodek čimvečji, saj o 
njem samostojno odločajo.

Kako razvijati naš
izobraževalni sistem

Po predvidevanjih načrtovalcev našega go
spodarskega in družbenega razvoja bo v Jugo
slaviji leta 1985 9,6 milijona aktivnega prebi
valstva. Najmanj 70% zaposlenih bo imelo več 
kot osnovnošolsko izobrazbo, medtem ko ima 
zdaj višjo izobrazbo od osnovnošolske le 55 % 
zaposlenih. V prihodnjem tehnično-tehnolo
škem razvoju bodo vse bolj pomembna štiri 
osnovna področja industrijskega razvoja. Na 
področju serijske industrijske proizvodnje bo 
prehajala funkcija neposrednega sodelovanja v 
proizvodnji vedno bolj v upravljanje in načrto
vanje proizvodnega procesa. Na področju raz
vojne in druge dopolnilne industrijske proiz
vodnje bodo narasle zahteve po raziskovalnem 
in razvojnem delu pri vzdrževanju in obnovi 
opreme in strojev. Strokovnjaki pa bodo po
trebni tudi na področjih z zastarelimi tehnič- 
no-organizacijskimi pristopi ter na področju 
nove industrije, ki vse bolj prodira v terciarne 
dejavnosti. Pri določanju strategije dolgoroč
nega razvoja izobraževanja bo treba tudi upo
števati, da je človek v naši samoupravni družbi 
osrednji dejavnik vsake gospodarske in druge 
aktivnosti. Poklici in izobraževalni sistemi se 
bodo morali zato stalno prilagajati potrebam 
dolgoročnega materialnega in socialnega razvoja 
naše družbe. Z dolgoročno politiko razvoja 
bomo morali obvladati razlike med strukturo 
usmeijenega šolstva in dejanskimi potrebami 
gospodarstva in drugih dejavnosti ter razlike 
med formalnimi kvalifikacijami in dejansko 
strokovnostjo in sposobnostjo.

Sedanji izobraževalni sistem vsebuje mnoge 
tradicionalne značilnosti, ki se kažejo v neza

dostni povezanosti in soodvisnosti razvoja iz
obraževanja in drugih področij družbenega dela, 
v dvojnosti meril in pravic pri izobraževanju 
mladih in odraslih, v nezadostni razredni in 
idejni usmeijenosti izobraževalnega dela ter v 
ekstenzivnem šolanju mladih in v njihovi od
tujenosti od dela.

Reforma izobraževalnega sistema se bo torej 
morala opreti na enotno in usklajeno delovanje 
vseh udeležencev izobraževalnega sistema. Iz
obraževanje mora mladim zagotoviti samo
upravno socialistično opredelitev in marksi
stični svetovni nazor, razvijati ustvaijalni odnos 
do dela, vključiti mora mlade v aktivno sodelo
vanje pri graditvi samoupravnih socialističnih 
odnosov ter pripraviti vse občane za vseljudski 
odpor in družbeno samozaščito. Vse stopnje in 
oblike izobraževanja po dokončani osemleti bi 
morale omogočiti slušateljem tudi neposredno 
vključevanje v delo. Nobena šola praviloma ne 
bi smela pripravljati mladine izključno za študij.

V usmerjenem izobraževanju je potrebno 
razvijati različne oblike povezovanja srednjega, 
višjega in visokega izobraževanja z izvenšolskim 
izobraževanjem. Te velike spremembe v izobra
ževanju pa bomo uspešno uresničili le, če bo 
združeno delo prevzelo neposredno odgovor
nost na osnovi neposrednega samoupravnega 
povezovanja delavcev v organizacijah združe
nega dela z izobraževalnimi delavci. Samo
upravne interesne skupnosti so zato nujen in
stitucionalni okvir za svobodno menjavo dela in 
za neposredno usklajevanje interesov delavcev iz 
področij izobraževanja, materialne proizvodnje 
in drugih področij dela. V. B.

Avto ne gre v denar
Na Hrvaškem ne skrivajo bojazni, daje kriza avtomobilske indu

strije v Jugoslaviji že na pragu. To opozorilo je rezultat analiz, ki 
govore, da se v dejavnostih, ki so neposredno ali posredno pove
zane z avtomobili, že občuti posledica zastoja v proizvodnji in 
prodaji domačih osebnih avtomobilov. Tako so zagrebška Avto- 
vozila po podražitvi v juliju prodala poprečno le 8 vozil na dan, in 
še to le fičke. Na Hrvaškem vidijo izhod iz avtomobilske krize tako 
v večjih potrošniških kreditih kot tudi daljših rokih za njihovo 
odplačilo..

Kako po novem?

Kar pa zadeva standard, glav-| 
na skrb železaijev velja gradnji 
stanovanj. Trenutno gradijo 
160 stanovanj, ki so jih že raz
delili najbolj potrebnim.

J. STOJANOVIČ

Na Hrvaškem pripravljajo jav
ne razprave o reorganizaciji 
SZDL in sindikatov, ki naj bi se 
v prihodnje bolj ukvarjali s kon
kretnimi problemi organizacij 
združenega dela, posameznih 
gospodarskih vej, krajevnih 
skupnosti itd. Težišče delovanja 
sindikatov nameravajo prenesti 
'na osnovne sindikalne organi
zacije v TOZD; pri tem bo 
imela vsaka TOZD svojo sindi
kalno podružnico. Na repu

bliški ravni bodo namesto do
sedanjih 6 ustanovili 20 samo
stojnih sindikatov. Napovedana 
reorganizacija ne bo ovirala 
enotnega delovanja sindikatov v 
federaciji — menijo na Hrva
škem - čeprav se precej razli
kuje od organizacijskih spre
memb v sindikatih drugih re
publik in avtonomnih pokrajin.

O osnovnih spremembah 
znotraj SZDL Hrvaške pa so 
razpravljali na nedavni seji pred
stavnikov izvršnih teles vseh 
družbenopolitičnih organizacij 
v republiki. Bistvo reforme
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KLJUČ LIKVIDNOSTI

SZDL na Hrvaškem je, naj se 
vse politične sile obrnejo k pro
cesom združenega dela, ki naj 
imajo tudi znotraj najmnožič
nejše družbenopolitične orga
nizacije odločilen pomen. Pri 
reformi SZDL bodo vztrajali pri 
teritorialnem načelu, tako da 
bodo imele krajevne organiza
cije večjo vlogo, pri konstituira
nju vodstev SZDL pa so pred
videli delegatski način.

BOSNA IN 
HERCEGOVINA

Vse več 
stanovanj 
za delavce
Po zadnjem podpisu pri

manjkuje v Bosni in Herce
govini 120.000 stanovanj. 
Pri tem so najbolj prizadeti 
neposredni proizvajalci. Le
tos nameravajo v tej repu
bliki zgraditi 36.000 stano
vanj, od tega 6.000 v druž
benem sektoiju, v katerem 
bo 1100 stanovanj odpadlo 
na solidarnostna stanovanja, 
preostalih 30.000 stanovanj 
pa bodo zgradili zasebniki. 
Zaradi večje aktivnosti ZK, 
sindikatov in SZDL so v zad
njem času precej naredili 
tudi pri spremembi krite
rijev, tako da vedno več ne
posrednih proizvajalcev dobi 
stanovanje ali pa si gradi 
lastne hiše pod boljšimi po
goji. Lani so v 47 občinah 
od 1329 novozgrajenih sta
novanj delavci dobili 646 ali 
45 % stanovanj, od 8818 
individualnih gradenj v 44 
občinah pa so delavci iz ne
posredne proizvodnje zgra
dili 6117 hiš ali 69,5 %.

Povpraševanje narašča

MILOŠ MINIC, podprl
nik ZIS^v izjavi po vrni1*1 ^

I

Grčije, Turčije in Cip ra;
Po državnem udaru na ® I 

so tovariš Tito in ZIS occn'(H 
se začenja težka in zelo n6*. 1| 
kriza s posledicami, ki rL 
moč predvideti. Vsi razgov°, * 
sem jim imel, so nas v to56 | 
prepričali. _ , |

Vsi državniki, tudi držL. 
republike Ciper, so nas pteP ’ 
vali, da želijo s sporazu® | 
njem doseči politično 'e | 
krize. To je spodbudna 0 . 
ščina, ki daje upanje, da s! 
našla pot k rešitvi. x JI

Prepričevali so nas prav 
da so vsi enotni, da je clL > 
krizo moč rešiti samo na °s 
ohranitve neodvisnosti, sU (I 
nosti, ozemeljske nedotaM || 
in neuvrščenosti republik
per, s tem, da se morajo 1 
med grško in turško naC'0j(l 
skupnostjo v republiki JL 
siti na osnovi načel naci° | 
enakopravnosti. . |

V drugih pomembnih Tjp
■
i■

njih so stališča nasprotnik® |Ni

i

c.)

spopadu zelo oddaljena- ‘,'j | 
sredno zainteresirani strahL. 
rata zato predvsem vložiti , I 
napore, da bi se stališča P | 
žala.

Trenutno še ni videti , 
prvih korakov, niti 
bila sprejemljiva za vse z31 J 
sirane strani, kakor tudi n j 
čina za rešitev ciprske kriz®'

ANTON POLAJNAR, 
ralni direktor SDK JtigJ 
vije, na tiskovni konfet 
o pojavih nelikvidnosti:

Medsebojne terjatve

I

■
.■

koncu junija dosegle cel° 
milijard dinarjev, kar je l' 
milijard več kot v enake 
dobju lani. Vrednost zalo®) 
segla skoraj 170 milijard^, 
milijard dinarjev več kot o ^ 
cu junija lani. Denarna 
gospodarstva so se zrna11! 
Sredstva na žiro računih 8 j 
darskih organizacij so zah® 
najmanjšo rast, odkar 12% 
ukrepe za izboljšanje likvi 
Terjatve od kupcev, ki b 
čane za 38 odstotkov, ze|^( 
vajo na poslabšanje til^' (| 
zaradi višine angažirani11 ^ 
skov. Sodeč po tem sti1 f 
blem nelikvidnosti zaradi C 
začetnih uspehov v r® ■ 
tega problema in zaradi 
tega zaostrovanja v lanske ^ 
prehitro črtali z dnevne®

izl*

I LJUBISAV MILlČjJ
svetovalec v Gosp0", 
zbornici Jugoslavije, je|i 
skovni konferenci 0

J'njem pridelku pšenice-
Če letošnji pridelek P j 

jamo s prav tako rekord » 
delkom leta 1971, u8° 0,f 

S da smo letos na manjši P_ aa smo letos na maiij- * ., 
| pridelali več pšenice, fef, gO 
U namreč s pešenico zasej^jl 
• • hektarov manj, pridelali P |

i 390.000 ton več pše^ij
pred tremi leti.
poljih se je donos Pove^fjJ'
odstotka, na zasebnih P*.‘r z
odstotka. To smo dosegtijjuusit_» iiva. i vj aiiivj

g širjeno uporabo mehan V 
6 kakovostnim semenom , 
jg vrst pšenice in s tesnej * j/ 
S zovanjem zasebnih P10
| zom -S
| Prav tako pomefflhn0 
S kako bomo pšenico n* jj# 
n in prodali. Zvezna dm j( 
■ rezerve živilskih izdel ,p( 
§ žitorodnih območjih 

9 že 2,200.000 ton p's°n'bS

Zelo naglo naraščanje industrijske proizvodnje v letošnjem 
prvem polletju in velik porast uvoza blaga vplivata na to, da se 
realni obseg ponudbe povečuje hitreje, kot smo predvidevali. Ven
dar pa tudi povpraševanje zelo naglo narašča. Ta ugotovitev velja 
predvsem za investicije v osnovna sredstva, ki so bile v prvih petih 
mesecih v Sloveniji višje za 67 %, v Jugoslaviji pa za 41 % kot v 
enakem času lani in za kupno moč prebivalstva. Izdatki prebi
valstva za blago so narasli za 30 % v Sloveniji in za 34 % v Jugosla
viji. Pri tem so potrošniška posojila narasla za 72% v Sloveniji in 
36 % v Jugoslaviji. Podatkov o splošni in skupni porabi še ni na 
voljo, vendar se dohodki nedvomno tudi tu gibljejo mimo predvi
devanj. Prav tako je tudi izvoz blaga še vedno visok, čeprav že kaže 
težnjo po umirjanju.

_ že 2,zuu.uuu ton 
g kujejo pa, da bodo o ■ ^ 
| črt (2,500.000 ton) zm3 •
S nih premij znatno pIC 
* lahko upamo, da J?*

8 živine
Naš dolgoletni P^-oSl1 

manjkanja skladiščnih k 3 - 
in sušilnic pa je iz 00 0Pa ^
bo« kočljiv, še PO V^
ko je na pragu žetev
se bodo uresničila vsa * 0
nja, bomo s pšenic°’ ^osJ
tudi po kakovosti „ 
lahko zadovoljili . ^t«11 
potrebe, si ustvariti,. ^
rezerve in se izog

g tem pa prihranili zn- 
S sredstva.
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Tovariš z dobrodelnimi 
ambicijami

. Za tovariša Piskerja bi se lahko reklo, da 
e bil za organizacijo nepogrešljiv v vsakem 
Ogledu. Torej, bil je nepogrešljiv za vodstvo 
^ganizacije, najsi je bilo to v personalnem 
Ogledu staro ali mlado, moško ali žensko ali 
to kar mešano. Zanimivo je bilo sicer, da 
"^broko članstvo" prav nikoli ni moglo do 
**aia razumeti dvoje stvari v zvezi s tovari- 

Piskerjem. Najprej to, zakaj je vedno - 
e je sestav vodstva organizacije še tako 

„ ^njaval - tovariš Pisker „moral‘‘ biti zra- 
in drugo, če je že resnično bil tako ne

zgrešljiv, kakor so zatrjevali vsi, ki so „več 
^'H“, zakaj mu ni nikoli uspelo, da bi - 

za določeno obdobje - postal glavna 
K" Čna' na^ar ^ se lahko pomirjene vesti in 

umaknil v pokoj. To, kar se nanaša 
^ vest in ambicije, je seveda vzeto iz reper- 
aria splošnega in običajnega ljudskega pre- 

^ banja, za katero vsi pravimo, da ima 
f prav, nihče pa ni pripravljen tega ga
zirati.
p~e dobro, da ne, kajti v primem tovariša 
pZrja bi se takle garant temeljito opekel. 
sJtimo vest ob strani, dejstvo pa je, da 

ni imel ambicij, da bi postal prva vio- 
jea- Zavestno in načrtno je ostajal v senci in 

dovoljeval z vlogo nepogrešljive oseb- 
^i- Resnici na ljubo je treba tudi priznati, 
Hj n‘ Prav nič čudnega, če „široko članstvo" 
^elo pravih predstav o tej nepogrešlji
vi ker se dejavnosti v senci avtomatično 
Cf/o, če zanje ve in si jih zna razlagati 

‘krog ljudi.
t^.^ogrede, saj sploh ni šlo za dejavnost v 
t%Vnern pomenu te besede. Ne, tovariš 
te^ r ni bil „človek s senčne strani ulice," 

eb je bil le neke vrste dobričina, ki je 
kty.’ be je lahko delal dobra dela. In ob
^QVJe docela brez pomena, če so imela nje- 
kotf dobra dela pravi učinek samo takrat, 
0h>„ ie zanje vedel le ozek krog vodstva
bllaciie-

Vr dpla? Kako l'ih razložiti? Težava je 
^°g<č^ V tem’ ker ie "dobra dela", ki se 
% lai° .v senc/, vedno težko razložiti. Vse- 

A 1 imajo pozitiven ali negativen značaj. 
°vno vzeto je zadnji primer neverjetno

značilen. Vodstvo organizacifč je iz „republi- 
škega vrha" dobilo nalogo, da izvede javno 
razpravo o... oprostite, p podrobnostih 
menda vendar ne bomo govorili! Torej, šlo je 
za organizacijo javne razprave. Tovariši iz 
vodstva organizacije so natančno vedeli, da 
„širokega članstva" na noben način ne bodo 
spravili na sestanek, kjer naj bi javno raz
pravljali o nekakšni „močno oddaljeni 
temi". In — če ni javne razprave, potem tudi 
ni rezultatov javne razprave.

Prav ob tem vprašanju je tovariš Pisker po
kazal in dokazal svojo nepogrešljivost. Pred
lagal je (poudarjamo, predlagal in ne organi
ziral, kajti organizacijo so imeli vedno na 
skrbi ljudje brez fantazije) izvolitev delov
nega telesa (za organizacijo javne razprave), 
potem koordinacijskega telesa in telesa za 
pripravo vsebinskih izhodišč in potem te
lesa ... Dobro, ne bi nadaljevali, ker je bilo 
teles sorazmerno precej (glede na širokost ci
ljev javne razprave), vendar to tovariša Pi
skerja sploh ni motilo, čeprav je treba pri
znati, da je bilo vodstvo organizacije rahlo 
nervozno, ker se je balo za svoje izpostav
ljene glave (..izpostavljene" glede odgovor
nosti navzgor, kajpada).

Ko se je rok za dostavo rezultatov javne 
razprave že povsem približal, je tovariš Pi
sker - kot se reče pet minut pred dvanajsto 
- predlagal delovno telo za izdelavo rezul
tatov javne razprave. Ker vodstvo organiza
cije ni imelo na razpolago nobenega manevr
skega prostora več, je pristalo tudi na tak 
(na prvi pogled nesmiseln predlog, ker javne 
razprave sploh ni bilo) razplet in se tolažilo 
edinole z neomajnim zaupanjem v uspešnost 
Piskerjeve dobrodelnosti.

Za konec moramo samo priznati, da je 
bilo ,.Poročilo o rezultatih javne razprave 
o...“ napisano Vzorno in je bilo vodstvo 
organizacije „od zgoraj" pohvaljeno in je po
tem začelo globoko dihati, da bi si nabralo 
novih moči za bodoče naloge. Sicer ni bilo 
jasno, kakšna bo - konkretno - ta naloga, 
vendar je bilo vodstvo zelo dobre volje, ker 
je tovariš Pisker že vnaprej rekel, da ne bo 
problemov. j.jq

MUUUi Mttiimi&ifiiiie
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ČASA
Le zakaj mu ti trije možje 

za mizo, in še tovarišica, ki 
vse zapisuje, kar se tu go
vori, končno že ne dajo 
miru? Le zakaj jih zanimajo 
vse te podrobnosti? So
parno je, da se skoraj ne da 
dihati, oni pa pikajo.

— In zakaj ste menjali 
službo?

— Da se to ni zgodilo po 
vaši volji? Po čigavi pa?

— A tako, kadrovska

službe?
— Da, to je res! Ampak 

samo dvosobnega ...
- In na kakšnega čakate 

zdaj?
— Ja, obljubili so mi štiri

sobnega.
— No, vidite! Alije sploh 

še možen kakšen bolj zgo
voren dokaz, zakaj ste se se
lili iz one v to službo. Zaradi 
stanovanja, dragi moj, ne pa 
zaradi nekakršnega sovraštva 
do aktov in veselja do stikov 
z ljudmi.

- Ali bi moral iti na slab
še ali kaj? Rad bi poznal ti
stega, ki odkloni, če se mu 
ponudi takšna priložnost.

— Nihče vas ne sili na 
slabše, če se že človek mora

»llllSii

odločno zavzel za gradnjo 
delavskih stanovanj?

— Ja, tistega. In ki je zelo 
odločno napadel gradnjo 
luksusnih stanovanj.

— Ja. Kaj je z njim? Pa 
ne, da se je zdaj vselil v kakš
no luksusno stanovanje?

— Ne, se mu ni treba, saj 
ima svojo hišo.

— No, potem si z njim že 
ne moremo pomagati. Če 
ima svojo hišo in ne uživa 
regresirane najemnine druž
benega stanovanja...

— Ampak hiše si ni zgra
dil: odkupil jo je od družbe 
po smešni ceni in na kredit. 
Po pet starih tisočakov na 
mesec ga stane.

— Inflacija, kaj hočemo!

EISKAVA
kombinatorika!? Ne vlecite 
nas no za nos! Pa saj jim je 
vendar vse že nekajkrat po
drobno razložil: da ga prejš
nje delo ni veselilo, a to ga. 
Ne prenese namreč prekla
danja aktov. Vsakodnevni 
stiki z ljudmi so čisto nekaj 
drugega. Tu mu je dobro in 
pustijo naj ga lepo pri miru,

— In zakaj niste prijavili 
premoženja?

— Ga ni, dragi moji! Vse 
gre sproti. Vse svoje do
hodke, vsak večji izdatek si 
sproti zapisujem, vse imam 
črno na belem. Kar brskajte, 
če vas tako zelo veseli.

Možje postanejo jezni. 
Pravijo, da ne bodo dovolili, 
da se jih žali. Niso se' sami 
prijavili za to delo, toda, če 
ga že morajo opravljati, bo
do šli do konca. Tudi on, da 
ne bo izjema, pa če ima zgo
raj še takšne ugledne strice.

Tudi zasliševani se ujezi: 
— Tudi, če bi jih kaj imel, bi 
jih ne klical na pomoč, saj 
nisem v kaši. Kar nadaljujte, 
če imaste takšno nalogo. 
Moja vest je čista.

— Ali je res, da ste dobili 
stanovanje že po treh letih

seliti Spet pa ni prav, da 
začne človek že v mladih 
letih zajemati z veliko žli
co... Pa vikend gradite,^ 
ne?

- Ysak dinar lahko ...
— Že prav, že prav, ne

razburjajte se! Pa ste kdaj 
pomislili na to, da bi se vi, ki 
dobro zaslužite, laže odločili 
za lastno stanovanje, kot 
tisti, ki morajo zidati, če 
hočejo priti pod streho!?

— Če po pravici povem 
mi ni do stanovanjske last
nine. Rajši plačujem na
jemnino. A kam nalagati 
denar, je moja stvar, če do
volite ...

- A morala?
- Kakšna morala?
— Vam ni nič nerodno, 

da si lahko družbena stano
vanja prebirate po mili volji, 
ne da bi dah zraven kakšen 
svoj dinar, medtem ko mo
rajo delavci...

— O, če že govorimo o 
morah, vam lahko povem še 
kakšen boljši primer.

— Res? Prosimo?
— Poznate Štefana Zvi- 

jačnika?
— Tistega, ki se je zelo

Tudi takšne primere že po
znamo, nič novega.

- Pa vikend ima tudi.
— Vemo. Pravkar ga pre

govarjamo, da bi skrajšali 
odplačilno dobo za kredit,, 
tako da bi odplačeval višje 
obroke...

- Pa jih bo?
— Mehča se. Ne bomo 

odnehah.
- Kaj bi pa od mene ra

di?
— Da odstopite štirisob

no stanovanje, ki ga čakate,, 
kakšni veččlanski družini in 
čimprej začnite graditi svojo 
lastno hišo ali si kupite sta
novanje. Saj pod streho ste, 
ne?

- Kaj pa moj vikend, 
tovariši?

S težavo odpre oči: ves je 
moker. Mora! — Le kaj kri
čiš, otroke boš zbudil, se 
jezi žena. Se ti je kaj hudega 
sanjalo?

— Ja, nekaj bedastega. — 
Kaj? — Da naj bi kar v tem 
stanovanju ostali. - O, to pa 
že ne! reče žena že povsem 
zdramljena. — Seveda ne! ji 
odločno zatrdi mož.

VINKO BLATNIK

Pogreb
občana

V vročem avgustovskem popoldnevu smo se 
poslednjič poslovili od občana Jakoba Pika. Za
pustil nas je nepričakovano. Bil je dober občan: 
redno je hodil na zbore volivcev, sestanke, konfe
rence in volitve ter tako s svojo navzočnostjo po
trjeval aktivno sodelovanje občanov v vodenju 
splošnih zadev. Enkrat tedensko - kar je nov 
dokaz, da je bil dober občan - se je zadržal v 
gostilni. Celo tu je po nekaj kozarcih razpravljal o 
krajevni, občinski, državni in svetovni politiki, 
čeprav sedaj s popolnoma drugačnih stališč kot na 
zborih volivcev. Z eno besedo - aktivno je sode
loval v družbenem upravljanju.

Zakaj smo uvodoma za pokojnega Jaka Pika 
tolikokrat uporabljali naziv občan in ne mogoče 
državljan, tovariš, sodelavec, ali podobno? Pred- 

•vsem zato, ker je danes občan najsrečnejše bitje 
naše stvarnosti! Vse je namenjeno samo njemu in 
vse skrbi zanj. Le o čem razpravljamo na številnih 
sestankih, posvetovanjih, razgovorih, govorih? Kaj 
pišemo v člankih, okrožnicah, dopisih, razpravah, 
odločbah, ki jih na tekočem traku proizvaja naša 
uprava? Odgovor je samo eden — o občanu, o 
njegovih pravicah, o nalogah, ki jih imamo, da mu 
omogočimo uveljavitev njegovih pravic in po
dobno;

Res škoda, da Jaka Pik te svoje pravice do na
ziva občana ni bolje izkoristil. Nič več ne bo za
ščiten kot eksotični ptič, nič več ne bo podoben 
dojenčku, ki je komaj shodil in ga zbrano so
rodstvo spodbuja ter se navdušuje nad vsakim nje
govim negotovim korakom in niti ne pomisli, da bi 
mu vsak želel z grabljami zravnati kotanjasta tla. 
Za vsak negotov korak mu obljubljajo slaščice, ka
terih seveda potem ne dobi, ker bi si lahko - po
kvaril trebušček.

Vsega tega Jaka Pik ne bo več doživel. Kakor je 
bilo preprosto njegovo življenje, je bila preprosta 
tudi njegova smrt. Pred dnevi se je vračal iz go
stilne (institucije v izključno korist občana) rahlo 
okajen — ne močno, ker v skrbi za občane tam
kajšnji gostilničar redči vino z vodo in tako tudi 
on po svoje prispeva, da se občani ne bi preveč 
zasanjano ozirali za svojimi uspehi. Na ovinku na 
Hudem grabnu, kjer je snežni plaz pred dvema 
letoma odnesel ograjo in rob ceste, je Jaka Pik

omahnil v grapo in mrtev obležal na dnu hudo
urnika. Kje ste bili čuvarji komunalne varnosti, da 
bi ga varno spremljali mimo težke preizkušnje? !

Stali smo zbrani okrog jame na pokopališču 
(tudi institucije v izključno korist občanov). Že so 
padale težke ilovnate grude na njegovo poslednje 
prebivališče, ki ga je v nesebični skrbi za občana 
pripravilo po zvišanih cenah pogrebno podjetje. 
Tedaj je množica vzvalovila. Skozi pogrebce se je 
prerinil človek in mahal z modro ovojnico. Z nje je 
kot zastavica plapolala povratnica z napisom: 
..Dovoljena samo osebna vročitev!11 Mojemu des
nemu sosedu je iz oči zabhsnila zavist, saj zaradi 
ogleda o prestavitvi kozolca zaman pričakuje na- 
čelnila že devet mesecev.

Načelnik je obstal na robu gozda, si z robcem 
otrl prepoteni obraz, odtrgal povratnico ter jo 
spustil v pokojnikov grob. Povratnica je v zraku za 
hip zatrepetala, potem pa je kot nežen cvet 
splavala v grob. Vsi smo ganjeni opazovali ta 
prizor, ganjen pa je bil tudi sam načelnik. Vendar 
se je zbral, potegnil iz ovojnice uradni dopis in ga ž 
načelniškimglasom začel brati:

»Spoštovani občan Jaka Pik!
Z ozirom na vaše vprašanje in apel, ki ste ga 

postavih na zboru volivcev 18. decembra 1970. 
leta, da se čimprej obnovi cestna ograja na ovinku 
v Hudem grabnu, vam sporočamo sledeče:

Vaša pripomba je bila popolnoma utemeljena 
ter upravičena in se vam zahvaljujemo za vaše 
konstruktivno sodelovanje. Naša strokovna služba 
že dalj časa proučuje ta problem in išče ustrezne 
rešitve.

Upamo, da bomo obnovo ograje lahko vključili 
v program za prihodnje leto, na vsak način pa bo 
vključena v sedemletni program, ki ga naša služba 
pospešeno pripravlja.

Še enkrat se vam za vaše sodelovanje iskreno 
zahvaljujemo.11

Pogrebci so ganjeno sklonih glave, meni pa so se 
udrle solze - zakaj dvakrat dnevno me vodi pot 
mimo ovinka v Hudem grabnu . ..

P. S.: Na pogrebščini sem v veliko gostilničar
jevo žalost pil samo vodo in sklenil, da bom jutri 
na rob ovinka zabil kole - pa čeprav bi zato iz
gubil naziv »vzoren občan11. MARjAN MOŠKRIČ

Jakoba
Pika
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IZ NAŠE DRUŽBE

NE SAMO OBJEKTIVNI, TUDI SUBJEKTIVNI VZROKI 
VPLIVAJO NA LETOŠNJE IZPOLNJEVANJE 
GOSPODARSKIH NAČRTOV ZASAVSKIH PODJETIJ

Za izboljšanje 
odnosa do dela

Že res, da se tudi zasavske delovne organizacije letos sre
čujejo s številnimi, včasih celo nepremostljivimi težavami, ki 
onemogočajo izpolnjevanje predvidenih delovnih načrtov, 
drži pa tudi ugotovitev, da so doslej v podjetjih premalo 
storili da bi odpravili nekatere subjektivne slabosti, ki prav 
tako preprečujejo večjo proizvodnjo in ustvarjanje večjega 
dohodka Sem sodijo vedno večji izostanki z dela, premajhna 
odgovornost nosilcev proizvodnje, neracionalno izkoriščanje 
delovnega časa, nesmotrna ureditev dela, zastoji v pripravah 
sredstev za delo in reprodukcijskega materiala in vrsta drugih 
vzrokov. V zasavskih premogovnikih so pred kratkim ugoto
vili, da so imeli aprila nad 650 članov delovnega kolektiva v 
bolniškem staležu, kar je zneslo skupaj nad 10.000 bolezen
skih izostankov z dela Maja se je število izostankov z dela 
zaradi bolezni celo povečalo. Očitno je, da so tolikšni bole
zenski izostanki z dela bistveno vplivali na vsakdanji izkop ■ 
premoga

S podobnimi preglavicami se srečujejo tudi v številnih 
drugih zasavskih delovnih organizacijah. Nihče sicer ne za
nika, da narava dela v zasavskih podjetjih pogojuje pogosta 
obolenja, nevzdržno pa je, da se stalež bolnikov tako hitro 
povečuje, in to kljub temu, da so kolektivi tudi letos name
nili za zaščitna sredstva in varnostno opremo veliko denarja. 
Nerazumljivo je tudi, da v marsikaterih delovnih kolektivih 
še doslej niso ukrepali zaradi prepoznega prihajanja in pre
zgodnjega odhajanja z dela To pa ne velja toliko za nepo
sredne proizvajalce, kot za uslužbence upravnih in drugih 
služb. Delavci prav tako obsojajo sklicevanje vse pogostejših 
sestankov, posvetovanj in konferenc med rednim delovnim 
časom. Nihče še ni izračunal, koliko delovnega časa gre 
zaradi tega v izgubo, ni pa nobenega dvoma, da gre za visoke 
številke.

Odgovornost do dela se je marsikje zrahljala Nekateri 
strokovnjaki in tehnični kadri v Zasavju so popustili v svojih 
prizadevanjih, da bi delovni proces potekal brez zastojev. 
Njihovi izgovori o vzrokih za to pa so dokaj neprepričljivi. 
Izboljšanje odnosa do dela bo zatorej v prihodnjem obdobju 
ena neodložljivih nalog, s katero se bodo morali spoprijeti v 
marsikateri zasavski delovni organizaciji in predvsem napra
viti vse, da bodo vsi sprejete ukrepe dosledno uresničevali. In 
ne nazadnje bo treba ponovno pregledati politiko nagraje
vanja predvsem visokokvalificiranih delavcev in nosilcev pro
izvodnje. Tudi v Zasavju ugotavljajo, da so v resni zamudi s 
proučevanjem možnosti za večjo spodbudo vseh tistih zapo
slenih, ki največ prispevajo k uresničevanju vsakdanjih in 
mesečnih proizvodnih načrtov. Strokovnjaki iz nekaterih 
podjetij odhajajo tudi zaradi tega in si poiščejo delo tam, 
kjer bolj upoštevajo, koliko ta ali oni prispeva k večjemu 
obsegu gospodarjenja in ustvarjanju večjega dohodka.

O vseh teh in vrsti drugih vprašanj bodo morale veliko več 
razpravljati tudi osnovne organizacije sindikata v vsaki 
temeljni organizaciji združenega dela. Doslej so bile preveč 
zavzete z nekaterimi organizacijskimi in drugimi dolžnostmi. 
Zdaj je čas, da. posvetijo večjo skrb tudi tej aktualni proble
matiki.

M. VIDIC

AKCIJE ZA ODPRAVO POSLEDIC JUNIJSKEGA POTRESA NA KOZJANSKEM IN V OBSOTELJU

Solidarnostni čut našega delavskeg 
razreda tudi tokrat ni zatajil

r

i
Kiju

Te dni so se v Velenju, kjer je trenutno sedež sveto osmih občin širšega celjskega območja, pre^r11!' 
niki občinskih skupščin in občinskih izvršnih svetov občin celjskega območja dogovarjali za

akcije pomoči prizadetim po potresu na Kozjanskem in v Obsotelju

Razpravljavci so poudarili, da 
je tudi tokrat prišel do izraza 
solidarnostni čut našega delav
skega razreda. Nekatere delovne 
skupnosti oziroma območja so 
se sicer z zamudo vključila v 
solidarnostno akcijo, vendar 
predvsem zaradi ne najboljše 
organizacije akcije, ne pa zaradi 
pomanjkanja solidarnostnega 
čuta. Zbiranje sredstev solidar
nostnega delavnika, 13. julija, je 
v zadnjih tednih pospešeno. Vse 
več pa je tudi občin, temeljnih 
organizacij združenega dela 
oziroma območij, ki se odlo
čajo za dvojno pomoč priza
detim po junijskem potresu na 
Kozjanskem in v Obsotelju.

Znano je, da se je Velenje 
odločilo, da zgradi novo šolsko 
poslopje v Zibiki v občini Šmar
je pri Jelšah. Sprva so sicer tudi' 
v Celju razmišljali o gradnji šol
skega poslopja oziroma drugega 
družbenega objekta, vendar pa 
so prvotno odločitev spreme
nili. Dogovorili so se za akcijo 
pomoči reševanja stanovanjskih 
problemov delavcev iz občin 
Šmarje pri Jelšah in Šentjur pri 
Celju, ki so zaposleni v temelj
nih organizacijah združenega 
dela na območju celjske ob
čine. Same temeljne organiza
cije stanovanjskih problemov 
delavcev s potresnega območja 
zagotovo ne bodo mogle rešiti, 
zato so se odločili za solidar
nostno pomoč vseh delovnih 
ljudi v občini. Vsi skupaj se 
dobro zavedajo, da sta pri od
pravljanju potresnih posledic 
prednostni nalogi — gradnja šol
skih poslopij ter reševanje sta-

Pospešiti pripravo novih 
samoupravnih sporazumov 
o delitvi osebnih dohodkov

Usklajevanju meril za razpo
rejanje in delitev osebnih do
hodkov, ob tem pa zagotovitvi 
primernega najnižjega osebnega 
dohodka, namenjajo v občini 
Velenje že nekaj časa vso po
zornost. Temeljne organizacije 
združenega dela iz Šaleške do
line so prve v naši republiki 
podpisale območni družbeni 
dogovor o usklajevanju meril za 
razporejanje in delitev osebnega 
dohodka za območje občine 
Velenje.

V prizadevanjih, da bi uskla
dili minimalne osebne dohodke 
s porastom življenjskih stroškov 
je skupna komisija udeležencev 
družbenega dogovora dopolnila 
tisto določbo območnega druž
benega dogovora o usklajevanju 
meril za razporejanje in delitev 
osebnega dohodka, ki določa 
višino minimalnega osebnega 
dohodka. Ker so se ob valori
zacijah kalkulativnih osebnih 
dohodkov v zadnjem obdobju 
najmanj povečevali prejemki 
zaposlenih z najnižjimi oseb

nimi dohodki, je skupna komi
sija sklenila, da mora znašati 
najnižji neto osebni dohodek 
delavca, ki dela polni delovni 
čas in ki dosega normalni de
lovni uspeh, najmanj 70% po
prečnega mesečnega osebnega 
dohodka na zaposlenega v ob
čini Velenje v preteklem letu. 
Tako je od 1. septembra 1974 
naprej v Šaleški dolini najnižji 
osebni dohodek zaposlenega 
1.725 dinarjev, torej se je po
večal za skoraj 250 din na me
sec.

Skupna komisija zbora ude
ležencev območnega družbe
nega dogovora je te dni tudi 
opozorila vse organizacije zdru
ženega dela in temeljne orga
nizacije združenega dela v ob
čini, da naj bi sredstva, zago
tovljena z valorizacijo kalkula- 
tivnili osebnih dohodkov, 
namenili zlasti za porast oseb
nih dohodkov zaposlenih z 
najnižjimi osebnimi dohodki. 
Se pravi, da bi morali počasneje 
naraščati višji osebni dohodki. 
Takšne usmeritve doslej ni bilo

novanjskih problemov občanov.
Za Kozjansko in Obsotelje, 

za to nerazvito območje Slo
venije, bi storili premalo, če bi 
zdajšnjo akcijo usmerili zgolj na 
odpravo potresnih posledic. 
Zagotoviti je treba, da bo to 
območje v prihodnje hitreje 
tudi gospodarsko napredovalo. 
Nekatere organizacije združe
nega dela iz Celja so tam že 
odprle obrate, zdaj pa v tej ob
čini znova proučujejo možnosti 
za odpiranje novih obratov. 
Nasploh pa se bodo morale 
občine širšega celjskega ob
močja prve vključiti v prizade
vanja za hitrejši gospodarski 
razvoj tega nerazvitega ob-
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močja. Čimprej pa bo potrebno 
izoblikovati vseslovenski načrt 
za pospešitev gospodarskega 
razvoja ter izblikovati sistem 
trajnega zbirabja sredstev za 
pospeševanje razvoja manj raz
vitih območij.

Predstavniki občin Celje, 
Laško, Mozirje, Slovenske Ko
njice, Šentjur pri Celju, Šmarje 
pri Jelšah, Velenje in Žalec so 
se tudi dogovorili, da bodo v 
vseh osmih občinah širšega celj
skega območja zaslužek še 
enega dneva namenili za od
pravo potresnih posledic na 
Kozjanskem. Pred tem so tako 
odločitev že sprejeli v nekaterih 
občinah, npr. v Šmarju pri Jel

šah, Velenju, Celju itd- ^
vorili pa so se ob tem, ^
pozvali vse delovne ljudi* 
veniji, da opravijo še 6,1 
darnostni delavnik za P®1
prizadetim po potresu
zjanskem. Vse temeljne0 l 
zacije združenega dela v'5 j 
niji pa naj bi se vkljub ^ 
mudoma v akcijo reševat1)1 Jej 
novanjskih problemov °^! ^ 
na potresnem območju-
prej naj bi prišla na P0*^ ((t(

it! I

območje tudi slovenska i H
bena operativa, saj brez ^ jj\ 
kovnega dela in nadzor2 L ^N
opraviti.

PRESKRBA ZASAVSKIH DELOVNIH LJUDI Z OZIMNICO

S sodelovanjem sindikato

nalog zagotovo ne bo U1® i ^
iit

K
'19
i01»rt 

Uo, 
*kc.

Občinski sveti zveze sindikatov te dni uvrščajo med svojo dejavno51 
aktualna vprašanja oskrbe z ozimnico # Skrbno preučujejo stališče J
bliškega sveta zveze sindikatov o tem in jih soočajo z razmerami na 
območju • Eno je posebej pomembno: akcija mora steči takoj, brez,"J

nn hiti turi! Mcl/lnipnn in ncmerienn v nnmnč delavcem Z 0^1šanja, mora pa biti tudi usklajena in usmerjena v pomoč delavcem z
osebnimi dohodki

opaziti, pač pa so največkrat 
poviševali ob valorizaciji kalku
lativnih osebnih dohodkov 
osebne dohodke v enakem od
stotku oziroma znesku.

Podobno kot na drugih ob
močjih v naši republiki ugotav
ljajo tudi v Velenju, da poteka 
prepočasi dograjevanje samo
upravnih sporazumov, pa če
prav je slišati mnenje, daje prav 
samoupravno sporazumevanje 
vzrok, da ne morejo v organi
zacijah združenega dela izpla
čevati zaposlenim takšnih oseb
nih dohodkov, kot so jih zaslu
žili z delom. Potrebe po do
polnjevanju samoupravnih spo
razumov, posebej še internih 
samoupravnih sporazumov in 
pravilnikov o delitvi osebnih 
dohodkov, so več kot nujne. 
Razlike v osebnih dohodkih 
zaposlenih med posameznimi 
kvalifikacijskimi skupinami se 
zmanjšujejo oziroma jih že sko
raj ni več, kar ne vpliva najbolje 
niti na produktivnost niti na 
pripravljenost za izobraževanje.

(vš)

Izkušnje prejšnjih let kažejo, 
da so sindikati največ dosegli 
pri urejanju problematike pre
skrbe z ozimnico takrat, ko so 
akcijo začeli že konec avgusta, 
najkasneje prve dni septembra. 
V revirjih bodo potrošniki po
trebovali najmanj 1500 ton 
krompirja, nekaj sto ton zelja 
za predelavo, zimskega sadja, 
čebule in drugih pridelkov. 
Gospodinjstva se najprej oskr
bijo s krompirjem. V Zasavju ga 
te dni prodajajo po 1.60 do 
1.80 din za kg. Samo trbovelj
ska Vitaminka ga bo prodala 
svojim odjemalcem okoli 500 
ton. Zagotovila si ga je s pogod
bo pri kmetijski zadružni delov
ni organizaciji v Cerkljah. Že 
lani je samoiniciativno ponudila 
gospodinjstvom z nižjimi oseb
nimi dohodki ozimnico na kre
dit. Tudi tokrat lahko kupci po
ravnajo nakupe ozimnice v treh 
ali štirih mesečnih obrokih.

z večjim številom šoloobveznih 
otrok. Vse dosedanje ugoto
vitve namreč kažejo, da je v teh 
družinah sadje pozimi redek 
gost, da tem družinam zmanjka 
denarja za nakupe sadja za 
ozimnico, to pa je poglaviten 
vzrok za to, da potrošnja sadja 
v Zasavju pada, namesto, da bi 
se iz leta v leto povečevala.

Spoprijeti pa se bo treba tudi 
z dokaj razširjeno navado naku
povanja grozdja za predelavo v

vino, za kar ljudje ZIlier3L., 
rejo denar, zmanjka pa J 5;., 
za zimsko sadje. Pri tetf1 l| 
za nikakršno kampanjo. "Jp
lava grozdja v vino je tf‘ 
nalna v številnih zasav1 “!i
lavskih družinah. DelaV^ J1 i 
tem zagotovijo razmet00^* 
ceni in naravno pij^o0, 
prav, da marsikje ob t0^.; ' 
bijo, da zimsko sadje Pra, tS)| 
sodi na police kleti ali5 Vi

Za manj 
razvita področji

N

KAKO BO S SADJEM?
V Zasavju utemeljeno po

udarjajo, da potrošniki z naku
pom krompirja ne bodo imeli 
nobenih težav, ker je razmero
ma poceni in ga ponujajo tudi 
zasebni pridelovaci po domo
vih. Nakupi sadja pa so velika 
neznanka. Zagotovo se bo zelo 
malo potrošnikov oskrbelo z 
njim v trgovskih podjetjih s 
kmetijskimi pridelki, pač pa ga 
bodo najbrž kupili pri okoliških 
kmetih. Nekatara vodstva 
osnovnih organizacija sindikata 
pa se že dogovarjajo z zadruga
mi pa tudi z zasebnimi pridelo
valci o odkupu sadja za ozim
nico. Ni treba posebej poudar
jati, da bo znatno cenejše, kot 
so dogovorjene cene. Kljub

Samoupravne interesne skupnosti 
namenjajo v svojih programih za 
leto 1974 posebno skrb manj raz
vitim območjem. Tako kulturna 
skupnost Slovenije sodeluje pri fi
nanciranju skupno dogovorjenih 
akcij na področju kulture, zlasti pri 
razvoju knjižnične mreže in spo
meniškega varstva, na manj razvitih 
območjih kar z 80 %, medtem ko 
znaša na drugih območjih njena 
udeležba 50 %. V okviru enotnega 
programa podpira kulturne prire
ditve in daje pomoč pri investicijah 
v obliki dotacij. Telesnokulturna 
skupnost Slovenije pospešuje te- 
lesnokulturno dejavnost in v skladu 
s svojim programom sodeluje tudi 
pri investicijah v telesnokulturne

...h o/ objekte na manj razvitm
Skupnosti zdravstven®?^

in zdravstvenega zavarov^ 
žujeta sredstva v višini
enačevanje pogojev delov ^1 
posameznimi območji- J 
bodo uporabili za posp®*0 ^ 
voja zdravstvene mrež® 
razvitih območjih, kar be P ^
k boljšemu zdravstvenenj^jf 
Raziskovalna skupnost 8 ^ ^[i
nadaljuje s financiranjen^1, (j.'
ciranjem raziskav na m .pč 
območjih, pri čemer bo gl 
seg najmanj takšen kot
Prednost imajo geološkej.0^ (1
raziskave v zvezi s 
jem kmetijstva.

Delovni pogoji mMl
V javno razpravo o osnutkih dokumentov za kongresa t

nije in ZM Jugoslavije so se vključili tudi mladi delavci
železarni. Predsedstvo tovarniške konference ZM je ^ 
posebno komisijo, ki je obdelala kongresne materiale 19 ^ , 
več pripomb in novih predlogov. Člani komisije so pred 0$\

t<

temu pa v revirjih opozarjajo, 
da bi morali sindikati pomagati 
pri nakupu sadja za ozimnico v 
prvi vrsti socialno ogroženim 
delavcem in delavcem z nižjimi 
osebnimi dohodki ter delavcem

Ijito obdelali resolucijo za 9. kongres ZMS, in s>cer,J^viij j u*
družbenoekonomskih odnosih, ki najbolj neposredno za d*’ 
delavce v železarni. Mladi železarji so bili ob tem

3 ladifr«tem poglavju treba bolje opredeliti delovne pogoje ml
predvsem tistih na težkih delovnih mestih, poleg teSa ^ iit;
zavzeli za učinkovitejšo varnostno službo za preprečevaf 
pri delu.
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IZ NAŠE DRUŽBE

NE ZAPRAVIMO 
5 ZAUPANJA MLADIH
r-
i^Jub temu da delovni ljudje zelo dobro sprejemajo samo- 

^rVt>o sporazumevanje o štipendiranju učencev in študentov in 
Jdt^fsikje pravijo, da je to eden najboljših sporazumov, pa po 
T*Pub- ■ .................................................P fepubliškega odbora za spremljanje izvajanja družbenega do- 

o štipendijski politiki dogovaq'anje in sporazumevanje le ne
tako, kot bi moralo. Posledice tega so, da v teh prvih sep- 

piskih dneh marsikje mladina bega od vrat do vrat, ne ve, kam 
j, t °bmila, dijaški domovi ji postavljajo pogoje, ki jim ni mogoče 

• j j/jtiti. Skratka, marsikaj ta čas še ni urejenega tako, kot bi 
ds’ 2° biti, in če se vsi odgovorni resnosti položaja ne bodo za
li* lt' si res znamo zapraviti zaupanje mladih. Sicer pa si oglejmo 
„ Pogjavitnih ugotovitev, ki veljajo za stanje v tem tednu in ki 

, Zaskrbljujoče.

^ ^bor za spremljanje izva-

v s1 ^“dijski politiki je v začetku 
tedna na osnovi zbranih

družbenega dogovora o 
S1 iP, dijski oolitiki ie v začetku

iiil1 - 
i, l lKov ocenil, da bo do

!b«Ce8a^ednavpribližno20’ I o,, podpisan samoupravni 
11. o štipendiranju učen-
joK1:,.’11 študentov, torej komaj v 
■t i »etdind °bčin. V tistih ob- 
• kjer so že sklenih spora- 
e , l ’ se seveda sprašujejo, 
,rž JZ bodo sankcije v obči- 
Uiflfp Ki tako zelo zamujajo, saj 

J0 sporazumu morale de
li.5 °rganizacije združevati na 
i,Zki ravni 0,5 % od bruto 
fjdh. dohodkov že od 1. ju- 
l ^4. leta dalje. Iz nekate- 
,°bčin, kot Ormož, Ptuj, 

sploh ni nobenih obve- 
UPoteku akcije, medtem ko 
LC*ja sporazumevanja v več- 
I stih, na Gorenjskem in na 

Vendarle stekla. Najbolj
elw ujoče Pa Je stanje v 

rZni.
ia sarnouPravnega SP°' 

V^Rii VanJa 0 štipendiranju 
, in študentov v Ljub-
■ .jjff ie nekako na stranskem 
1l*l|'bžitno v mestnem merilu 

jj'ajena. Najdlje so prišli z 
rv občini Šiška in v občini 

i tfad, ki je tudi že objavila 
štipendij v „Delu“. Poli- 

,5:, organizacije v občinah 
|bolje, Center in Vič, tudi 

' iJ^i, bi morale dati več 
o^de za to, da bi do pod

elil1 jjZja sporazumov prišlo 
,vci C teh občinah. Za uskla- 
^Hj^cijo v mestnem merilu 

i? t ^čitno že prepozno, saj ni 
|> lij?1 da bi mestna vodstva

0

1 lijttrh organizacij ali skup- 
Jt^ tnesta Ljubljane v tej 
1 žastavili kakšno akcijo. 

Zdarle? V ponedeljek je

59#.

A
nU

rJ
a
id1

izvršni svet skupščine mesta 
pozval vse občine, da pospešijo 
akcijo.

NI ŽIRO RAČUNOV 
NI RAZPISOV

Sledi ugotovitev, ki tudi ni 
spodbudna, da je do tega tedna 
le 7 občin razpisalo kriterije za 
razdelitev štipendij v sredstvih 
obveščanja, zato se ni čuditi, če 
mladina neinformirana bega od 
vrat do vrat. In vendar bi to 
morale storiti vse občine tako, 
kot je to storilo doslej 7 občin, 
in se pri tem poslužiti tudi vseh 
lokalnih časnikov.

Ugotovljeno dejstvo je tudi, 
da dosedanje podpisnice samo
upravnih sporazumov nimajo 
kam pošiljati svojih prispevkov, 
ker niso odprti žiro računi in 
niso ustanovljeni štipendijski 
skladi, in to kar v večini prime
rov. Zato bi seveda morali ne
mudoma odpreti žiro račune. 
Odbor je izrecno poudaril tudi, 
da s solidarnostno zbranimi 
sredstvi za štipendije lahko 
razpolagajo le skupne komisije 
podpisnic v občinah in repu
bliki. Namenskih sredstev nihče 
nima pravice prelivati in vsak 
tak poizkus bi bilo treba javno 
ožigosati. In še na nakaj opo
zarja odbor za spremljanje izva
janja družbenega dogovora o 
štipendijski politiki. Tam, kjer 
delovne organizacije ne poznajo 
družbenega dogovora o štipen
dijski politiki (taki primeri sov 
nekaterih tovarnah v Ljubljani), 
so primeri, da so kar za sto od
stotkov dvignili kadrovske šti
pendije, kar seveda ni v skladu z 
dogovorom. Seveda pa bi mo
rali politično ožigosati tudi ti
ste špekulacije, ko delovna or
ganizacija ni pristopila k samo
upravnemu sporazumu in ni

^ALU IZIDE

RDEČI
ATOM

^BOR iz SVETOVNE REVOLUCIONARNE POEZIJE

[j ^ začetku septembra bo pri ČZP Delavska enotnost v 
bWjani izšel izbor iz svetovne revolucionarne poezije 
C-n I ATOM. Knjiga sodi med publikacije Zveze kid- 
^ ^-prosvetnih organizacij Slovenije v zbirko Umetnost 
v. Mdtura, njen izid pa je poleg Kulturne skupnosti Slo
nje finančno podprl še Koordinacijski odbor za pomoč 

imperialistične agresije pri Socialistični zvezi de- 
ljudi Slovenije.

kljub nujni prostorski omejenosti, objavljenih je 
Mn Cset Pesmb zajema revolucionarno pesni&o ustvar- 
- ost Evrope, Afrike, Azije in Amerike; poleg znanih 
bovških imen so v RDEČEM ATOMU predstavljeni

tj ^<aški ustvarjalci do sedaj Slovencem manj dostopnih 
Q) in afriških kultur. Izbor je pripravil Božidar

rt. Upošteval je seveda načelo umetniške kvalitete, 
r |w''s? privlačna pa je intimna uglašenost večine izbranih 
,19 na tematiko, kjer je taka naravnanost dokaj redkaT

oj- Pesmih posameznih avtorjev so v izboru navedeni 
biografski in bibliografski podatki. 

l9j)Lbor svetovne revolucionarne poezije RDEČI ATOM 
«l$v ? ^uži kot pomagalo pri pripravljanju različnih pro- 
j)fj 111 praznovanj, saj zajema doslej manj znane oziroma 
ko-§e neobjavljene revohicioname pesmi. V več 
lipoJp^cijah je objavljeno pesniško gradivo mogoče 

za različne namene in za različne stopnje. 
Ig,®8 bo obsegala blizu 100 strani, njena cena pa bo 

rtinarje^r. Naročiti jo je mogoče pri ČZP Delavska

sprejela obveznosti, da bo v 
občinski solidarnostni sklad pri
spevala 0,5 % prispevek, sama 
pa daje le kadrovske štipendije. 
Na obali, kjer je samoupravni 
sporazum podpisalo že 62 de
lovnih organizacij, bodo morali 
prav to vprašanje sindikati še 
razčistiti v kolektivu Tomosa in 
Luke.

NERAZUMEVANJE UPRAV 
DIJAŠKIH DOMOV

Kljub temu, da je bil sprejet 
nedvoumen dogovor, da dijaški 
domovi in študentski domovi 
do 1. januarja 1975. leta ne 
smejo dvigniti oskrbovalnine 
(skupnost dijaških domov se 
sklicuje na to, da za tak dogo
vor niso vedeli!), so mnogi di
jaški domovi zahtevali od učen
cev podpisane štipendijske po
godbe, učne pogodbe, enome
sečne akontacije in podobno, v . 
dijaškem domu na Vidovdanski 
cesti v Ljubljani pa so tudi dvig
nili oskrbovalnino na 900 din. 
Takšno obnašanje v tej skupni 
družbeni akciji je seveda vneslo 
med mlade ljudi še več zmede 
in nezaupanja.

Skratka, kakorkoli je akcija 
štipendiranja med delovnimi 
ljudmi dobro sprejeta, očitno 
marsikje posamezniki še zavi
rajo njen uspešni razvoj. Tega 
seveda politične organizacije ne 
bi smele dopustiti, pa naj gre za 
ravnanje kogarkoli. Neopravič
ljivo je tudi, so poudarili člani 
republiškega odbora, da Gospo
darska zbornica SR Slovenije še 
vedno ni podpisala družbenega 
dogovora o štipendijski politiki, 
čeprav je večina delovnih or
ganizacij sporazume sprejela 
kot ustrezne in koristne. In da 
se še enkrat vrnemo k poteku 
akcije v Ljubljani: ne gre le za 
tri milijarde starih din, kolikor 
naj bi delovni ljudje ljubljanskih 
občin združevali za štipendije. 
Politično vprašanje je, kakšno 
je solidarnostno obnašanje glav
nega mesta Slovenije zdaj, ko 
smo kot družba sprejeli dogo
vor, da bomo vsem otrokom 
Slovenije zagotovili osnovno 
eksistenco v času njihovega šo
lanja na drugi in tretji stopnji 
izobraževanja.

SONJA GAŠPERŠIČ

Galerija „Domačija“ v S el išč ih v radgonski občini je bila sedež slikarske kolonije „Selišči 74“.

PO STR0K0VN0-IZ0BRAŽEVALNI SLIKARSKI KOLONIJI »SELIŠČI 74« • SODELOVALI 
SLIKARJI - AMATERJI IZ VSE SLOVENIJE_______________________________________________

BOGAT KULTURA! 
UTRIP AA VASI

Selišči - vasica v radgonski 
občini, ki domuje nedaleč od 
Vidma ob Ščavnici, premore le 
nekaj hiš. Raztresene so po sli
kovitih holmih, ki jih je doslej 
upodobil le redek umetnik. 
Griče in idilične s slamo krite 
kaj že so te dni upodabljali sli- 
karji-amaterji z vseh koncev 
Slovenije. Kakih 26 jih je bilo

na republiški strokovno-izobra- 
ževalni slikarski koloniji „Se- 
lišči 74“. To je bila prva kolo
nija, katere sedež je bila galerija 
„Domačija“. To je rojstna hiša 
slikarja-amaterja Lojzeta Vebe- 
riča iz Murske Sobote, ki je 
namenil svoje poslopje za kul
turne potrebe občanov radgon
ske občine in širše skupnosti

Na zaključek kolonije v Se- 
liščih je prišlo precej znanih slo
venskih kulturnih delavcev. 
Poudarili so pomen širjenja li
kovnega ustvarjanja med kmeč
kimi ljudmi Dela, ki so jih 
ustvarili v koloniji „Selišči 74“, 
bodo razstavili za radgonski 
občinski praznik.

F. ŠTEFANEC

NA ZAČETKU NOVEGA ŠOLSKEGA LETA V OBČINAH VELENJE, SLOVENJ GRADEC, 
DRAVOGRAD IN RAVNE NA KOROŠKEM______________________________________

Ponekod še vedno 
pouk v treh izmenah

Kljub prizadevanjem tudi v 
občinah Velenje, Slovenj Gra
dec, Dravograd in Ravne na Ko
roškem niso uspeli rešiti še vseh 
perečih problemov, s katerimi

V Radovljici 
pred novim 

referendumom
Nedavno tega so v Radovljici 

imenovali 15-članski iniciativni 
odbor za pripravo referenduma 
o samoprispevku za dokončanje 
gradnje šol, vrtcev, telovadnic 
in drugih objektov družbenega 
standarda. Prvi referendum so v 
občini razpisali že leta 1968, 
toda z zbranimi sredstvi niso 
mogli izpolniti sedemletnega 
programa gradnje šol in vzgoj- 
novarstvenih zavodov. V tem 
času so sicer zgradili nekaj šol, 
ostalo pa je še toliko potreb, da 
so se občinska skupščina, ZK, 
sindikati in druge družbenopoli
tične organizacije morale odlo
čiti za razpis novega referen
dum a.

Sodijo, da bodo referendum 
razpisali še letos. V tem in na
slednjem mesecu naj bi se obča
ni v krajevnih skupnostih in de
lavci v organizacijah združenega 
dela na javnih razpravah do

končno odločili za objekte, ki 
jih bodo financirali s sredstvi iz 
samoprispevka. Katerim objek
tom naj bi vdali pri gradnji pred
nost, pa so med prvimi v občini 
povedali svoje mnenje delegati 
zbora združenega dela občinske 
skupščine. Skoraj 200 udele
žencev je na zadnjem seminarju 
menilo, da bi bilo treba zgraditi 
najprej šolo v Begunjah ter telo
vadnice ob vseh novih šolah, 
potem pa naj bi prišli na vrsto 
še vrtci in plavalna bazena v 
Lescah in na Bledu. Že zdaj pa 
je jasno, da bo treba poleg be
gunjske šole zgraditi v prihod
njih letih po „hitrem postop
ku" vrtce v Bohinjski Bistrici, 
na Posavcu, v Kropi, Radovljici, 
na Zasipu in v Podnartu, saj je 
prav pomanjkanje vzgojnovar- 
stvenih ustanov zadnja leta naj
bolj boleče vprašanje v radovlji
ški občini. -iv

se dan za dnem srečujejo na 
področju vzgoje in izobraževa
nja. Vendar pa je napredek, ki 
je bil dosežen v zadnjem letu 
dn( pri razreševanju problemov 
in nalog, resnično velik in 
obeta, da bodo v doglednem 
času rešeni vsaj vsi prostorski 
problemi.

Največ pridobitev je v Mi
slinjski dolini. Junija so izročili 
svojemu namenu novi poslopji 
za osnovno šolo v Šmartnem pri 
Slovenjem Gradcu in za poseb
no osnovno šolo v Slovenjem 
Gradcu. Na Legnu in v Pod
gorju pa so dogradili nova vrtca, 
ki bosta sprejela v varstvo in 
vzgojo več kot 100 novih pred
šolskih otrok. V zaključni fazi 
izgradnje je še novo poslopje za 
Ekonomski šolski center Slo
venj Gradec.

V Dravogradu gradijo nove 
prostore za vzgojno varstveno 
ustanovo. V Velenju so te dni 
začeli zemeljska dela za novo 
poslopje posebne šole, ki bo 
zgrajeno do julija 1975. V krat
kem pa bodo začeli tudi z zi
davo novega poslopja za IV. 
osnovno šolo, prav tako v Vele
nju, ki bo - kot napovedujejo 
— zgrajeno do začetka prihod
njega šolskega leta. Ta investi
cija je več kot potrebna, saj so 
začeli novo šolsko leto na vseh 
treh osnovnih šolali v središču 
Šaleške doline s poukom v treh 
izmenah. Pri osnovni šoli Karel 
Destovnik-Kaj uh v Šoštanju pa 
se pripravljajo na začetek grad
nje telovadnice. Tako bo še zad-
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nja, šesta, centralna osnovna 
šola v občini Velenje dobila te
lovadnico.

Čeprav je pridobitev resnič
no veliko, ne bi pa jih bilo brez 
velike pomoči in sodelovanja 
delovnih ljudi in občanov ter 
organizacij združenega dela, pa 
je problemov še zmeraj precej. 
Na Ravnah na Koroškem, na 
primer, vse bolj izstopa potreba 
po gradnji še enega poslopja ter 
telovadnice. Središče Šaleške 
doline bi že v tem šolskem letu 
potrebovalo še eno vzgojno var
stveno ustanovo, saj so morah 
odkloniti sprejem več sto otrok 
v vrtce. Čimprej pa bi bilo treba 
začeti še z gradnjo novega dija
škega doma za potrebe Rudar
skega šolskega centra Velenje. 
To pa so, razumljivo, Ič neka
tere najpomembnejše naloge pri 
reševanju prostorskih proble
mov na področju vzgoje in izo
braževanja.

Novo šolsko leto pa je po
membno tudi zavoljo tega, ker 
se že kažejo prvi rezultati samo
upravnega sporazumevanja o 
delovnih usmeritvah in financi
ranju temeljnih samoupravnih 
interesnih skupnosti. Za Dravo
gradom, kjer so se odločili za 
združitev vseh osnovnih šol v 
občini že pred letom dni, zdaj 
tudi v Velenju ustanavljajo 
enotni vzgojno izobraževalni za
vod v občini. Že nekaj časa so 
namreč ugotavljali, da v okviru 
stare organiziranosti ne bi mogli 
uveljavljati nove vsebine osnov
nega šolstva. (An)
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IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV

3 milijarde pri kupcih KOMENTATORJEV STOLPEC

Gorenjsko gospodarstvo v I. polletju

Pregled gibanja gorenjskega 
gospodarstva v letošnjem prvem 
polletju, ki ga je pripravila Služ
ba družbenega knjigovodstva 
Kranj, kaže na razmeroma 
ugodne poslovne dosežke, ob 
tem pa tudi na določeno nenor: 
malnost v pogojih poslovanja. 
To med prvim odkriva izreden 
porast celotnega dohodka. V 
primeijavi z istim obdobjem 
lani je bil večji celo za 46 od
stotkov, medtem ko lanskoletni 
porast ni dosegel niti pol te 
stopnje. Gorenjsko gospodar
stvo je sicer imelo na voljo za 
desetino več osnovnih sredstev 
in za 3 odstotke več delavcev, 
nekaj je zagotovo napredovalo 
pri delovni storilnosti, žal pa je 
nemogoče ugotoviti zanesljivi 
delež višjih cen, ki so imele pri 
tem porastu verjetno največjo 
vlogo.

Ekonomičnost gospodarjenja 
se je znižala, ker je porast po
rabljenih sredstev za 1 odstotek 
presegel porast celotenga do
hodka. Čeprav je ta razlika na 
pogled malenkostna, dejansko 
pomeni' da je bilo gospodarstvo 
zaradi tega ob 70 milijonov. 
Gospodarske organizacije v trži- 
ški, radovljiški in škofjeloški 
občini so bile sicer ekonomič- 
nejše kot lani, jeseniške so 
ostale na lanskoletni ravni, zato 
pa je ekonomičnost izredno 
padla v kranjski občini. Porast 
porabljenih sredstev je na kranj
skem področju celo za 11 od
stotkov presegel porast celotne
ga dohodka in to predvsem za
radi uvajanja nove proizvodnje 
in izrednih podražitev surovin v 
največjih industrijskih podjet
jih. To ugotovitev potrjuje tudi 
podatek, da so samo v kranjski 
industriji stroški za surovine po- 
rastli bolj kot celoten dohodek. 
Dvignili so se kar za 59 odstot
kov, v drugih občinah pa za 27 
do 35 odstotkov.

zlasti za 113 odstotkov ali za 
120 milijonov večje pogodbene 
obveznosti, je izreden uspeh 
65-odstotni dvig ostanka do
hodka. V škofjeloški in jeseni
ški občini je bil ta celo dvain- 
polkrat večji kot lani, na zad
njem mestu pa je spet kranjska 
občina s komaj 12-odstotnim 
porastom. Za primer naj nave
dem, da so v Savi imeli v prvem 
polletju štirikrat manj ostanka 
dohodka, kot so predvideli. Kot 
je znano, to podjetje najbolj 
pestijo izredne podražitve suro
vin na svetovnem trgu, ki jih 
domače cene izdelkov ne doha
jajo.

Ko naj bi kljub slabši sliki v 
Kranju zaključili, da ima go
renjsko gospodarstvo na sploš
no dovolj denarja, moramo celo 
opozoriti, da se njegova plačil
na sposobnost slabša, da ima 
vedno več organizacij težave pri 
izplačevanju osebnih dohodkov 
zaradi blokiranih računov. To 
največ povzročajo zelo visoke 
terjatve do kupcev, ki dosegajo 
že 3 milijarde dinarjev, med
tem, ko gorenjsko gospodarstvo 
dolguje drugim pol te vsote. 
Presežek terjatev nad obvez
nostmi se stalno povečuje in 
prerašča v ključno težavo go
spodarskih organizacij tega pod
ročja. Zagotovo je to že opozo
rilo na nujnost ponovnih učin
kovitejših ukrepov za izboljša
nje finančne discipline.

jo dohodek „skrit“ v višji amor
tizaciji, kije precej presegla naj
nižjo predpisano. Tudi_ letos je 
nekaj takih primerov. Čeprav je 
vsekakor pametno, da si pod
jetja s pospešeno amortizacijo 
zagotavljajo sredstva za razvoj, 
pa bi bilo le umestno imeti 
neka enotna merila za ocenjeva
nje tega, ali poslujejo z izgubo 
ali ne. Mimo takih’ ugotovitev 
pa so letos precejšen problem 
izgube v gostinstvu. Imajo jih

skoraj vsi blejski hoteh, v kate
rih so se začele težave že s slabo 
zimsko sezono in nadaljevale s 
pičlim prometom v prvem delu 
poletja. Tudi z večjim prome
tom v drugem polletju bodo 
verjetno gostinska podjetja iz
gubo le stežka nadomestila. In 
še to: škofjeloška občina, ki je 
lani prikazovala največ izgub, 
jih letos sploh nima, brez njih 
pa je tudi tržiško gospodarstvo.

'M. S.

KONČNO ZAČETEK SANACIJE PREKOMERNEGA 
ZASTRUPLJANJA OZRAČJA V REVIRJIH

Zjasnilo se bo
Polnih pet let so se v Zasavju pripravljali na izvajanje programa 

za izboljšanje narave in okolja. Skoraj tri leta so trajale meritve 
stopnje onesnaženosti in zastrupljenosti ozračja pa tudi strokovne 
razprave, ali bo dograditev novega dimnika, skoraj štirikrat višjega 
od sedanjega, pri termoelektrarni odpravila to hudo nadlogo. Zdaj 
je slednjič prižgana zelena luč za trajnejšo odpravo nadloge, ki soji 
že dolgo časa izpostavljeni ljudje v revirjih

Ob porastu- teh in drugih iz
datkov, izmed katerih izstopajo

Ugodnejšo sliko kot lani pa 
kažejo letos izgube v gospodar
stvu. Skupaj so ob koncu pol
letja znašale nekaj več kot 5 mi
lijonov in so bile s tem za 60 
odstotkov nižje, kot ob koncu 
lanskega julija. Ta primerjava bi 
bila dosti bolj zanesljiva, če ne 
bi imela pri izkazovanju večjih 
ali manjših izgub pomembno 
mesto stopnja obračunane 
amortizacije. Lani so na primer 
4 večja industrijska podjetja 
prikazala izgubo, vendar je bilo 
takoj mogoče ugotoviti, da ima-

Družbena skupnost bo mo
rala za zavarovanje okolja in na
rave v Zasavju samo za dogradi
tev 360 m visokega dimnika, 
najvišjega v Evropi, odšteti 
okoli 65 milijonov din. Stro
kovnjaki so pri načrtovanju te 
naprave upoštevali predlog, da 
bodo nanjo priključili odvajanje 
škodljivih plinov tudi iz termo
elektrarne III, ki jo bodo, tako 
predvidevajo, postavili po letu 
1980. V zasavskih rudnikih 
bodo namreč z uresničitvijo 
prograifia modernizacije jam
skih obratov že leta 1980 lahko 
dobavljali za potrebe termo
elektrarne Trbovlje 1 milijon 
200.000 ton premoga. To bo 
dovolj za obratovanje dveh 
energetskih objektov moči 250 
do 270 MW ali za okoli milijar
do 200 milijonov kilovatnih ur 
električne energije na leto.

Čeprav v revirjih predvide

vajo precejšen porast proizvod
nje električne energije za potre
be našega gospodarstva, se stop
nja zastrupljenosti ozračja ne 
bo povečala, ampak zmanjšala. 
Višina novega dimnika bo,! kot 
zatrjujejo strokovnjaki, zmanj
šala koncentracijo žveplovega 
dvokisa celo za trinajstkrat od 
sedanje. Zato v revirjih resno ra
čunajo, da z odvajanjem škod
ljivih plinov v višje zračne plasti 
ne bodo zgolj izboljšali življenj
skih in zdravstvenih razmer 
ljudi, temveč bo ponovno oži
vela vegetacija.

Graditev dimnika-velikana so 
zaupali znani zahodnonemški 
firmi Karenna iz Duesseldorfa, 
sodelovala pa bosta zeniška Va- 
trostalna in ljubljanski Gradis. 
Vsi trije izvajalci so se obvezali, 
da bodo dimnik sezidali v letu 
dni. Zanj bode porabili nad 
10.000 kubikov betona, 1.200 
ton posebne vrste železa in nad 
1200 ton posebne vrste šamot- 
ne opeke. Temelji dimnika 
bodo na 62 pilotih premera pol
drugi meter. .m.

MILIJONI 
V SMETEH
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Svetovna surovinska kriza vse bolj zvišuje cene osnovnih surov« 

terja njihovo čim smotrnejše izkoriščanje. Svet je hkrati preplavi) ( D, 
raznimi odpadki, ki onesnažujejo okolje, medtem ko industriji' 
manjkuje surovin, katerih cene so čedalje višje. »'liifr

Obema tema problemoma skušajo priti zlasti v industrijski 
žavah na kraj tako, da skušajo razviti tehnologije, ki bi omog .. 
ponovno uporabo oziroma regeneracijo odpadkov v tako imeno , ep 
zaprtih proizvodnih krogih. V nekaterih zahodnih velemestih resu)^ %zaprtih proizvodnih krogih. V neKatenn zanoomn veiemesuu . ^ ^
problem neuporabnih smeti tako, da jih sežigajo v kotlih, . ^ ji 
njajo turbine termoelektrarn. Vse uporabne odpadne surovin ,IljajU IU1U111C --- ---- —r----- . J ctt
skrbno sortirajo, stiskajo in briketirajo ter jih dobavljajo indu t 
domači in tudi tujk -p

Pri nas pa se obnašamo, kot da smo najbolj razvita in o
država. Letno namreč puščamo vnemal na usuec mu vr)
čevine in tudi odpadkov barvastih kovin, medtem ko starega Pab,, ^ 
tako potrebnega papirni industriji, skoraj ne zbiramo. Zavržen6 ^ ^ 
vinilne vrečice in razni embalažni artikli iz plastičnih mas so ze . ; 
pri nas postali prava pravcata nadloga, ki zatrpava obrežja rek, J -» 
in morsko obalo ter že resno ogroža naše gozdove.

Drugod po svetu so že zdavnaj spoznali, da je treba proble® 
manjkanja surovin in onesnaževanja naravnega okolja reševati en. 
n rt« ^ 1 oLtmiotvii tl tl s: M1 o Hvomo korist Ob g E,
manjKanja surovin in onesnaževanja naiavncga 
z usklajenimi, trajnimi akcijami, ki prinašajo dvojno korist - čl , 
naravnega okolja in zadovoljevanje potreb industrije po sekun
odpadnih surovinah. ff

Še najbolj urejeno je pri nas zbiranje sekundarnih surovin z«1 JI . 
irebe črne in barvaste metalurgije. Kljub temu pa bodo jugosio'1 _ill 
železarne primorane letos uvoziti 450.000 ton odpadnega žeie‘J ' 
bodo v ta namen porabile dragocena večmilijonska devizna sre 4 

Uvažamo tudi star papir, čeprav bi ga s smotrno organiziran«^* 
bolje usklajenimi akcijami lahko letno zbrali več desettisoc t »1 
državi znaša poraba papirja 33 kg na prebivalca, vendar pa rn® ^ il 
kar tretjino za predelavo potrebnega starega papirja uvoziti, z 
porabimo letno okrog 300 milijonov deviznih dinarjev. ^ 'Olj

Zbiranje tekstilnih odpadkov pri nas sploh ni v navadi, prav ta* „. 
organizirano zbiranje aluminijevih odpadkov. Po svetu tako r ^ | ^ 
stranjena regeneracija gumijevih odpadkov je pri nas ravn°oZjti ^311 ailJU tlel AUgUHU J-aorju. ------------- J” I  _

precej zanemarjena, saj skoraj ni avtomobilista, ki bi hotel

Še bi lahko naštevali sekundarne surovine, katerih zbiranj®
__ j___ _ r__ __ ^ no se mirno sprijaznili z milijonskimi12
za uvoz raznih odpadnih surovin. ^ ^ J
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nadloga, proti kateri vsaj za zdaj skoraj ni pomoči Plastičnih °UU ^ 
kov ni moč sežigati, težko jih je tudi zakopavati, ogromno časa^ ^ 
porabili, če bi hoteli rešiti pred njimi obrežja voda in nekdaj
gozdove. niiAC

Kje je torej rešitev? Tej sodobni riadlogi bi lahko odpomos ‘l/j 
odpadkov iz plastičnih mas ne bi tako neodgovorno odmetava« ;ef) 
sibodi. Toda, tudi če bi jih zbirali, za zdaj še ni interesentov i« ^ 
postopkov, ki bi omogočali njihovo predelavo. •

Za predelavo tekstilnih odpadkov obstajajo v industrijskih “i , F' 
obrati za regeneracijo tekstilnih odpadkov (pri nas so prvi 0 jjj)].,k| 
vrste odprli pred nedavnim v Varvarinu), vendar pa so možno ^ ',tl 
delave odpadkov iz plastičnih snovi šele v fazi proučevanja. \
s tem problemom med drugimi ukvarja podjetje „Tehnogas 
gradu, ki baje dokončuje program izkoriščanja odpadkov pk*8 i 
predelovalne namene. ali ^ I

Vsa ta prizadevanja in raziskave pa bodo požele le delne 
jalove sadove, če se zainteresirana industrija in forumi, ^ % 
zaščito naravnega okolja, ne bodo povezali v široko zasnova ^ ^ 
beni akciji, ki bo temeljila ne le na moralnih, temveč tudi na . ^ 
rialnih spodbudah. NANDE ^

Krompir naš vsakdanji
Preveliko ponudba tišči cene navzdol

— Tule piše, da je v Švici eden od vzrokov za inflacijo tudi previsoka stopnja 
likvidnosti... !

- Ha, kakšna sreča, da nismo Švicarji I. Antič

„Lani so si sindikalne organizacije 
zelo prizadevale, da so pomagale de
lavcem z najnižjimi dohodki s tem, 
da so jim omogočile nakup krom
pirja po nižjih cenah. Ta pomoč se 
je zdela vsem razumljiva, čeprav je 
šlo v resnici pri posamezni družini le 
za prihranek nekaj starih tisočakov. 
Letos pa bi ne bilo prav nič odveč, 
da bi se našel kdo, da bi zaščitil pri
delovalce krompirja, saj so se tržne 
razmere močno obrnile proti njim 
in bo marsikdo pri dohodku močno 
prizadet. Ker imajo posamezni 
kmetje velike količine krompirja, 
gre za velike denarje."

Tako nekako je modroval eden iz
med predstavnikov gorenjskih kme
tijskih zadrug na nedavnem sestanku 
v Kranju, na katerem je prišla do iz
raza vrsta ugotovitev, ki kažejo, da 
so s prodajo krompirja letos resnič
no velike težave. Nekaj je na to vpli
vala boljša letina. Na Gorenjskem, 
ocenjujejo, da je na ta račun na trži
šču kakšnih 10 odstotkov več pri
delka. Najbolj pa je na pretirano po
nudbo krompirja vplivalo to, da so 
se za njegovo pridelovanje odločila 
obsežna nova kmetijska področja, 
zlasti v Vojvodini. Na račun novih 
pridelovalcev pa stari izgubljajo nek
danja tržišča, to še toliko bolj, ker 
je marsikatera organizacija v tem 
času, ko je že dokončno znano, da 
vsega krompirja ne bo mogoče pro
dati, pripravljena na kakršnokoli 
ceno, čeprav je popolnoma pod ra
zumno mejo. Odkupna cena je men

da ponekje padla celo na 60 do 70 
par. To velja za pridelek, za katerega 
prodaja ni zagotovljena s pogod
bami. Možnosti so še za izvoz, ven
dar še niso gotovo

Predstavniki kmetijskih zadrug so 
v Kranju menili, da je nujno treba 
vzdržati pri razumnih, višjih cenah 
in s tem zaščiti kmetijske pridelo
valce. Pri teh prizadevanjih jim je v 
prid, da je krompir na tem področju 
pretežno boljši kot drugod, k čemur 
prispevajo klimatski pogoji in pešče
no zemljišče. Krompir s tega pod
ročja je znan tudi po tem, da poseb
no dobro prezimi. Zmenili so se, da 
bodo skušali vztrajati pri odkupni 
ceni 1,20 za cvetnik in bintje, 1,10 
din za igor in 1 din za desire in 
zgodnje sorte. Lani so bile odkupne 
cene od 1,20 do 1,30 in tudi letošnji 
boljši pridelek ne bo povsem nado
mestil znatno večjih stroškov pride
lovanja. Precej kmetovalcev pa ima 
letos tudi"inanj krompirja, kot lani, 
ker jim je krompirišča napadla ple
sen.

K omenjenim cenam naj bi zadru
ge dodale 0,10 din za stroške odku
pa in 0,15 din za vreče, cena za po
trošnika pa mora vključiti še pre
vozne stroške in trgovske marže. 
Predstavniki kmetijskih zadrug so se 
zavzeli za to, da bi tudi trgovci izko
ristili možnost, da dobijo potrošniki 
krompir ceneje kot lani in ne bi do 
kraja izkoristili možnih odstotkov 
svojih zaslužkov.

Na splošno je pri prodaji krom

pirja v tem času velik j 1 c
Gorenjci do 1. septem««1 
skoraj ves zgodnji kromP«’ I > ■ 
ga uspeli vnovčiti le 435 ^ J 
pol toliko, kot do istega J % 
Vseh tržnih viškov jedi«1 J \ 
prija imajo 14.500 ton-. * t)1* ( 
da so letos na najboljš® ■ >'J, ' 
imajo pogodbe s Kori«8 ptj ^
kljub nenormalno v—v-- ----------- ptjlj ^
vztraja pri v pogodba« s() . 
odkupni ceni 1,20, češ
potrebe dolgoročne in
imajo kmetovalci za soj,10«
nerja.

Na razgovoru o ki01®! f » 
biji, ki je zajel najvidn«! \
vanske pridelovalce te T)j
prišla do izraza zalite''«’ V
ročja, na katerih dobro 
krompir opustijo. Uresb1^, 
hteve pa bo brez dv0111® [
podprta z ustreznim1 r,. ^0, i?® 
cenami pridelkov, saj n* ist M 
siliti kmetijske organiza® jš1 toj 
odloči za tisto, kar j1 P 5e F L
dohodek. Seveda pa^^je^
situacija sama po sebi S -J » 
vala na zmanišanie k1, Lvala na zmanjšanje kr > i ] 
korkoli že bo, Gorenj®1^

,odo «

vajo tako dobro. f ; W
pvanjd1 VV'

se krompirju ne bodo A Sj 
pri <4' / Vker druge poljščine pr)

nadaljnjih prizadevanj«1 ^ 
nje deleža semenske? > K , “l
(sedaj ga imajo 6000

1

kvalitetnejšo pripravo k
tržišče.
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■borski
OMOBILSKI

CAJ!
'^arna avtomobilov 
Sev v Mariboru je za 
j/e leto načrtovala pro- 
So 9 tisoč kamionov 
Robasov. Kot kaže, bo- 
^dili 1OOO vozil manj. 
^ krivec nazadovanja v 
ffidnji so kooperanti, 

" S^ujajo s pošiljkami se
ti D delov.
l^TAM ne bijejo plat zvo-

JJJj ^rav. je res, da terja iz-
pd®" stanje v proizvodnji 
,e l f redne ukrepe. Tako so

Snovali posebno ope-
i(i j "0 skupino, ki bo dnev-
jLČtavnavala proizvodno 
ijj^tatika ter imela po-;p;k
V[!
je!' !

za dajanje odredb 
0tnejitev, seveda v skla- 

. Zakonskimi določili in 
IN normativnimi aktu 

'dli so tudi, da je po- 
pri razreševanju vsa- 

aiT^ne proizvodne

,ansi
za H1

pro-

orak
azaj
Ske večja spretnost 

n^govornost strokovnih 
. "J vseh tistih, ki so 
l'°mi za organiziranje 

,t$Sdnje. Lagodnost, ki 
' čutiti zadnja leta, je 

čimprej odpraviti, si- 
'tt 11° proizvodni rezul-

Slabši
tfSi 300 vozil čaka 
t tega največjega 
^Sega delovnega kolek- 
U i ^ sestavne dele, da bi 

'\i w^ko za tem ponudili

na
ma-

# Manjkajo predvsem 
jjSd, ki jih izdelujejo

br^lv ^ Podobno kot 
stif tovarna imajo tudi 
i ti3;: N' partnerji težave s 
v pikanjem reprodukcij- 

j Materiala. Seveda pa je
^ ^ pitni nekaj takih, ki po 
0jiti: ^dvdi tudi nesolidno
i $ So. S temi v bodoče 
i i”* N,
A pogodbe.

avtomobilov ne bo

:iSM pravijo, da je zla-
\il°Sje leto zanje zelo 

Kolektiv posluje z 
) S’ toj prodajajo vozila 
J \no. Trenutna izguba 
L '<, M posameznem vo- 
^ odstotke. Čeprav je
^ aprilska podražitev

Jjj 0 izboljšala položaj,
i ^danje poslovanje po- 

^ \ f?t nevzdržno. V to-
ji \ Zahtevajo nov popra- 
(d {čn>' ta naj bi znašal

se je tudi pri in- 
efj iS1} Tudi tu so morali 
‘ti* % lt‘ korak nazaj. Tako 
p, * \ ffiidevali, da bodo v

r t' 'Pg
\ S 05 milijonov dinar-

že v p™6”1 p°1'

S. 30 milijonov,

vložili v nove na-

kthko dali v te na-

^ ifecei pod načrtova-
’eii< je, da bi morali
’ \^!e leto, kot je pred-

. srednjeročnem na- 
delati v Mariboru

•d S02d. Realno rečenoJ-_ _ _ _ _ _ _ _ _ -V neuresničljiva,
o, f! p) ^ih napovedih bodo 

p (^Pravili kvečjemu 
do 10.000 ka-

*:? in avtobusov. Nam-

nazai™ Ki \X , 7 Plan popravljati 
11S 'f o»- tei sicer močni de-
9c" iS»anizaciji ie tu^ te'
[A ^Sn. Nedvomno bo

Je, A oimprej ustrezne 
AS* sistemske, da se 

4?'*i ,0 znova, kot v pre-m s
K,

mi

pohvalili z 
1 duhati J. JJ.

IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV

OBISK V DELOVNEM KOLEKTIVU MERCATOR LJUBLJANA

Nove prodajalne so 
potrebne — ni pa 

denarja zanje
Minuli torek so podjetje Mer

cator v Ljubljani obiskali pred
stavniki družbenopolitičnih 
organizacij mesta Ljubljana in 
občine Vič-Rudnik, med njimi 
VINKO HAFNER, sekretar 
Mestne konference ZKS, in 
VINKO VERBEC, predsednik 
Mestnega sveta Zveze sindika
tov Ljubljana. V razgovoru z 
vodstvom podjetja ter predstav
niki samoupravnih organov in 
političnih organizacij so se se
znanili z delom in življenjem v 
tem kolektivu.

V kratkem uvodu je gene
ralni direktor Mercatorja 
ADOLF OSTERC, goste sezna
nil z delom in potjo Mercatorja 
od njegovega nastanka pred 25 
leti, pa do danes.

Zatem se je začel sproščen 
pogovor, ki ga je vodil tovariš 
Vinko Hafner.

Zanimal se je za strukturo 
podjetja, ki razen trgovine 
vključuje tudi industrijo, go
stinstvo, inženering ter storitve
ne dejavnosti. Povedali smo mu, - 
da danes Mercator sestavlja 25 
TOZD na področju kar 22 
občin v Sloveniji in izven njenih 
meja. V 468 prodajalnah in 
obratih ostalih dejavnosti je ob 
koncu lanskega leta 4429 redno 
zaposlenih in 832 učencev do
seglo 2.728.970.000 realizacije.

V tem trenutku je trgovina 
zaradi zamrznjenih marž v tež
kem položaju; cene rastejo,

akumulacija pada. Gradnje no
vih stanovanjskih sosesk nare
kujejo tudi odpiranje novih 
trgovin, kar pa je zaenkrat za
radi pomanjkanja sredstev za 
Mercator nedosegljivo.

Tudi z delom političnih in 
samoupravnih organov v pod
jetju so se gostje dobro sezna
nili. Še posebej so se zanimali 
za delovanje organizacije Zveze 
komunistov, za število članov 
in njihovo strukturo.

Informiranje članov kolek
tiva je v podjetju Mercator do
bro urejeno.. Redno izhajanje 
mesečnika Mercator pomaga 
delavcem pri spoznavanju pod
jetja, seznanja jih z delom 
samoupravnih organov in poli
tičnih teles in drugo. Zaradi 
aktualnosti pa bodo v prihodnje 
izdajali tudi interna obvestila.

Gostje So nato odšli še na 
kratek obisk v Mercatorjevo 
proizvodno TOZD „TMI“ — 
Tovarno mesnih izdelkov. Z na
činom dela'v tej proizvodni 
enoti jih je seznanil direktor 
„TMI“, Rudi Miller, ki jih je za
tem popeljal tudi na sprehod 
skozi proizvodne prostore.

Takšen obisk so imeli v Mer
catorju tokrat prvič. Vsekakor 
je koristen in potreben. In mne
nja smo, tako v Mercatorju, kot 
tudi tovariši, ki so nas obiskali, 
naj takšna oblika sodelovanja 
postane pogostejša.

MILE BITENC

Tovarna Poligalant iz Volčje drage, ki se ukvarja s predelavo plastičnih mas, se je v zadnjih letih 
močno uveljavila s proizvodnjo umetnih zob. Osvojila je domači trg, navezala pa je tudi tesne 
poslovne odnose s tujimi partnerji... (Foto: A. Ulaga)

Sestanki samoupravnih delovnih 
skupin na REK Velenje

Te dni imajo v vseh temeljnih 
organizacijah združenega dela 
Rudarsko elektroenergetskega 
kombinata Velenje sestanke 
delovnih skupin, na katerih raz
pravljajo o dvojni akciji pomoči 
prizadetim po potresu na Ko
zjanskem, in sicer o dodatnem 
prispevku v višini enodnevnega 
zaslužka. Obravnavajo tudi nov 
predlog samoupravhega spora

zuma o ustahovitvi samo
upravne stanovanjske skupnosti 
v občini Velenje pa predlog 
samoupravnega sporazuma o 
medsebojnih razmerjih v zdru
ženem delu, višino povračil

stroškov za prevoz na delo in z 
dela ter ocenjujejo uveljavljanje 
samoupravnih družbeno-eko- 
nomskih odnosov ter uveljav
ljanje delegatskih razmerij.

(vš)

Družina slovenskih
železarn vse veeja

Na zborovanju borcev-delavcev sta govorila direktor železarne Ravne na 
Koroškem Franc Fale, ki je več kot 1500 udeležencem srečanja predstavil 
bogato zgodovino Mežiške doline ter spregovoril o nalogah borcev, in glavni 
direktor Slovenskih železarn Gregor Klančnik, ki je orisal razvoj in prihod

nje naloge slovenskih železarjev

Železarna Ravne na Koro
škem, druga največja organiza
cija združenega dela v Sloven
skih železarnah, je pomemben 
industrijski objekt. Medtem ko 
so leta 1945 stale na Ravnah na 
Koroškem zastarele proizvodne 
zmogljivosti za okrog 7.500 ton 
surovega jekla letno, je zdaj tam 
sodobna železarna kvalitetnega 
in žlahtnega jekla evropskega 
formata z zmogljivostjo 
200.000 ton surovega jekla. Vse 
proizvodne naprave so nove ali 
obnovljene. Delovna skupnost 
Železarne Ravne na Koroškem 
se je povečala 10-krat in šteje 
zdaj 4.350 zaposlenih, letna 
realizacija pa bo letos znašala 
nad 1,2 milijarde dinarjev.

Združena železarska družina 
se je po podpisu samoupravnega 
sporazuma o združevanju v Slo
venske železarne 27._ novembra 
lani spet povečala. Železarnam 
Jesenice, Ravne na Koroškem 
in Štore so se pridružili predelo
valci žice: Veriga, Plamen, Tovil 
in Žična ter Metalurški institut.

„Naša sestavljena organiza
cija Slovenske železarne sedaj 
zajema 15.800 delavcev. V 
prvem polletju letošnjega leta 
smo izdelali 374.000 ton suro
vega jekla, dosegli 341.400 ton 
blagovne proizvodnje, na trg pa 
smo dali za 2,22 milijarde din 
blaga ter dosegli 2,53 milijarde 
din celotnega dohodka," je po
vedal Gregor Klančnik. „Izpla- 
čali smo za 358,3 milijona din 
osebnih dohodkov ali 21 % več 
kot poprečno leta 1973. Skupaj 
smo v šestih mesecih izvozili za 
18,6 milijona dolarjev blaga. Po 
sedanjem poteku proizvodnje

lahko sklepamo, da bomo v letu 
1974 imeli okrog 5,2 milijarde 
din celotnega dohodka.

Bruto akumulacije smo v 
prvem polletju zbrali 325,3 mi
lijone din ali 41 % več od ena
kega obdobja lani. Upoštevati 
pa je treba, da je bruto akumu
lacija nominalno lani bila nižja 
od leta 1972, kar pomeni, da v 
lastnih sredstvih za razvoj real
no še nismo na ravni pred dve- 
mi leti. Zaradi inflacije stroškov 
pa bo verjetno akumulacija v 
drugem polletju še padla ...

Sami sebi v škodo bi ravnali, 
če bi se na doseženih rezultatih 
uspavali. Proces poboljševanja 
in relativnega povečevanja pre
jemkov jeklarjev se bo sicer ne- 
zadržano moral nadaljevati, če 
tudi v prihodnosti želimo zadr
žati proizvodnjo jekla, vzpored
no pa moramo izboljševati kva
liteto dela. Samoupravno spora
zumevanje s porabniki, dobavi
telji, blagovnim in denarnim 
prometom nas bo spodbujalo k 
boljšemu delu. Deficitarnost iz
delkov črne metalurgije pri nas 
in visoke uvozne cene jekla po
vzročajo negotovost in negodo
vanje porabnikov, kar vpliva na 
oblikovanje splošnega razpolo
ženja. Že se opaža, da SR Slo
venija čmi metalurgiji zopet 
obrača hrbet. Z reprizo politike 
izpred štirih, petih let bi si zo
pet žagali vejo, na kateri se
dimo. S polno vnemo se mora
mo zato predvsem sami vklju
čiti v borbo za racionalizacijo 
in ekonomizacijo proizvodnje v 
vseh naših organizacijah združe
nega dela. V železarnah sta po
sebno važna zadovoljstvo in 
učinkovitost delavcev v talilni

cah, saj sta od količine in kvali
tete surovega jekla odvisna delo 
in življenje v vseh ostalih te
meljnih organizacijah združe
nega dela in fazah predelave do 
končnih izdelkov Slovenskih 
železarn. Več in ceneje mora 
biti spoštovano načelo Sloven
skih železarn, da bi lahko izvr
ševali svojo družbeno dolžnost 
in prispevali svoj delež stabiliza
ciji, antiinflacijskemu pro
gramu, likvidnosti gospodarstva 
in trdni blaginji prebivalstva," 
je med drugim poudaril Gregor 
Klančnik na H. zboru borcev — 
slovenskih železaijev na Rim- 
skemvrelcu.

(M a)

Delavci SGP „Gorenjc“ Radovljica so lani za Volčjim 
hribom v Radovljici zgradili dva stanovanjska bloka z 80 
stanovanji. Takoj zatem, v jeseni pa so začeli graditi še dva 
taka bloka, ki stojita na severozahodni strani prvih dveh. Kot 
predvidevajo, bo prvi vseljiv še to jesen, drugi pa v začetku 
prihodnjega leta. Stanovanja grade za prodajo, za tiste pa, ki 
nimajo sredstev za odkup, financira gradnjo občinski so
lidarnostni sklad Radovljica. — B. B.

Pri radeljskih gradbincih
Dvesto petdeset gradbincev 

radeljskega gradbenega podjetja 
je pred dnevi skromno prosla
vilo eno od mnogih delovnih 
zmag, v katere, vlagaj o vse sile 
zadnjih let. Končali so z odkri
vanjem lastne gramoznice • v 
Šentvidu, tu pa je tudi že stroj
na oprema za novo mešalnico 
betona. Ta delovna zmaga pa je 
hkrati 'pričetek še boljšega in 
obsežnejšega dela.

Posebnost tega gradbenega 
kolektiva je še predvsem v tem, 
da kljub velikim vlaganjem v 
modernizacijo strojne opreme 
in samega dela vendarle daje 
precej sredstev tudi za standard 
delavcev in za njihovo rekre
acijo. Prav gotovo je tudi v tem

eden od vzrokov, da imajo za
poslene samo domače delavce 
in da jih še ne primanjkuje.

Že pred leti so v Valovinah 
pri Pulju postavili pet zidanih 
vikend hišic. Kljub gradbeni se
zoni delavci vendarle najdejo 
čas za letni oddih in, kot trdijo, 
zaradi tega ne trpi delovna 
učinkovitost podjetja. V hišicah 
ima vsak delavec z družino 
brezplačno stanovanje, glede na 
socialni položaj pa imajo tudi 
različne popuste pri prehrani, 
celo do 50 %. Vajenci lahko le
tujejo za polovično ceno. Če pa 
so pri delu še posebej priza
devni, uživajo še poseben po
pust, o tem odloča delovni ko
lektiv. Tudi delavcem, ki so v 
delovni organizaciji že deset let,

če so šibkega zdravja ali v dru
gih težavah, plača kolektiv v ce
loti 10-dnevno letovanje. Tako 
je samo doslej v letošnji sezoni 
letovalo na morju okrog 40 de
lavcev s približno 70 družinski
mi člani, kar predstavlja že do
bro petino kolektiva. To pa se
veda še ni dovolj. Zaradi tega že 
razmišljajo, kako bi si povečali 
zmogljivosti, dogradili nekaj 
hišic ali pa celo našli nov pro
stor kje ob Jadranu. Takšna 
skrb, ki pa si jo je organiziral 
kolektiv sam, je nekaj poseb
nega. Tudi v tem je vzrok, da 
delavci ostajajo .pri podjetju 
kljub težkemu delu, napetim 
normam in da si vsi prizadevajo 
za razvoj podjetja.

KW
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IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV

PORUŠEN CENTRALIZEM V TOVARNI DUŠIKA V RUŠAH

Delavci dobro vede< 
kaj je potrebno

i -C«
V Opekarnah Ljubečna so pred kratkim začeli graditi sodoben obrat za klinker izdelke. Gradbena dela 
izvaja celjsko gradbeno podjetje Ingrad, montažno proizvodno dvorano pa bo dobavilo gradbeno 
podjetje Gorica iz Nove Gorice. Opremo za ta obrat bodo uvozili iz Zahodne Nemčije. Predvidevajo, 
da bodo prve klinker izdelke izdelali že prihodnje leto. — Tekst in foto: Milan Breči

V KISOVCU BODO SEZIDALI TOVARNO PLINASTEGA BETONA

Pomembna pridobitev
Novo tovarno v Kisovcu bo

do postavili s solidarnostno 
pomočjo dvanajstih zasavskih 
in enega ljubljanskega podjetja, 
ki so in še bodo vplačali svoje 
deleže v višini 20 milijonov din, 
bančnim posojilom in kreditom 
švedske banke Eskilda ter re
publiškega čelada skupnih re
zerv SR Slovenije. Priprave na 
začetek graditve tovarne so ta
ko napredovale, da poslovni 
odbor resno računa, da bi lahko 
prič eh z zemeljskimi deli fe
bruarja prihodnje leto.

V Kisovcu pri Zagorju ob 
Savi je že pripravljeno zemljišče 
v izmeri 7 0.000 kvadratnih me
trov za dograditev tovarne pli
nastega betona in ustreznih 
skladišč. Skupna investicijska 
vrednost te naložbe znaša nekaj 
nad 116 milijonov din. Poslovni 
odbor si je doslej poleg lastnih 
sredstev zagotovil že 40 mili
jonov din posojil pri trboveljski 
podružnici Ljubljanske banke, 
prihodnje dni bodo končani 
pogovori o najetju posojila pri 
švedski banki Eskilda, ki bo 
kreditirala izvoz opreme iz te 
države v vrednosti nad 31 mili
jonov din. V Zagorju ob Savi 
pričakujejo, da bo tudi izvršilni 
odbor sklada skupnih rezerv SR 
Slovenije, ki je v začetku po
letja že razpravljal o kreditu za 
to naložbo, pa odločitev o tem 
prestavil na jesen, ugodno rešil 
zagorsko vlogo, za katero se 
zavzemajo tudi v zasavskih pre
mogovnikih. Nova tovarna pli
nastega betona v Kisovcu po
meni namreč tudi delno na
domestilo za opustitev jamske
ga obrata v tem kraju.

betona elektrofrltrski pepel iz 
trboveljske termoelektrarne, so 
opustili, ker se je izkazalo, da bi 
bili stroški graditve silosov in. 
prevozov preveliki, poleg tega 
pa termoelektrarna ne more 
jamčiti stalnih dobav te suro
vine v času, ko ne obratuje. 
Med vrstami ponudb za dobavo 
tehnologije, se je poslovni od
bor odločil za odkup licence 
švedske firme Siporex. Strokov
njaki so namreč ugotovili, da 
bo ta oprema zagotavljala naj
večjo mogočo proižvodnjo za
radi sodobnega, povsem meha
niziranega postopka.

Predvidevajo, da bodo v novi 
tovarni, ko bo končana, vsak 
dan izdelali tristo kubičnih 
metrov plinastega betona. 80 % 
letne proizvodnje bo odpadlo 
na proizvodnjo tako imenova
nih armiranih plošč dolžine 6 
metrov, debeline do 25 cm in 
širine 60 cm, preostalih 20 % 
proizvodnje pa bo predstavljalo 
izdelovanje nearmiranih blokov. 
Letna vrednost obsega gospo
darjenja bo od začetka znašala 
okoli 85 milijonov din. Povpra
ševanje po izdelkih iz plinastega 
betona je doma vedno večje, 
kisovška tovarna pa ga bo lahko 
tudi izvažala, zlasti v sosednjo 
Avstrijo.

Ce bodo v Zagorju ob Savi 
pravočasno končali vse priprave 
in si zlasti zagotovili še manjka
joča kreditna sredstva, bodo 
resnično lahko novo tovarno 
izročili svojemu namenu konec 
leta 1976.

-m-

Temeljne organizacije zdru
ženega dela pomenijo skupaj z 
interesnimi in krajevnimi skup
nostmi temeljne celice naše 
družbe. V tovarni dušika Ruše 
(6 TOZD) so črke ustave res
nično prelili tudi v prakso. Naj
važnejša ugotovitev je bržčas ta, 
da se je z novo organizacijo pre
cej spremenilo v zavesti ljudi, ki 
so postali mnogo bolj zaintere
sirani za dogajanja in poslovanje 
v združeni organizaciji. Da pa 
to ne bo zvenelo le kot fraza, je 
najbolje, da omenimo ugoto
vitev delavskega sveta, da so 
prihranili v delovni skupnosti 
nekaj milijonov novih dinarjev 
na račun varčevanja pri surovi- 
nali in dviga produktivnosti.

V 1400-članski delovni or-' 
ganizaciji so prišli do spoznanja, 
da je na zborih delovnih ljudi v

Ur 
» r 
Hov 
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temeljnih organizacijah, kjer je nov. Prej bi o tem odločal' ih < 
skupaj veliko delavcev, njihova več 40 ljudi. Ob novi ofJ,p°sv 
aktivnost mnogo manjša, kot pa ciji in možnosti soodloča« ^
na številčno manj zastopanih 
sestankih. Zato so v organizaciji 
samoupravljanja predvideli de
lovne skupine. Pred obravna
vanjem vsakršne problematike 
pa se najprej sestane politični 
aktiv, kjer se dogovorijo, kako 
se bodo akcije lotili.

Vsa leta so ruški delavci kri
tizirali, da v tovarni odloča le 
nekaj vodilnih ljudi. Centrali
zem je bil res močan, tako da 
so imele nekatere proizvodnje v 
tovarni veliko prednost. Z novo 
organizacijo pa se je na zboru 
ves kolektiv izrekel za predlog 
TOZD metalurgija o investicij
skem vlaganju in virih financi
ranja za gradnjo nove kisikarne, 
ki bo veljala 60 novih milijo-

j, ^Zlje bilo dokazano, da “fc, ^ 
dobro vedo, v kaj je trebJ !ye. 
ločenem trenutku vložim in 

In še nekaj se nam J>e; 
varni dušika Ruše poni«1 ^ 
novost. Prej so imeli le s' 
razvojni program podjetja,til. Jipa imajo razvojne progr^

organizacije.temeljne
splošni razvojni program ^ 
kogar obvezoval, nekat«1 ije j 
lovna področja pa so bila T u;
navana zelo mačehovsko'
pa so vse TOZD postJ ^ 
pred enak start, kajti dol1 ^ 
svoja sredstva in kadre. |icij 
koncu: v Rušah se zelot(l ^ 
da bo pri njih delegatski ^ 
resnično zaživel.

K

(c
TUDI MARIBORSKO TOVARNO LILET PESTIJO TEŽAVE, S KATERIMI SE SREČUJE PRAKTičNO VSA NAŠA USNJARS* ^ 
ČEVLJARSKA INDUSTRIJA_____________________________________ ______________________________________________________ ^

Višji proizvodni stroški,
višje zakonske obveznosti

Prodaja stagnira ob že tako ali tako predimenzioniranih proizvodnih kapacitetah

Naši usnjaiji in čevljaiji so v 
dokaj nezavidljivem položaju. 
Pestijo jih številne težave, s 
skrajnimi napori plavajo na po
vršju in si prizadevajo, da bi 
poslovali brez izgub, po mož
nosti vsaj na robu rentabilnosti.

Težave so posledica neugod
nega položaja tako svetovne kot

tudi domače usnjarske indu
strije. Gre predvsem za polovico 
višje cene reprodukcijskih ma
terialov, še vedno precejšen od
stotek neposrednega ročnega 
dela, gradnjo dragih, toda nujno 
potrebnih čistilnih naprav, pri 
nas pa tudi za vse večje za
konske obveznosti.

V Savi so se odločili za 
različne oblike pomoči

Položaj torej resnično ni 
kdove kako rožnat. Še posebno, 
če pomislimo na naše predi
menzionirane kapacitete indu
strije. Vsega skupaj nas je Ju
goslovanov blizu 20 milijonov, 
na leto si v poprečju privošči
mo manj kot par čevljev, izde
lamo pa jih več kot 40 mili
jonov parov!

Kam torej s čevlji? Misel na 
nižje cene je vsekakor nerealna. 
Je izliod torej v večjem izvo

rni. Nenormalnega naiJ J 
proizvodnih stroškov 11 
inozemski partnerji en0® 
ne priznavajo ..

POTROŠNJA 
NA ISTI RAVNI

Proizvajalce obutve j« 
njem času močno prizfl ^ ^
uvozni embargo, do ka««!
prišlo dokaj iznenada, f
davnega so lahko kupov/1 J0 
tudi na zunanjem tržišč^ Ji 
bilo v mnogih primerih ' % 
in kvalitetnejše od dof1 fO 

„Podlogo za čevlje sf1

EKONOMIČNA
NALOŽBA

Surovinske vire za izdelova
nje plinastega betona v Kisovcu 
pri Zagorju ob Savi so našli 
doma. Proizvajah ga bodo iz 
kremenčevega peska, ki ga bo v 
zadostnih količinah dobavljal 
Termit iz Moravč, trboveljskega 
cementa in zagorskega hidrir- 
nega apna. Predlog, da bi upo
rabljali za izdelovanje plinastega

Predsedstvo sindikalne orga
nizacije Sava Kranj je skupaj z 
vodstvi drugih družbenopolitič
nih organizacij pred kratkim 
osvojilo predlog za samouprav
ne organe o več oblikah pomo
či zaposlenim z najnižjimi do
hodki, ki so jih najbolj priza
dele zadnje podražitve živil.

Po teh predlogih naj bi 61 
članov kolektiva, ki imajo naj

nižji dohodek na družinskega 
člana, prejelo za skupaj 115 šo
loobveznih otrok 200 dinarjev. 
Vodstva družbenopolitičnih or
ganizacij so se tudi zavzela, naj 
bi najnižji osebni dohodek za 
normalno izpolnjevanje .delov
nih obveznosti ne bil nižji od 
1800 din.

Delavcem; ki prejemajo nizka 
nadomestila za čas odsotnosti z

Delavci cestnega podjetja iz 
Novega mesta že peto leto mo
dernizirajo magistralno cesto 
Celje—Zagreb preko Zidanega 
mosta Vse pa kaže, da bodo le
tos položili asfalt še na zadnjih 
treh kilometrih te ceste. Te dni 
odstranjujejo velike skale pred 
Krškim. Vsak teden odstrelijo 
več deset kubičnih metrov ka
menja, s katerim nasipajo ostali 
del trase. Kljub težkemu in za
htevnemu delu pa upajo, da bo
do z deli končali še letos.

Ko bo cesta gotova, se bodo 
poleg delavcev cestnega pod
jetja .oddahnSi tudi vozniki, ki 
morajo že peto leto voziti po 
slabo vzdrževanih obvozih. 
(Tekst in foto: MILAN BRECL)

dela zaradi bolezni nad 30 dni, 
naj bi pomagali tako, da bi pri 
nadomestilu do 1500 din dodali 
za vsak dan bolovanja 15 din, 
pri nadomestilu do 2000 din po 
10 din in pri nadomestilu do 
2500 din po 8 dinarjev na dan.

Posebno pomoč so predvideli 
tudi za tiste delavce, ki imajo 
nizek dohodek na družinskega 
člana; tega bodo seveda ugotav
ljali tudi s potrdili delovnih or
ganizacij, v katerih so zaposleni 
drugi družinski člani savčanov. 
Pri dohodku do 800 din naj bi 
ta pomoč znašala 400 din, pri 

‘dohodku pod 1000 din 300 din 
in pri dohodku do 1200 din 
200 din mesečno. Ti dodatki so 
predvideni do konca leta.

Družbenopolitične organiza
cije so za socialno ogrožene čla
ne kolektiva predlagale tudi po
moč s paketi ozimnice, glede 
skupnih nakupov cenejše ozim
nice. pa so njihova vodstva me
nila, da bi jih organizirali le, če 
bi zagotovo vedeli, da bodo ce
nejši od prodaje v trgovskih 
podjetjih. Dosedanje izkušnje s 
tem namreč niso najboljše, saj 
so pridelovalci sadja enake cene 
kot sindikalnim organizacijam 
omogočili tudi trgovini.

M. S.

„KAKO
NAJ PLANIRAMO? “ .

Razlike v težavah, s katerimi 
se srečujejo naši proizvajalci 
obutve, so minimalne. Skoraj 
vseeno je, ali prisluhnemo be
sedam delavcev te ali one to
varne. V glavnem nam bodo 
našteli svoje težave po enakem 
vrstnem redu. Začeli bodo pri 
vse višjih proizvodnih stroških 
in končali, recimo, pri ome
jitvah uvoza potrebnega repro
dukcijskega materiala ali pa pri 
hitro naraščajočih zakonskih 
obveznost h, kar predstavlja za 
naše delavce še posebno bolečo 
točko. G pvoiimo namreč eno, 
pogosto, n udi v našem pri
mem, pa delamo prav na
sprotno!

,.Res je, tudi položaj naše 
tovarne ni nič kaj rožnat. Cene 
svojih izdelkov določamo na-

žali iz Nemčije, raZ^i ^

«o

Hq

usnja iz Italije ...“, ^
komercialni direktor ' 
„Z uvozom seveda ni k0^ J1 
pa za dodatne težave, s3j: 5
ramo sedaj vedno najp^ ^ ^
šiiti uvozno dovoljenje ^

Skratka, težav, s ka^ 
srečujejo naši proizvajacm
tve, je vse več. Cene
potrošnja usnjenih art*^ *ci 
ostaja na isti ravni, pre \ 
račun spremembe f 
tokov. Po svoje raZl)r,t L. 
ljudje lahko hodijo v stjjf 
Ijm, ne morejo pa zn os 
kruha, brez hrane. .j 1 

„Naša letošnja 
bo nekoliko večja 0 
večja za nekaj več ko^ ^
‘parov čevljev. Po plaIlU’i} ^ 
si ga zadali, naj bi letoS|jC( %
že 370 tisoč parov čev*J; \ 
za tristočlanski kolektj^/,

vadno dvakrat letno, v nekate- Up0števamo svoje trgo^jftiii 
nh primerih pa celo le enkrat, £ res ni mal^ .. .“Ji %a
kar pomeni, da pri sklepanju duje Otmar Toplak. A1 „ 
pogodb ne moremo biti jealm, tp^ n;] llont;ivli,mn. Mj' *
ker stroški proizvodnje preše- SnosS^J ^
netjivo hitro naraščajo. ■ J • --vn ^
nam razlaga Otmar Toplak, £ To^apSt^nŽ '>Q!

obutve. ,,Z ruskimi poslovnimi fjj ? Ne'dvomno je /
partneiji sklepamo pogodbo na ^ed 'rešite7 Avečje01. ^ 
nrimpr pnkrat Ipfno in to v i ki J* ;primer le enkrat letno in to v bn0 na tržišča, k^P 
mesecu septembru za prihodnje zasičena_ ža! pa nal°A' \j
leto! Le kako naj za toliko časa j lzvozu na izredne % 
vnaprej realno planiramo cene ne moremo planirati P'C 
naših proizvodov? Praksa je cen za j leta ^ cel0 JJ,
pokazala, da je to praktično vnaprej. Skratka. • •’
nemogoče, saj ne vemo, s čim obrnemo tako ali tak0’Vi 
moramo računati od danes na mo izbod tu taift vvf
jutri. Pri vsem tem je seveda przmeru' se Znajdei«0 '/P' 
najbolj nerodno to, da moramo nezavidljivem položaj11, j. e 
razliko v ceni poravnati vedno 1

ff,
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ŠPORT IN REKREACIJA

V počastitev kongresa
dnevi je v Ljubljani sklical 
republiškega sveta Zveze 

iov Slovenije za telesno kul- 
J°rt in rekreacijo Jože Malič 

m * strokovnega aktiva delav- 
Področju športne rekreacije 

. j ,'nskih sindikalnih svetih in 
' r" organizacijah. Dnevni red 
'J|ISVe^en orSanizac>j* športnih 

ev v {jočastitev osmega kon- 
i)l sindikatov Slovenije, pri- 

[jj ^ Slede na predlog reorgani- 
. i , za telesno kulturo Slo- 

11 ^ končno nalogam sindika- 
$ ,ezi s podpisom družbenega 
fljl f? o sanaciji visokogorskih 
■ s| ^ Postojank.
tjJi n sestanku nam je povedal 
rarJože Malič:

^n organizacije športno re- 
fli ,l prireditev v počastitev 
teli j ^°ngresa Zveze sindikatov 

je predvsem krepitev de-
d j14 tem področju. V akciji 
O.1 °Vala tuui republiška teles- 
stJ* (Pa skupnost. Torej, cilj 
[oll'i||e Predvsem spodbuditi v 

| vfesnem času vse sindikalne 
J' j^je k načrtnejšemu vključe- 
i tl1 'Ut Večjega števila zaposlenih
ds

in njihovih družinskih članov v orga
nizirano aktivno rekreacijo. V pred
kongresnem času naj bi temeljne 
organizacije združenega dela organi
zirale dodatne aktivnosti, ki bi jih 
izkoristile tudi za popularizacijo 
samega kongresa sindikatov. Ob 
kongresu samem pa naj bi podelili 
najbolj zaslužnim sindikalnim orga
nizacijam v organizacijah združe
nega dela posebna priznanja in na
grade za uspešno organizacijo re
kreacije v najširšem pomenu besede 
in tudi organizacijo delavskih šport
nih iger...“

„Kaj pa predlog o reorganizaciji 
zveze za telesno kulturo Slovenije in 
slovenski sindikati? “

„Glede reorganizacije Zveze za 
telesno kulturo Slovenije imamo 
predstavniki sindikatov, seveda ob 
sedanjem predlogu, precejšnje po
misleke. Po novem naj bi bili nam
reč v skupščini zveze telesnokultur- 
nih organizacij delegati občinskih 
zvez za telesno kulturo in po deset 
delegatov, ki bi zastopali šolski 
šport, rekreacijo in tekmovalni 
šport. Torej vsako področje bi imelo 
svojo delegatsko konferenco. Pri

[a strehi Jugoslavije
/ionizaciji komisije za šport in rekreacijo občinskega sveta 
s'ndikatov se je prejšnjo soboto 31 planincev in planink iz 
^čine povzpelo na streho Jugoslavije — Triglav. Pot jih je 
Malodane prek vsega triglavskega pogorja, saj so vzpon začeli 
l^em polju, da bi mimo Vodnikove koče na Velem polju in 
* dosegli vrh, potem pa prek Doliča in Triglavskih jezer se- 
•V Bohinj. Ekspedicija, ki sojo spremljali gorski vodniki, seje 

g lovskih jezerih razplovila. Večina si je izbrala krajšo pot 
I ^0tharče.Drugi, ki so želeli do kraja izkoristiti redko prilož- 

so od našega gorskega sveta močno oddaljeni, pa so odšli 
Lagati n, nato pa čez Komno do Savice.

^ i •'ji izlet v triglavsko pogorje je bil že drugi, sodeč po zani- 
Pa bodo pohodi krških planincev morali postati tradicio-

—mG

vsej reorganizaciji pa nikjer niso 
omenjeni sindikati. S tem sc seveda 
ne moremo sprijazniti, saj smo pre
pričani, da je potrebno vprašanje 
ustrezno rešiti. Kdo naj bi sedaj na 
primer zagoravjal interese delovnih 
ljudi na področju rekreacije in aktiv
nega oddiha? Nedvomno bo treba 
to vprašanje temeljito pretresti in 
ustrezno vključiti v delo zveze te- 
lesnokulturnih organizacij Slovenije 
tudi sindikate."

„Na sestanku strokovnega aktiva 
ste sc pogovarjali tudi o pomoči 
visokogorskim planinskim postojan
kam. Ste se domenili kaj konkret
nega? “

„Problematika naših planinskih 
postojank je znana. Obisk v plani
nah je iz leta v leto večji, planinskih 
postojank je premalo in še te pro
padajo. Zato so slovenski sindikati 
prevzeli s podpisom družbenega do
govora o povečanju zmogljivosti ter 
vzdrževanju visokogorskih planin
skih postojank nalogo, da priporo
čijo osnovnim sindikalnim organiza
cijam ter občinskim sindikalnim sve
tom, da namenijo pri razporejanju 
sredstev skupne porabe in drugih 
sredstev za potrebe članov delovnih 
skupnosti skladno s sindikalno listo 
del sredstev tudi planinskim posto
jankam. Zaenkrat smo se domenili, 
da pogledamo, katere planinske po
stojanke bi bile najbolj potrebne 
pomoči. Te bomo priporočili delov
nim organizacijam, ki naj bi prevzele 
nekakšno mentorstvo nad celotnimi 
domovi ali po želji tudi le deli 
domov. Mislim, da naša akcija ne bo 
zaman. In konec koncev slovenski 
planinci zares zaslužijo pomoč. 
Predstavljajo namreč najmočnejšo 
telesnokulturno organizacijo pri nas 
in ne navsezadnje, hoja šteje med 
najbolj zdrave in cenene oblike 
športne rekreacije ...“ je povzel naš 
kratek razgovor Jože Malič, sekretar 
za telesno kulturo, šport in rekrea
cijo pri RS Zveze sindikatov Slove
nije.

A. Ul.

ii um.
Na XIV. letnih športnih igrah gradbenih delavcev Slovenije so se v balinanju najbolj odrezali predstav
niki IMF Ljubljana ... (Foto: A. Ul.)

flf JRAZNIK GRAFIKOV 
NA KODELJEVEM
graf ične in grafično 

■ji ^ne industrije Slove- 
^ se zbrali na športnih 
j, c*; L na Kodeljevem, kjer je 
0[i# ona organizacija ČGP 
sli1', odlično organizirala 
H«\fici0nalne XIX. letne 
pfl™ ■"j i, lgre slovenskih graji- 

°lji 'n^bra je iz 20 delovnih
i ®e'/ nastopilo skupno 98 
Udh športnih panogah. 

t£(i )( °0 tekmovalcev v petih 
alfi jg, t^ovalk v treh športnih 
$$ ^ ie merilo svoje močim 
til^ >Cj°’ tfa sta med grafičnimi 

in rekreacija pri- 
tj° razvedrilo. Nekatere 

# \)U^i Posamezniki so se 
1 jj tudi v tehnični pri-

neh od 30. avgusta do

y c zanimivi
1 I.T%, so bili v nogometu,

' in vzdržljivosti:
' *° zanimivi in izena- 

s°
l0: ie ^ tri namiznem tenisu, 

enakimi dostikrat 
iS^ hiJttdi sreča in trenutna 
^ V°Sf pri Streljanju
\rkKVk 0d vsega za’

iam°, da se bodo
JI, i mesta v posameznih
f 1 sL^mogah borili lansko- 
d '■> ti,PLni zmagovalec Mari-

j ^ % j •Delo ter ekipi Aero 
t^j fio^omurski tisk iz Mur- 

i1 C-. Zasluženo so po- 
s) j % zmagovalci pred-

!<v J Merile tja Aero iz Celja 
'■ tl1} ti$lfborskim in Pomur
ki o

jMbljar
jj/10 k j1?1; Organizator iger
•$\ Uiitj tene se je moral 

j h. s četrtim mestom 
jel Kolike razlike v 

svojih-j K
V' ‘v- PaPtrografika iz
j e ^ ie poklonila tudi 

tetjbolje uvrščene

spo- 
tekmovalnih

letošnjih letnih

A najt

ekipe. Vsa tekmovanja so bila 
na športnih igriščih in objektih 
rekreacijskega centra Kodeljevo 
in Visoke šole za telesno kul
turo, kjer so za take in podobne 
prireditve zares odlični pogoji. 
Naslednje jubilejne XX. letne 
igre grafikov bo organiziralo 
podjetje AERO v Celju leta 
1975.

Rezultati XIX. športnih iger 
grafikov:

Nogomet (16): 1. Tiskarna 
Jože Moškrič, 2. Pomurski tisk, 
3. Kartonažna tovarna itd.; 
rokomet moški (11): 1. Pomur
ski tisk, 2. Aero, 3. Delo itd.; 
odbojka ženske (5): 1. Aero, 2. 
Ljudska pravica, 3. Mariborski 
tisk itd.; namizni tenis moški 
(17): 1. Aero, 2. Mariborski 
tisk, 3. Delo itd.; namizni tenis 
ženske (8): 1. Pomurski tisk, 2. 
Mariborski tisk, 3. Delo itd.; 
strejanje moški (14): 1. Mari
borski tisk, 2. Tiskarna „Ljub- 
ljana“, 3. Aero itd.; streljanje 
ženske (9): 1. Mariborski tisk, 
2. Tiskarna Tone Tomšič* 3. 
Delo itd.; šah (14): 1. Aero, 2\ 
Mariborski tisk, 3. Delo itd.

Med posamezniki je zmagal v 
namiznem tenisu Milovanovič 
iz Mariborskega tiska pred Kra
ljem iz Dela in Podobnikom iz 
Ljudske pravice, med posamez
nicami pa Bavčarjeva iz Pomur
skega tiska pred Friškovčevo iz 
Dela in Kojtererjevo iz Železni
ške tiskarne.

Med posamezniki v streljanju 
z zračno puško je zmagal Gaber 
iz Tiskarne Slovenija pred 
Štravsom iz Mariborskega tiska 
in Kržišnikom iz Tiskarne T. 
Tomšiča, med ženskami pa Pir- 
kerjeva in Gramčeva iz Maribor
skega tiska pred Mežičevo iz 
Tiskarne T. Tomšiča.

SKUPNA UVRSTITEV 
EKIP: 1. Aero 202 točki, 2.

Mariborski tisk 191, 3. Pomur
ski tisk 173, 4. Delo 170, 5. 
Ljudska pravica 140, Tiskarna 
T. Tomšiča 123, 7. Tiskarna J. 
Mokrič 95, 8. Učne delavnice 
88, 9. Primorski tisk 82, 10. 
Mladinska knjiga 68, itd.

J. MALIC

Medvodam
pokal

Zadnjo soboto v avgustu 
so bile v Medvodah IV. 
športne igre delavcev tovarn 
Donit, na katerih so sodelo
vale sindikalne ekipe iz Bo
rovnice, Medvod in Sodra
žice. V lepih športnih bor
bah so največ uspeha imeli 
domačini, ki so osvojili dra
goceni pokal in tako postali 
že četrtič ekipni zmagovalci.

Rezultati: nogomet -
Medvode : Sodražica 7:1 
(3:0); rokomet — Medvode : 
Sodražica 29:21 (12:11); 
namizni tenis — Medvode : 
Sodražica 6:3; balinanje: 
Medvode, Borovnica, Sodra
žica; atletika - Medvode 
4543, Borovnica 4224, So
dražica 2356; šah — Borov
nica 5, Medvode 4,5, Sodra
žica 2,5; kegljanje - Med
vode 513, Borovnica 487, 
Sodražica 473; streljanje - 
Medvode 207, Borovnica 
190, Sodražica 131 krogov; 
streljanje na glinaste golobe: 
Medvode in Borovnica 300, 
Sodražica 140 točk.

F. ROZMAN

ŽELEZARJI 
NA TRIGLAV

Vsakoletnega pohoda na Triglav se vsako leto udeleži precej 
železaijev. Letošnjega so pripravili minulo nedeljo, 1. septembra, 
udeležilo pa se ga je 460 železaijev ter delavcev iz Združenega 
podjetja slovenskih železarn. Železaiji so se na Triglav povzpeli z 
več smeri, ob koncu pohoda pa so se zbrali na skupnem pikniku in 
družabnem srečanju v Krmi, kjer so preživeli nekaj prijetnih uric 
ob igranju zabavnega ansambla Veseli planšarji. M.,R.

Atrakcije na vodi
V soboto in nedeljo je bilo 

na Zbiljskem jezeru pri Medvo
dah jubilejno, X. državno 
prvenstvo v smučanju na vodi. 
V organizaciji Kluba za smuča
nje na vodi Olimpija iz Ljub
ljane je nastopilo 50 tekmoval
cev iz petih klubov, nastopili pa 
so tudi gostje iz Francije in 
Avstrije.

Zanimive borbe v izvajanju 
figur, slalomu in skokih si je 
ogledalo več kot tri tisoč gle
dalcev, ki so bili posebno na
vdušeni nad skoki na vodni ska
kalnici. Najboljši skakalci so se 
pri hitrosti 57 kilometrov na 
uro spuščali čez 1,80 metra vi
soki odskočni most in z drzni
mi skoki navduševali številne 
gledalce.

Najdaljši skok je dosegel Mar
ko Petretič (Elan) s 34,60 me

tra in le za 90 centimetrov za
ostal za državnim rekordom Pri
moža Finžgarja. Mladinec Ro
bert Herman (Olimpija) pa je s 
skokom 33,60 metra postavil 
nov državni rekord v svoji kon
kurenci. Serijo rekordov je na
daljeval Matjaž Mušič (Olim
pija), ki je v izvajanju figur v 
finalnem nastopu zbral 2430 
točk, kar je najboljši dosežek 
pri nas. Marko Potočnik (Elan) 
pa je v slalomu prevozil vse boje 
pri hitrosti vlečnega čolna 
58 km/h, pri isti hitrosti pa je s 
prvim krajšanjem vrvi uspel pre
voziti še 2,5. boje, kar je tudi 
nov državni rekord. Omeniti 
velja nastop mlajših tekmoval
cev, ki so z dobrimi vožnjami 
opozorili nase ter korajžno segli 

*po naslovih.
F. ROŽMAN

POLHOGRAJSKI DOLOMITI CENTER ZA MNOŽIČNO REKREACIJO

Po dolgih letih izpolnjene želje
V Dolomitih noj bi za razvoj delavskega turizma zgradili tudi 13 počitniških »zazidalnih otokov« in 10

turistično-rekreacijskih centrov _________________

Je pač tako, da terja razvoj 
Ljubljane od njenih načrtoval
cev vsako leto več. Zlasti naj bi 
bila njihova glavna naloga, da 
vendarle že enkrat poskrbijo 
tudi za množično rekreacijo 
občanov. Predvsem tam, kjer je 
za to dovolj prostora, zelenja in 
miru. Vse to lahko iščejo Ljub
ljančani predvsem v svoji bolj 
„oddaljeni“ okolici, v številnih 
še neizkoriščenih, a po svoje 
privlačnih ravninskih in gričev
natih krajih.

Zdaj, ko vikendi ne rastejo 
več kot gobe po dežju, smo 
bržkone na najboljši poti, da v 
širši ljubljanski regiji uresniči-- 
mo dolgoletne težnje po gradnji 
rekreacijskih centrov, ki bi bili 
namenjeni najširšemu krogi za
poslenih iz ljubljanskih delov
nih organizacij. Seveda pred
vsem vsem tistim, ki so rekrea
cije najbolj potrebni.

In kje so tista ljubljanska 
obrobja, na katerih naj bi v 
bližnji prihodnosti poskrbeli za 
množično rekreacijo? Polho
grajski Dolomiti naj bi bili to. 
Na kakšen način?

Najprej se moramo vmiti ne

kaj let hazaj v zgodovino" 
prvih zamish o organiziranju 
množične rekreacije na obrobju 
Ljubljane. Pred tremi leti je kra
jevna skupnost Topol v šišenski 
občini na lastno pobudo spro
žila prvo akcijo za pripravo 
urbanističnega načrta bodočega 
krajinskega parka v Polhograj
skih Dolomitih. Kmalu potem 
je skupščina občine Šiška naro
čila Ljubljanskemu urbanistič
nemu zavodu in republiškemu 
zavodu za spomeniško varstvo, 
da pripravita ustrezno urbani
stično dokumentacijo, na osno
vi katere bi postopoma začeli 
spreminjati Dolomite v krajin
ski park oziroma v širši rekrea
cijski center. Urbanisti in umet
nostni zgodovinarji so ob tej 
nalogi povedali svoje:

,polhograjske Dolomite bi 
morali kot naravno okolje ohra
niti za množično rekreacijo, pri 
tem pa ne bi smeli pozabiti na 
potrebna razmerja med kmetij
stvom, gozdarstvom, turizmom 
in varstvom kulturne krajine, ki 
ga je treba upoštevati pri takš
nem načrtovanju. Predlagali so, 
da bi v ožjem, torej v zavarova

nem območju krajinskega parka 
sedanje kmetije sproti prilaga
jali potrebam, v širšem ob
močju pa so načrtovalci pred
videli izgradnjo 13 počitniško- 
stanovanjskih zazidalnih „oto- 
kov“ in 10 turistično-rekreacij
skih centrov.

Med centri naj bi bili poleg 
Topola in Katarine ter Poljan še 
Polhov Gradec in Črni vrh. Brez 
dvoma je pri tem odveč govoriti 
o njihovi dolgoletni turistični 
tradiciji, ki pa jim s peščico 
skromnih objektov do danes 
nismo znali odpreti „okna v 
svef‘, v prvi vrsti v svet ne samo 
komercialnega, marveč tudi de
lavskega turizma.

ZADNJO BESEDO 
IMAJO OBČINE

V bodočem krajinskem par
ku je predvideno vse, kar sodi k 
sodobnemu množičnemu turiz
mu, od krožne ceste Polhov 
Gradec-Škofja Loka—Polhov 
Gradec do vrste športno-rekrea- 
cijskih objektov. O urbanistič
nem načrtu parka morajo zdaj 
dati zadnjo besedo še vse tri 
občinske skupščine. O parku so
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sicer že razpravljale in podprle 
njegovo zasnovo, vendar bomo 
morali do sprejema potrebnih 
odlokov o ustanovitvi in ure: 
ditvi novega centra za množič
no rekreacijo v Dolomitih poča
kati še nekaj mesecev. Toliko 
časa, dokler ne bodo potrjene 
oziroma ustanovljene po obči
nah zemljiške skupnosti, ker je 
za urbanistično dokumentacijo 
o ureditvi krajinskega parka po
trebno tudi njihovo skupno so
glasje. Do kdaj bomo čakali 
nanje, je za sedaj težko reči.

Pozabiti ne kaže, da je bila 
dolga pot že od zamisli o ure
ditvi parka do prvih dejanj. 
Zdaj, ko smo pred zadnjim de
janjem, pa se nam utegne zgo
diti, da bo propadlo vse, kar je 
bilo storjenega za razvoj mno
žičnega delavskega turizma in 
rekreacije na ljubljanskem ob
robju. Upajmo, da se to ne bo 
zgodilo, saj zemljiške skupnosti 
ne bi smele videti zgolj svojih 
ozkih interesov, temveč veliko 
širše, v našem primeru interese, 
ki so življenjskega pomena za 
organizirano množično in ce
neno rekreacijo delavcev.

-iv
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Vsaka šola nekaj stane, 
na napakah se pa učimo!

Šolskih počitnic je konec. Zopet 
so učilnice polne in živahne. Morda 
delo te prve dni še ni tako intenziv
no, kot bi moralo biti, saj se je treba 
še na dolgo in široko pomeniti s so
šolci o počitniških dogodivščinah in 
skratka o vsem, kar se je v teh do
brih dveh mesecih zgodilo. Kmalu 
pa bo treba, dogodke na morju, v 
planinah ali pri stari mami na kme
tih pozabiti.

Vzeti bo treba v roke šolske knji
ge in .. .

Da, šolske knjige. Vsak učenec jih 
seveda mora imeti, ko gre prvi dan v 
šolo. Treba jih je kupiti, kar pa pri
zadene predvsem starše. Saj izdatek 
za šolske potrebščine ni majhen. Če 
priračunamo še kak kos obleke, se 
ta šolski izdatek za enega šolarja že 
močno približuje slovenskemu po
prečju osebnega dohodka. No, mi
mogrede, v tem času je treba kupiti 
še ozimnico in kurjavo. In denarnica 
je pri veliki večini že prej prazna.

Veliko smo že govorili in pisali o 
šolskih knjigah. Govorili smo o tem, 
da bi, kot je praksa v nekaterih drža
vah, otroci dobili knjige v. šoli za
stonj. Potem smo se dogovarjali, da 
bi šole knjige kupile in jih za majh
no odškodnino posojale učencem. 
Pa tudi o-tem smo se že pogovarjali, 
naj bi delovne organizacije pri
spevale sredstva za šolske potreb
ščine. Končno pa smo tudi že slišali 
idejo, da bi šolske potrebščine lahko 
kupili na kredit.

In kaj smo 'od tega uresničili? 
Nič, ali če smo zelo objektivni, zelo 
malo. Da bi šolske knjige dobili v 
šoli, lahko na prste preštejemo v Ju-

koletne zamude pri izdaji učbeni
kov. Naj se trudimo še tako, te tra
dicije ne moremo prelomiti. Najprej 
so krivi za to avtorji, ki z. zamudo 
oddajo rokopise. Zamudo še pove
čujejo recenzenti pri Zavodu za šol
stvo. To pa povzroči v tiskarnah ru
šenje dogovorjenih rokov, kar pa še 
podaljša čas za izdajo knjige."

Drugo, za nas trenutno morda 
najbolj pomembno vprašanje je go
tovo vsakoletno visoko zviševanje 
cen učbenikom.

,,Najprej moram povedati," je 
glede cen rekel urednik Mladinske 
knjige, „da od leta 1971 ne dobimo 
nikakršne subvencije za izdajo šol
skih knjig. Izdaja teh knjig je izena
čena z vsemi drugimi oziroma še 
več. Za nekatere slovenske romane 
dobimo od kulturne skupnosti sub

izvodov šolskih knjih, kolikor jih 
prodamo letno, ne moremo pri
voščiti. Saj bi to pomenilo za tri leta 
vnaprej skoraj 1,5 milijona knjig."

Tako sedaj pri Mladinski knjigi 
tiskajo šolske knjige od 400 (šti
risto) izvodov pa do 30 tisoč, kakor 
pač izračunajo, da jih bodo tisto 
leto prodali.

„Zgodi se tudi, da knjig zmanjka. 
Tako smo lani natisnili 30 tisoč iz
vodov nove matematike za prvi raz
red in to po naročilu TIS. To knjigo 
naj bi vsak prvošolček dobil v šoli. 
In čeprav jo je tudi dobil, so starši 
na vsak način hoteli še posebej ku
piti knjigo za svojega prvošolčka. In 
bilo je precej negodovanja, ker knji
ge pač ni bilo več na zalpgi."

Pri vsem tem, da so solske knjige 
vsako leto dražje, pa moramo upo

števati tudi podatek, da se je, reci
mo, od leta 1957 do 1973 povečal 
poprečni osebni dohodek z in
deksom 1.445. Cena učbenikov za 
šesti razred pa v istem obdobju le za 
1.198 za peti pa 1.181. Torej so se 
cene šolskih knjig povečale za 
manjši indeks, kot pa poprečni 
osebni dohodek. Pri tem pa je resda 
treba upoštevati tudi to, da sodobno 
delo v šolah zahteva poleg učbeni
kov še številne druge učne pripo
močke, ki pa pri tem niso upošte
vani.

Tudi o kreditiranju šolskih po
trebščin oziroma učbenikov sem se 
pogovarjal pri Mladinski knjigi.

„Q tem resda še nismo raz
mišljali," so mi povedali. „Vendar 
brez bančnih kreditov ne bi šlo. Za 
te pa že leta in leta prosimo vsaj za 
šolske knjige. Če bi dobili kredite, 
bi bilo to seveda čisto mogoče. 
Stroški za nabavo šolskih potrebščin 
ob novem šolskem letu res niso 
majhni."

Mimogrede pa še pripomba, ki 
sem jo slišal, in sicer da na nekaterih 
šolah uporabljajo le eno četrtino 
tistih šolskih knjig, ki so predpisane. 
Profesorji pač zahtevajo obravnavo 
snovi po svoje.

goslaviji tiste kraje, kjer so že to ure
sničili. Šole oziroma temeljne iz
obraževalne skupnosti v Sloveniji so 
doslej res kupile kak učbenik in ga 
šole posojajo učencem. Tudi neka
tere delovne organizacije so se odlo
čile in prispevale sredstva za šolske 
knjige učencem svojega področja. O 
kakih kreditih za šolske potrebščine 
pa še ni bilo niti govora.

No, da, že nekaj let imamo v 
Ljubljani pred začetkom šolskega 
leta v Križankah sejem rabljenih šol
skih knjig. Tam lahko dobite tudi za 
polovično ceno rabljene knjige, še 
ceneje pa tiste, ki so izšle pred pe
timi ali celo desetimi leti in niso več 
uporabne. Sejem pa je tudi že pre
rasel svoj prvotni namen, saj poleg 
šolskih knjig, ki so že skorajda v 
manjšini, dobite na njem zelo po
ceni kriminalke, stripe vseh vrst in 
tudi vse mogoče oguljene gramofon
ske plošče. Pa tudi preprodajanje 
nekaterih podjetnežev cvete na veli
ko. No, o knjižnem sejmu bomo go
vorili nekoliko kasneje.

Da bi zvedeli o izdajanju in cenah 
šolskih knjig, smo poprosili za raz
govor DRAGA HAMA, urednika 
šolskih knjig pri založbi Mladinska 
knjiga.

„Mladinska knjiga je letos izdala 
40 šolskih knjig za osnovne in sred
nje šole," je povedal tovariš Ham. 
„0d tega jih je trenutno še 11 v

Tine iz osmega razreda, Peter iz šestega in Robert iz petega so se na 
sejmu zbrali na istem prostoru. Še preden so prodali katero od 
svojih starih šolskih knjig, so. kupili stripe. , J)a nam ne bo dolg
čas,'1 se je malo v zadregi opravičeval Tine. „Pa še poceni so. Tri za 
dinar dobiš tukaj. Ča pa jih kupiš v trafiki, za enega plačaš pet 
dinarjev. Kupčija? Bolj slabo gre. Vendar pa seje starih knjig treba 
znebiti, če dobiš le nekaj dinaijev zanje. Saj bodo starši tako ali 
tako kupili nove."

Ker pač o problemih šolskih knjig 
razpravljamo že dolga leta in to 
praktično brez uspeha, bomo, kot 
kaže, o tem govorih in pisali še 
vsako leto posebej. Upajmo pa, da 
se bo morda le našel kdo, ki bo pro
blem šolskih knjig zadovoljivo rešil 
in ga zbrisal z vsakoletnega pro
grama časopisnih strani in dnevnega 
reda sestankov Zavoda za šolstvo, 
TIS, šolskih zborov, sindikalnih 
organizacij in drugih za to pokli
canih ustanov.

Tekst in foto: 
A. AGNIČ

In majhen značilen dogodek pred prodajnim pultom ,,finn®
— TIC. Na eni strani solastniki „firme“ in na drugi Matjaž, ,eJ? 
letos v osmi razred oziroma njegov oče in mati, ki sta zanj' pmv 
vala knjige: „Vidite, zemljepis za osmi razred. Krasno oW U(li 
knjiga in samo 15 dinarjev. To je tako, kot zastonj!" °rSar

Matjažev oče skrbno pregleda seznam knjig, ki ga je pot6? 
žepa. Pogleda knjigo in potem nekaj časa razmišlja.

„Vidi se, da je že rabljena. 10 dinaijev dam zanjo."
„Ne, 15 dinarjev, sem rekel. Ampak... Dam vam še oj 

vrhu. Ni sicer v učnem načrtu, ampak je napisana tako ptf 
da bo vašemu sinu zelo uspešno lužila kot dopolnilo pri1 
pišu."

,,Kakor sem rekel, sem rekel. 10 dinarjev in nič več!“j 
dežno odločnostjo izjavil Matjažev oče in se namenil k 1 
prodajalcu.

Podjetni solastnik ,,firme" MIČ — TIČ je zelo hitro prei> 
še zadnji hip dosegel rokav bodočega osmošolca Matjaža:

„Poldiči očeta in mu reci, da dam obe knjigi za 10 dinaij6 j 
In kupčija je bila seveda sklenjena v obojestransko koristi 

si mogel kaj, da ne bi zaprosil za razgovor Matjaževega očetaj 
„Letoš prvič kupujemo knjige za Matjaža na sejmu. N j 

preklemansko drage. Tu pa dobiš knjige tudi za pol in več n 
Resda za vse nisem prepričan, če so prave. Vseeno pa 
šolske knjige za osmi razred za našega Matjaža veljale bil 
dinarjev. Veliko, veliko več pa bo treba denaija še za drug] 
potrebščine. Vseeno pa se splača pogledati na knjižni sef 
čeprav kupiš kakšno knjigo preveč oziroma bo treba 
kakšno novo."

tisku. Da, največji problem, ki ga ne 
moremo in ne moremo rešiti, so vsa-

vencije, za šolske knjige pa od niko
gar nič."

Cene knjig zadnja leta res sko
kovito rastejo prav zaradi porasta 
cen papirja in storitev. Tako seje na 
primer od junija 1973 do aprila 
1974 povečala cena papirja za 60 do 
75 %, tiskarski stroški za 30do 50 % 
in avtorski honorarji za 20 %. Tako 
so šolske knjige sedaj za 40 % dražje 
kot lani.

Pri tem pa je pomembno še nekaj. 
Založbe so se odločile in tiskajo šol
ske knjige samo za tekoče šolsko 
leto. To pa zato, ker nekatere že po 
enem letu zastarajo oziroma avtorji 
popravljajo svoje rokopise.

„Nekajkrat smo že natisnili višjo 
naklado, kot pa smo izračunali, da 
je tisto leto učencev v določenem 
razredu, pa se je zgodilo, da smo 
knjige morah odpeljati v Vevče. Če 
bi načrtovali in tiskali šolske knjige 
vsaj za tri leta naprej, bi po sedanji 
stopnji inflacije in zaradi višjih na
klad bile knjige tudi za 70 % in več 
cenejše. Pri tem pa je odločilo še to, 
da od zalog plačujemo 11 % obresti. 
To si pa pri nakladi prek 400 tisoč

MIČ — TIČ — eksport-import je bila na knjižnem sejmu priznana 
firma, ki je rabljene šolske knjige kupovala in prodajala. „Knjige 
tudi kupujemo," je povedal eden od „firme“. „Jasno je, da sku
šamo prodati dražje, kot kupimo. Pri nas pa dobite lahko tudi kako 
knjigo zastonj. No, na uho, le tisto, ki ni več v veljavi. Če dobi kdo 
kaj zastonj, raje plača za pravo knjigo višjo ceno. Trgovina je pač 
trgovina."

re1<TNa letošnjem knjižnem sejmu rabljenih šolskih knjig v ljubljanskih Križankah je bilo posebno v popoldanskih urah precej kup 
pa prodajalcev knjig, stripov in gramofonskih plošč.
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